
وپا در مسیر رادیکالیزم و ستیز با دیپلماسی ار
محســنپاکآئین صدور قطعنامه خصمانه پارلمان اروپا در ارتباط با 
قرار دادن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در فهرست نهادهای تروریستی، 
نشان دهنده تشدید رادیکالیزم در اروپا و دور شدن این قاره از دیپلماسی 
و موازین بین المللی و نمایش نوعی هرج و مرج در این قاره است. تردیدی 
نیســت که همه عقلای دنیا بر این باور هســتند که تحریم ارتش رسمی 
یک کشــور خلاف موازین و مقررات بین المللی است چراکه ارتش های 
رسمی، مســئول امنیت کشورها، حراســت از مرزها، مقابله با دشمنان و 
مقابله با تهدیدهای جهانی همچون تروریســم هســتند. سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی نیز به عنوان یک ارتش رسمی، جلودار و سردمدار مبارزه 
با تروریسم در منطقه است و این امر کاملا غیرقابل انکار است. حتی برخی 
از مقامات اروپا هم بر این باور هستند که اگر سپاه با تروریسم مبارزه نمی 
کرد چه بســا امروز داعش و القاعده در داخل کشورهای اروپایی هم فعال 
بوده و عرصه را بر آنها تنگ می کردند. اگرچه قرار دادن نام سپاه در لیست 
گروه های تروریستی از مدتها پیش در دستورکار پارلمان اروپا قرار داشت 
اما بنظر می رســد دلیل این اقدام در مقطع فعلی، مرتبط با دســتگیری 
علیرضا اکبری جاسوس انگلیسی اســت. دولت انگلیس با پرداخت مبالغ 
هنگفت، این فرد را استخدام و به یک جاســوس حرفه ای تبدیل می کند 
و برای اعتماد ســازی، حتی به او تابعیت انگلیــس اعطا می کند. حال که 
این جاسوس با هوشــیاری ســربازان گمنام امام زمان)عج( دستگیر و به 
خطاهای خود اعتراف کرده، ضربه حیثیتی ســختی به انگلیس و و نظام 
امنیتی اروپا وارد شــده اســت. بر اســاس مقرارت و موازین بین المللی، 
دخالت در امور داخلی کشــورها ممنوع اســت و زشــت ترین اقدام یک 
کشور این اســت که علیه کشوری که با آن ارتباط رســمی دارد، فعالیت 
جاسوسی داشته باشــد. دســتگیری علیرضا اکبری و مجازات وی، نماد 
اســتقلال و اقتدار ایران بود و ضربه حیثیتی ســنگینی به انگلستان وارد 
و افکار جهان و اروپا را علیه این کشــور و حامیان آن مانند فرانسه آلمان 
و آمریکا برانگیخــت. لذا آنها باید با یک اقدام دیگــر، افکار عمومی جهان 
را به سوی مســئله ای دیگر منحرف کنند و به همین دلیل قرار دادن نام 
سپاه در فهرست گروههای تروریستی را انتخاب کردند. طبعا این تصمیم 
اتحادیه اروپا بسیار زشت و بدون استدلال و منطق و برگرفته از خصومت 
انگلیس و کشورهایی مانند آلمان و فرانسه و آمریکا علیه ایران است. این 
اقدام ضد ایرانی از نظر تمام کشــورهایی که به موازین بین المللی پایبند 
هستند محکوم اســت اروپا همواره خود را طرفدار موازین و مقررات بین 
المللی قلمداد کرده و قطعنامه صادره، اعتبار بین المللی اروپا را زیر سوال 
برده و آن را به عنوان یک قاره »موازین ستیز« معرفی کرده است. از سوی 
دیگر با توجه به اینکه سپاه پاسداران در راه مبارزه با تروریسم جدی بوده 
و در این راه شــهدای زیادی از جمله سردار ســپهبد حاج قاسم سلیمانی 
تقدیم کرده، پارلمان اروپا با صدور این قطعنامه خود را در ردیف حامیان 
تروریسم قرار داده اســت. اقدام پارلمان اروپا در قرار دادن سپاه پاسداران 
در لیست گروه های تروریســتی، اگر در شــورای اروپا تصویب شود؛ که 
البته احتمال آن ضعیف اســت، قطعا اقدام متقابل ایران را در پی خواهد 
داشت. با توجه به موقعیت سوق الجیشی و جغرافیایی ایران و قرار گرفتن 
در کنار خلیج فارس و دریای عمان و اشــراف بر تنگه هرمز، این امکان که 
اقدام متقابل بتواند اروپا را پشــیمان کند، وجــود دارد. البته احتمال می 
رود شــورای اروپا مانند پارلمان اروپا غیرمنطقی عمل نکند و خود را در 
معرض ناامنی و خطر قرار ندهد چرا که پیروی پارلمان اروپا از سیاســت 
های آمریکا و لابی صهیونیســم به ضرر خود اروپا خواهد بــود. اروپا باید 
بداند که چنانچه ایران تمــام نهادهای نظامی اروپا را در فهرســت گروه 
های تروریســتی همچون داعش و القاعده قرار دهد، بطور طبیعی خود 

را موظف به مبارزه با آنها برای ریشه کن کردن تروریسم خواهد دانست.

سرمقاله

بررسی لایحه بودجه سال آینده در گفت وگو با  تحلیلگران مسائل اقتصادی

بودجه ۱۴۰۲ چه خوابی برای اقتصاد دیده است؟
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وهای داخلی برای مردم و ایران خواب تندر
 تبسمنمازی همانگونه که افرادی همچون رهبر گروه ترورسیتی الاحوازیه 
را به ایران منتقــل کرده و مجازات کردیم، همین کار را مــی توانیم با مأموران 
امنیتی شما انجام دهیم...« این بخش هایی از مصاحبه حسین شریعتمداری 

با خبرگزاری ایرناست که دولتمردان سوئد را به گروگانگیری تهدید می کند. 

 آخرین وضعیت صنعت بانکداری در بازار سرمایه
محمدرضاقاســمی صنعت بانکداری به عنوان یکی از صنایع بزرگ بازار در 
برخی بازه های زمانی به عنوان لیدر بازار هم مطرح بوده است. نمادهای وبملت، 

وبصادر و وتجارت هم تاثیرگذارترین نمادهای صنعت محسوب می شوند.

یادداشت

دیدگاه

 اگر بحران کم آبی دست به دست اقتصاد آشفته دهد، چه می شود؟

چشم انداز تیره  کم آبی!

آگهی مناقصه

دانشگاه محقق اردبیلی در نظر دارد آماده سازی احداث و توسعه و نگهداری فضای سبز محوطه ی دانشگاه محقق اردبیلی و 
دانشکده نمین و مغان را با شرایط زیر به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید

 وسعت موضوع قرارداد حدود ۴۰ هکتار میباشد که لازم است قبل از پیشنهاد قیمت به رؤیت پیمانکاربرسد.
 متقاضیان پس از بازدید از فضای سبز دانشگاه در صورت تمایل به شرکت در مناقصه می توانند جهت دریافت اسناد و پیشنهاد 

قیمت تا مورخه  ۱۴۰۱/۱۱/۰۹به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه نمایند.
  سپرده ی شرکت در مناقصه به مبلغ یک میلیارد ریال ۱۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که به دو صورت ضمانت نامه ی بانکی یا 

چک تضمین شده بانکی در وجه دانشگاه محقق اردبیلی خواهد بود.
  تلفن تماس برای ارائه اطلاعات بیشتر: ۳۱۵۰۵۰۰۸ - ۰۴۵ آقای محسن زاده

  هزینه ی اطلاع رسانی و نشر آگهی و همچنین سامانه ستاد ایران به عهده ی برنده ی مناقصه می باشد.

اداره رفاه و پشتیبانی دانشگاه محقق اردبیلی

شناسه آگهی:1442275

فراخوان آگهـي 
مناقصه عمومي نوبت اول

شركت گازاستان اصفهان، درنظر دارد جهت موضوع زیر  :
موضوع: انجام عملیات امداد ، نگهداری و تعمیرات تأسیسات گازرساني شامل خطوط تغذیه 
و توزیع ، ایستگاههای تقلیل فشار ، حفاظت از زنگ و انشعابات در سطح منطقه سه اصفهان، 
سپاهان شهر و توابع به شماره فراخوان )2۰۰۱۰۹۱۱۳۸۰۰۰۱۵6( را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد 
مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، 
مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه 

را محقق سازند  لازم به ذکر است کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات ۵۳۱۳6۳66 می باشد.
تاریخ  تا ساعت ۰۸:۰۰ روز پنج شنبه   : مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت 

۱۴۰۱/۱۱/۰6 می باشد.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت ۰۸:۰۰ روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱6 می باشد.

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت : ۹:۰۰ روز دوشنبه تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱7 می باشد. 
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ۵,۱۹۵,۰۰۰,۰۰۰ ریال می باشد. 

-به منظور شرکت در این مناقصه، داشتن کد 7 از سازمان تعاون،کار و رفاه اجتماعی الزامی می باشد.
- ارایه صورتهای مالی حسابرسی شده، اشخاص مشمول آیین نامه راهکار های افزایش ضمانت 

اجرایی و تقویت حسابرسی موضوع تصویب نامه شماره26۵۱۰/ت۳۹۰۳۹ک مورخ ۱۳۸۸/2/۹
- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه 
 پاکت های الف : آدرس شرکت گاز استان اصفهان واقع در خیابان چهارباغ بالا- روبروی مجتمع پارک- 

امور قراردادها و تلفن )داخلی ۳7۵۹ و یا ۳767( ۰۳۱-۳۸۱۳2
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : - مرکز تماس : 

۰2۱ ۴۱۹۳۴
دفتر ثبت نام : ۳۳۹۹۹۸۱۸ و ۳۳۱۹۱۸۹۳

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۱۱/۰2 
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۱/۱۱/۰۳

شركت گازاستان اصفهان

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان اصفهان)سهامی خاص(

مناقصه عمومی یک مرحله ای
 با ارزیابی کیفی به روش فشرده

 نوبت دوم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کردستان

کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کردستان به آدرس: سنندج، چهارراه اکباتان، روبروی 
استادیوم ملک نیا، کد پستی 66۱۵76۳۱۵۴

موضوع: درج آگهی دو مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به روش فشرده تهیه و اجرای خط کشی با رنگ سرد ترافیکی محورهای شمالی و جنوبی استان کردستان
مبلغ برآورد اولیه: طبق جدول ذیل و براساس فهرست بهاء راهداری سال ۱۴۰۱ می باشد. 

مبلغ تضمین شرکت برآورد اولیه به ریالشماره مناقصه در سامانه ستادشماره مناقصهعنوانردیف
در مناقصه به ریال 

مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به روش فشرده 1
تهیه و اجرای خط کشی با رنگ سرد ترافیکی محورهای شمالی 

استان کردستان
73/01/31200100117300008493/466/555/2704/674/000/000

مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به روش فشرده 2
تهیه و اجرای خط کشی با رنگ سرد ترافیکی محورهای جنوبی 

استان کردستان
73/01/32200100117300008595/499/126/9204/775/000/000

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: طبق جدول فوق به صورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماهه و یا سایر تضامین اعلام شده طبق تصویب نامه هیات محترم وزیران به 
 ـمورخ ۱۳۹۴/۹/22 می باشد.  شماره ۱2۳۴۰2/ت ۵۰6۵۹ ه

کلیه شرکتهای دارای رتبه ۵ رشته راه و ترابری از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور مجاز به شرکت در مناقصه می باشند. 
کلیه شرکتهای با تولید کننده های دارای تاییدیه کتبی از سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در زمینه تولید رنگ و اجرای خط کشی مجاز به شرکت می باشند. 

مدارک و اسناد مناقصه: از تاریخ ۱۴۰۱/۱۰/2۹ در سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( www.setadiran.ir از ساعت ۸ قابل دریافت می باشد. 
مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار نوبت دوم آگهی به مدت 7 روز و تا ساعت ۱۹ مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۵ از سامانه مذکور می باشد. 

مهلت تحویل پیشنهادها: و درج آن در سامانه ستاد به مدت ۱۰ روز و حداکثر تا تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱6 ساعت ۱۴ می باشد زمان بازگشایی پاکات پیشنهاد قیمت ساعت 
۸ صبح ۱۴۰۱/۱۱/۱۸ می باشد.

شناسه آگهی: 1443152 
اد     اره کل راهد     اری و حمل و نقل جاد     ه ای 

شماره مناقصه در سامانه ستاد: 2001001173000084 الی 2001001173000085 استان کردستان
شماره مناقصه:73/01/31 و 73/01/32   

)آماده سازی احداث و توسعه و نگهداری فضای سبز و نظافت محوطه ی دانشگاه محقق اردبیلی (

و در بورس دلالان مانع عرضه خودر
مهدی ساســانی گفت: طبیعتا افرادی که از این راه دلالی کرده و ســودهای 
کلانی را به جیب می زدند کارشــکنی هایی را انجــام داده و وزارت صمت می 

تواند با مدیریت صحیح از این برهه نیز عبور کند.
مهدی ساسانی، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با مهر با بیان این که آنچه 
در بازار خودرو در سال های گذشته شاهد بودیم، قیمت گذاری دستوری برای 
خودرو انجام شــده و کارخانه موظف بود با همان قیمت محصول را به فروش 
برساند، گفت: از طرفی فاصله زیادی در بازار آزاد و قیمت کارخانه شکل گرفته 
بود و باعث ایجاد رانت برای بعضی از خریداران شده بود به نحوی که خودرو با 
قیمت کارخانه به دست عده ای رسیده تا بتوانند خودرو را در بازار آزاد فروخته 

و سود کلانی از راه دلالی به دست آوردند.
ساســانی افزود: از زمانی که راهکار فروش خودرو در بورس کالا مطرح شــد، 
باعث ایجاد شــفافیت در معاملات خودرو شــده و اکنون خریداران خودرو، 
خریداران واقعی بوده و با هر کد ملی صرفاً می توان یک بار می شــود خودرو را 
خرید. این کارشــناس اضافه کرد: در ابتدای عرضه خودرو در بورس با توجه به 
کمبود عرضه و بالا بودن تقاضا باعث افزایش قیمت خودرو نســبت به کارخانه 
و حتی در مواردی بیشتر از قیمت بازار آزاد شد، اما با افزایش عرضه خودرو در 
بورس کالا، قیمت خودرو فاصله زیادی با بــازار آزاد پیدا کرده و هم مردم و هم 
خودروســاز از این موضوع نفع بردند، در ادامه نیز بــا افزایش عرضه قیمت ها 

می تواند به سمت قیمت های معقولی پیش برود.
ساســانی در پایان گفت: طبیعتاً افرادی که از این راه دلالی کرده و ســودهای 
کلانی را بــه جیب می زدند کارشــکنی هایی را انجــام داده و انتظار می رود با 
مدیریت صحیح وزارت صمت بتوانیم عرضه را در بــورس کالا افزایش داده و 

عرضه و تقاضا بعد از مدت ها به میزان واقعی برسد.



غرب در حال عادی سازی هرگونه تخاصم و تهاجم با ایران است

وپا پایان می دهد؟ تهران به میانجیگری ار
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 تبســمنمازی همانگونه که افرادی همچون رهبر گروه ترورسیتی 
الاحوازیه را به ایــران منتقل کــرده و مجازات کردیــم، همین کار را 
می توانیم با مأموران امنیتی شــما انجام دهیــم...« این بخش هایی از 
مصاحبه حسین شــریعتمداری با خبرگزاری ایرناست که دولتمردان 
ســوئد را به گروگانگیری تهدید می کند. برخی هم به راه افتاده اند و بر 
دیوار ســفارتخانه های انگلیس و فرانســه و المان با شعارنویسی ،اتباع 
این کشــورها را تهدید می کنند و جالب همزمانی این اقدامات با تلاش 
براندازان در خارج از کشور برای گسترش تحریم ها و انزوای بین المللی 
ایران و افزوده شدن نام سپاه پاسداران در لیست گروه های تروریستی 
است. به نظر می رســد جریان تندرویی در داخل وجود دارد که خیلی 
هم بدش نمی اید تا دولــت را زمین بزند و ایــن کار را هم تحت عنوان 

انقلابیگری انجام می دهد.
سید ابراهیم رییسی که حســن روحانی را متهم می کرد سفره مردم را 
به برجام گره زده اســت، امروز بهتر از هر کسی می داند که حتی خبری 
ســاده از مذاکرات برجام ، قیمت ارز را چگونه جابه جــا می کند و او در 
ناتوانی از حل مسئله برجام ، مجبور است رییس بانک مرکزی را جابه جا 
کند. حال این مخالفان او هستند که التماســش می کنند برای خروج 
از بحران امــروز، اجازه دهد تا کمکش کنند .اما دوســتان او همزمان با 
فرســتادن امیر عبدالهیان برای آغاز مجدد مذاکرات برجام ،پیام های 
تهدید آمیز به طرفین مذاکره می فرســتند و پروژه ایران هراسی را به 
کمک اسرائیل و براندازان تقویت می کنند. البته می توان چنین گمان 
برد که با دادن چنین سیگنال های منتاقضی از داخل براین امیدند تا به 
طرف های غربی اعلام کنند که در ایران هم گزینه های متعددی روی 
میز است اما بیش از ۴ سال است که از شکســت برجام با خروج دونالد 
ترامپ می گذرد و به نظر نمی رسد که این شکســت آنقدر که به مردم 

ایران فشار آورده، طرف مقابل را هم به دردسر انداخته باشد.
هنوز فراموش نکرده ایم که مدیر مســئول کیهــان در آغاز مذاکرات 
توســط دولت ســیزدهم، در مخالفت با مذاکرات از زمســتان سخت 
اروپایی ها می نوشــت. در عمل آنچه مردم لمــس کردند، قطع گاز در 
بخش هایی از کشــور پس از کاهش دما بود. به عبارت دیگر غربی ها از 
ســیگنال های متناقض، تنها پیام هایی را آنالیز مــی کنند که به آن ها 
اعلام می کند ایران دنبال تنش زایی اســت نــه تنش زدایی و برای آنها 
خطرآفرین، آن ها خطــر ایران را جدی خواهند گرفــت، اما نه آن طور 
که ســوپر انقلابی ها فرض گرفته اند. خطری که می تواند کشــور را با 
چالش های جدی تر و حتی جنگ مواجه کند. این تحرکات دوســتان 
سوپرانقلابی، اقتصاد کشور را بیش از دیوار ســفارتخانه های خارجی 
به لرزه می اندازد، اقتصادی که این روزها ترســوتر از هر زمانی حرکت 
قطار تورم را سرعت می بخشد و کاش رییس جمهور بداند که در نهایت، 
این او و دولت اوست که ناکارآمد دیده می شود و دوستان او هم همنوا با 
مردم ناراضی به او و دولت ناتوانــش خواهند تاخت، اما حالا باید دید که 
تخریب کنندگان روابط خارجی چــه خوابی برای دولت و مردم گرفتار 

در زیر آوار تورم فزاینده دیده اند.

وپا  ح مجلس برای مقابله با اقدام پارلمان ار طر
علیه سپاه

مجلس در واکنش به اقدام اتحادیه اروپا مبنی بر تروریســتی خواندن 
ســپاه، طرح اصلاح قانون اقدام متقابل در برابر اعلام سپاه پاسداران به 

عنوان سازمان تروریستی توسط آمریکا را تهیه کرد.
جمعی از نمایندگان مجلس شورای اســلامی طرح اصلاح قانون اقدام 
متقابل در برابر اعلام ســپاه پاســداران به عنوان ســازمان تروریستی 

توسط آمریکا را تدوین کردند.
متن این طرح به شرح زیر است:

ماده واحده – ماده زیر به عنوان ماده الحاقــی به قانون اقدام متقابل در 
برابر اعلام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان سازمان تروریستی 

توسط ایالات متحده آمریکا مصوب ۰۳ /۰۲/ ۱۳۹۸ افزوده می شود:
کلیه کشــورهای عضو اتحادیه اروپا کــه مبادرت به اعلام نام ســپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان ســازمان تروریستی نمایند و کلیه 
نیروهای نظامی وابســته به کشــورهای عضو اتحادیه و ســازمانها و 

نهادهای تحت اختیار این نیروها مشمول این قانون خواهند بود.

جلسه غیرعلنی مجلس با حضور سردار سلامی 
و امیرعبداللهیان

یک عضو هیات رییســه مجلس از جلســه غیرعلنی مجلس با حضور 
فرمانده سپاه و وزیر خارجه در واکنش به اقدام ضد ایرانی پارلمان اروپا 

علیه سپاه خبر داد.
احمد نادری در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: به دنبال اقدام ضد ایرانی 
پارلمان اروپا علیه ســپاه، یکشنبه مجلس جلســه غیرعلنی با حضور 
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه تشکیل خواهد داد. این جلسه در 
راســتای بحث و تبادل نظر برای چگونگی پاسخ قاطع به اقدام پارلمان 

اروپا مبنی بر تروریستی خواندن سپاه برگزار می شود.

وپا بیانیه ارتش در واکنش به اقدام پارلمان ار
 ارتش جمهوری اســلامی ایران با صدور بیانیه ای، اقدام پارلمان اروپا 
در پیشنهاد قرار دادن نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در فهرست به 

اصطلاح سازمان های تروریستی را محکوم کرد.
متن این بیانیه به شرح زیر است:

امروز یک بــار دیگر عناد و کینه ورزی دشــمنان علیه نظام اســلامی 
نمایان شد. اقدام پارلمان اروپا که مدعی مبارزه با تروریسم است، علیه 
نهادی ضدتروریسم، از سر استیصال و ناکامی در حمایت و پشتیبانی از 
اغتشاشات اخیر در ایران است. مبارزه با گروه های تروریستی داخلی و 
خارجی از منافقین تا گروهک داعش در کارنامه سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی می درخشد که در این مسیر شهدای والامقامی همچون شهید 
سردار حاج قاسم سلیمانی و دیگر شــهدای گرانقدر مقاومت را تقدیم 
کرده است. ملت های مسلمان و ســتمدیده منطقه و آزادگان جهان در 
سال های اخیر شاهد اقدامات جدی و تعیین کننده جمهوری اسلامی 
ایران در مقابله با تروریسم وحشــی، بوده اند و بر نقش ایران در سرکوب 

تروریسم در منطقه واقف هستند.
 بدون تردید پیشنهاد قرار دادن نام ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
فهرست ســاختگی و ریاکارانه گروه های تروریســتی ناشی از تسلیم و 
تبعیت کورکورانه از سیاست های خصمانه آمریکا علیه انقلاب اسلامی 
و بیانگر وابستگی و سرسپردگی ســران اروپایی به آمریکا و صهیونیسم 

جهانی است.
 ارتش جمهوری اسلامی ایران ضمن محکومیت قاطع اقدام غیرقانونی 
پارلمان اروپا در پیشــنهاد قراردادن نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در فهرست خودســاخته و بی اعتبار ســازمان های تروریستی، اعلام 
می دارد که منسجم تر از گذشته، دست در دست سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی از امنیت و آرامش مردم ایران، نظام جمهوری اسلامی و ثبات 

منطقه حراست و صیانت می نماید.

یادداشت

تریبون

هماهنگ کننده امــور راهبردی کاخ ســفید با تاکید 
بر اینکه واشــنگتن در حال حاضر روی احیای برجام 
متمرکز نیست، مدعی شد: ایران مذاکرات برجامی را 

جدی نگرفت.
به گزارش ایســنا، جان کربی، هماهنــگ کننده امور 
راهبردی کاخ سفید در یک کنفرانس خبری در پاسخ 
به ســوالی درباره توســعه ظرفیت هســته ای ایران از 
زمان روی کار آمدن جو بایــدن، رئیس جمهور آمریکا 
و مذاکرات احیای برجام، اظهارات اخیر دیگر مقامات 
کشورش را تکرار و اذعان کرد که واشنگتن روی توافق 

هسته ای با ایران متمرکز نیست.

بنابر گــزارش وب ســایت کاخ ســفید، کربی گفت: 
چیزی که می توانم به شــما بگویم، این اســت که ما 
همچنان معتقدیم که زمان گریز هســته ای ایران در 
حال کوتاه شدن اســت، زیرا هیچ توافقی وجود ندارد و  
رئیس جمهور به صراحت گفته است که اجازه نخواهیم 
داد ایران به توانایی ساخت سلاح هسته ای دست یابد. 
او در این مورد جدی اســت. وی در ادامه با تکرار ادعاها 
درباره ناآرامی های اخیر در کشــورمان و ادعای واهی 
کمک نظامی تهران از مسکو در جنگ اوکراین، با بیان 
این که مــا در حال حاضر روی توافق بــا ایران متمرکز 
نیســتیم، ادعا کرد: ایران تصمیم گرفــت که مذاکره 

را جدی نگیــرد و در ازا تصمیم گرفت مــردم خود را 
ســرکوب و از جنگ روســیه در اوکراین حمایت کند. 
بنابراین تمرکز مــا روی این موضوعات اســت. کربی 
بیان کرد: اما ما همچنین بایــد اطمینان حاصل کنیم 
که همه توانایی ها و منابع را در منطقه و فراتر از آن برای 
دفاع از منافــع امنیت ملی خود در اختیــار داریم. این 
همان چیزی اســت که رئیس جمهور گفته است. این 

چیزی است که ما روی آن تمرکز کرده ایم.
مقامات آمریکایی علی رغم ادعاهای مکرر این کشــور 
در جریان مذاکــرات وین مبنی بر تلاش واشــنگتن 
برای بازگشــت به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 

به تازگی آشــکارا تائید می کنند که روی احیای برجام 
متمرکز نیســتند و این توافق چندین ماه است که در 
دستور کار دولت آمریکا قرار ندارد اما کماکان ایران را 

به کوتاهی در مذاکرات متهم می کنند.
مذاکــرات ایران و ســایر طرف های برجــام برای رفع 
تحریم های ایران و بازگشت آمریکا به این توافق از چند 
ماه پیش تاکنــون به دلیل زیاده خواهی و کارشــکنی 
طرف آمریکایــی و قصــور اروپایی ها برای پیشــبرد 

مذاکرات و رفع موانع متوقف شده است.
مقامات جمهوری اسلامی ایران تاکید دارند که آماده 

بازگشت و از سرگیری این مذاکرات هستند.

دیپلماسی

خریدار پارلمــان اروپا بــا تصویب یک 
قطعنامه خواســتار قرار گرفتن نام ســپاه 
پاســداران ایران در فهرســت تروریستی 
اتحادیه اروپا شــد. همزمــان خبرگزاری 
رویترز به نقل از دو منبــع مطلع اعلام کرد 
که اتحادیه اروپا در روز دوشنبه جاری، ۳۷ 
تحریم را علیه اشــخاص و نهاد های ایرانی 
اعمال خواهند کرد، اما ســپاه پاســداران 

بخشی از این تحریم ها نخواهد بود.
پارلمــان اروپا بــه تعلیق مذاکــرات برای 
احیــای برجــام میــان ایــران و ۱+۴ و 
ایــالات متحــده رای منفی داد. حســین 
امیرعبداللهیــان، وزیر خارجــه در تماس 
تلفنی با جوزپ بورل، مســوول سیاســت 
خارجی اتحادیه اروپا اقــدام پارلمان اروپا 
در اتهام تروریستی خواندن سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی را نوعی شلیک به پای خود 
اروپا دانست. بورل نیز در این تماس تلفنی 
اذعان کرد کــه در پیش نویس پارلمان اروپا 
احساســات و نگرانی غالب اســت و اگرچه 
پارلمان اروپا یک نهاد کاملا مستقل است، 

اما این قطعنامه فاقد ظرفیت اجرایی است.
جوزپ بورل، مســوول سیاســت خارجی 
اتحادیه اروپا در تماس بــا آنتونی بلینکن، 

وزیر خارجه امریکا درباره ایران گفتگو کرد.
شنیده ها حاکی از آن است که رابرت مالی، 
نماینده دولــت امریکا در پرونــده ایران با 
ســعید ایروانی، ســفیر و نماینده ایران در 
ســازمان ملل دیدار کرده اســت. در حالی 
که ســخنگوی وزارت خارجــه امریکا این 
خبــر را تکذیب نکــرده دفتــر نمایندگی 

ایران می گوید هیــچ مذاکره ای با مقام های 
امریکایی صورت نگرفته است.

تمام ایــن تحــولات در ۷۲ ســاعت اخیر 
پیرامــون ابعــاد متفــاوت پرونــده ایران 
صورت گرفته و به ســختی می توان از عدم 
تاثیرگذاری و تاثیرپذیری آن ها بر هم سخن 
گفت. هرچندکه رای پارلمــان اروپا درباره 
درخواست از شورای اروپا برای قراردادن نام 
سپاه در لیست گروه های تروریستی دارای 
معنای سیاسی و امنیتی قابل توجه و تبعات 
اجتنــاب ناپذیر بــر رابطه دو جانبــه ایران 
و غرب اســت، اما همزمان رای منفی که به 
تعلیق مذاکرات احیای برجام داده شد نشان 
می دهد که اروپایی ها در این مقطع خواهان 
گسســتن همه پیوند هــای دیپلماتیک با 
ایران و ورود به عصر تنش شدیدتر نیستند. 
همزمــان در درز اخبار جســته و گریخته 
پیرامون گفت وگوی سیاســی میان رابرت 
مالی و ســعید ایروانــی در نیویــورک نیز 

پیام هایی غیرقابل انکار نهفته است.

درپارلماناروپاچهگذشت؟
آنچه روز پنجشنبه در پارلمان اروپا رخ داد 

به زبان ساده به شرح زیر است.
۱. پارلمــان اروپــا پنجشــنبه، ۲۹دی، 
در قطع نامــه ای از اعضای اتحادیــه اروپا 
خواســت با افزایش حمایت از معترضان در 
ایران، ســپاه پاســداران و تمامی نیرو های 
وابسته اش - شامل بســیج و سپاه قدس- را 
در فهرســت ســازمان های تروریستی این 
اتحادیه بگنجاند. آن هــا همچنین در این 

سند خواســته اند که هرگونه رابطه مالی و 
اقتصادی با شرکت های سپاه یا افراد وابسته 

به این نهاد قطع شود.
۲. در این قطع نامه از اتحادیه اروپا خواسته 
شــده برخی مقامات را »از جملــه ابراهیم 
رییسی، دادستان کل کشور و ۲۲۷ نماینده 
مجلسی که اعدام ها را تشویق کرده بودند« 
تحریم کند. بنیاد مستضعفان و بنیاد شهید 
و امور جانبــازان دو نهادی هســتند که در 
قطعنامــه پارلمان اروپا نام شــان به عنوان 
نمونه هایــی از نهاد هایی کــه باید تحریم 

شوند، درج شده است.
۳. مقام های اروپایــی همچنین از مقام های 
ایرانی خواسته اند به آنچه نقض حقوق بشر 

خوانده اند، پایان دهند.
۴. نماینــدگان پارلمان اروپــا همچنین از 
اقدام شورای حقوق بشر سازمان ملل برای 
تشــکیل یک گروه ویــژه حقیقت یابی در 
ارتباط با آنچه ســطح ســرکوب معترضان 
در ایران خوانده اند، اســتقبال کرده اند و از 
جمهوری اسلامی ایران خواســته اند که با 

این شورا همکاری کند.
۵. به زبان ســاده؛ اتحادیه اروپا در گزارش 
سالانه سیاست خارجی اش بندی را گنجاند 
که در آن از اتحادیه اروپا می خواهد ســپاه 
را در فهرست تروریســتی اتحادیه جا دهد. 
کل این گزارش روز پنجشــنبه به تصویب 
پارلمان رســید و دوشــنبه هفتــه آینده، 
شــورای اروپا تصمیم می گیرد کــه آیا به 
توصیه هــای پارلمان اروپــا در این گزارش 

گوش فرا دهد یا نه.

برخی منابع اروپایی بــه رویترز گفته اند که 
قرار گرفتن نام ســپاه در لیست گروه های 
تروریســتی در این مقطع در دســتور کار 
شــورای اروپا قرار ندارد. لارنــس نورمن، 
خبرنگار وال اســتریت ژورنال نیز در صفحه 
رســمی خود در توییتر به نقل از یک مقام 
ارشــد اتحادیه اروپا نوشــت که قرارگیری 
نام اتحادیــه اروپــا در لیســت گروه های 
تروریســتی »ایــده خوبی نیســت چراکه 
از پیشــروی در باقــی مســائل جلوگیری 

می کند«.
توبیــاس بیلســتروم، وزیر امــور خارجه 
ســوئد نیز در گفت وگوی تلفنی با حسین 
امیرعبداللهیــان در خصــوص قطعنامــه 
اخیر پارلمان اروپا علیه ســپاه پاســداران 
انقلاب اسلامی تاکید کرد که این قطعنامه 
غیرالزام آور اســت. او همچنیــن بر اهتمام 
کشورش در دوره ریاســت بر اتحادیه اروپا 
برای گسترش گفتگو ها میان اتحادیه اروپا 

و ایران تاکید کرد.

واکنشایرانچهبود؟
در حالی کــه نشســت شــورای اروپا روز 
دوشنبه جاری برگزار خواهد شد، جمهوری 
اســلامی ایران هشــدار به بروکسل درباره 
تعجیل در تخریب رابطــه دو جانبه را آغاز 
کرده اســت. حســین امیرعبداللهیان در 
گفتگو با جوزپ بورل ضمن انتقاد شــدید 
نسبت به رویکرد احساســی پارلمان اروپا، 
آن را رفتار نســنجیده و نادرست دانسته و 
گفت: متاسفانه ما شاهد صدور پیش نویس 

یک قطعنامه احساسی، تند و غیر حرفه ای 
از ســوی پارلمان اروپا بودیم که در تعارض 
با عقلانیت سیاسی و مدنیت است. ما بار ها 
گفته ایم که سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
یک نهاد رسمی و حاکمیتی است که نقش 
مهم و حیاتی در تامین امنیــت ملی ایران 
و امنیت منطقــه، به خصــوص در مبارزه 
با تروریســم داشــته و دارد. اقدام پارلمان 
اروپا در اتهام تروریســتی خواندن این نهاد 
امنیت آفرین، به نوعی شــلیک به پای خود 

اروپاست.
امیرعبداللهیان با اشــاره به واکنش قانونی 
و قوی مجلس شــورای اســلامی ایران، به 
پارلمان اروپایی هشــدار داد کــه به تبعات 
منفــی این رفتار احساســی خود بــر اروپا 
بیندیشــند و بر مســیر دیپلماسی، تعامل 
ســازنده و عقلانیت تمرکز کنند. او افزود: 
ضرورت دارد در دنیای دیپلماسی به امنیت 
متقابل احترام گذاشــت و به جای پیروی از 
زبان تهدید و اقدامات غیردوستانه، افزایش 

اعتماد متقابل در دستور کار قرار گیرد.
ناصر کنعانــی، ســخنگوی وزارت خارجه 
نیز در توییتی در واکنش بــه اقدام پارلمان 
اروپا در قرار دادن سپاه در لیست گروه های 
تروریستی نوشت: »رژیم آپارتاید اسراییل 
بزرگ ترین هویت تروریستی سازمان یافته 
جهــان، رژیم انگلیــس بنیانگــذار و رژیم 
امریــکا بزرگ ترین حامی آن اســت. علت 
خشــم »کلوپ جهانی تروریســت ها« از 
سپاه روشن است؛ »ســپاه بزرگ ترین نهاد 

ضدتروریسم جهان« است.«

ادعای یک مقام کاخ سفید؛ ایران مذاکرات برجامی را جدی نگرفت

جــوادمرشــدی  تردیدی نیســت که 
طی ســال های گذشته کشــورهای غربی 
آسیب های جدی از ســپاه دیده اند، اگرچه 
مستقیما هیچ درگیری نبوده ولی واقعیت 
این اســت که آنهــا می خواســتند کنترل 
منطقه را به دســت گیرند اما نیرویی که در 
مقابل آنها ایســتاد و نگذاشت آنها به اهداف 

خودشان برسند سپاه پاسداران بود.
این روزهــا پارلمــان اروپــا در تصمیمی 
خصمانه ســعی در قــرار دادن نام ســپاه 
پاســداران در فهرســت ســازمان هــای 
تروریســتی دارد،اگر چه این موضوع از نظر 
بیشتر کارشناسان داخلی تاثیر آنچنانی بر 
فعالیت های این ارتش یــزرگ خاورمیانه 
نمی گذارد اما به نظر می رسد برخورد با این 
مرحله از حرکت باید توام با سعه صدر باشد، 
به نحوی کــه نباید در میدانی وارد شــویم 
که پازل بازی طرف مقابــل را تکمیل کند. 
از جملــه این که تحریم ارتش کشــورهای 
غربی از سوی ایران تا چه اندازه به مصلحت 
است و ....؟ این ها سوالاتی هستند که ناصر 
ایمانی فعال سیاســی اصولگرا در گفت و گو 

با خبرآنلاین به آنان پاسخ داده است. 

بعدازبحثتحریــم،عکسالعمل
جمهوریاسلامیایرانچهمیتواند
باشــدتابهصورتحداکثریمنافع
ملیدراینمنازعهتامینشود؟فکر
میکنیدحالاحضــورمنطقهایوفرا

منطقهایماکمخواهدشد؟
تصور کنید چنــد روز آینده انگلســتان 
رســما این اتفاق را تصویب کرد، آن وقت 
ما چه بایــد بکنیم؟ آیا ما هــم باید ارتش 
انگلستان یا بخشــی از ارتش انگلستان را 
گروه تروریســتی بنامیم؟ یا عکس العمل 
ما چه باید باشــد؟ این یک ســؤال خوب 
تحقیقاتی اســت. من فکــر می کنم یکی 
دو کشــور اروپایی مانند انگلستان این کار 
را خواهنــد کرد و هیچ دلیــل منطقی هم 
برای آن ندارند که ارائه کنند که آیا ســپاه 
پاســداران کار خاصی در ماه های گذشته 
کرده یا عملیاتی علیه نیروهای انگلستان 
داشــته و ..، ولی صرفا به دلیل نوعی اظهار 
روابط خصمانه بــا ایران ســپاه را تحریم 

می کنند و این ارزش عملیاتی ندارد؛ یعنی 
مثلا از فردای آن روز اتفــاق خاصی برای 
ســپاه نمی افتد و این فقط به نوعی ژست 
گرفتن سیاسی و برای تحت فشار گذاشتن 
جمهوری اســلامی اســت. حضور ایران 
در منطقه به همان میزانــی که بوده باقی 
می ماند و به خاطر اینکه انگلســتان سپاه 
را تحریم کــرده حضور ایــران کم رنگ تر 
نمی شــود، یعنی می خواهــم بگویم هیچ 

اتفاق ویژه ای نمی افتد.

عکسالعملماچهبایدباشد؟
بله عکس العمل ایران بســیار مهم اســت. 
این که عکــس العمل ما بایــد دیپلماتیک 
باشــد و باید ســفیرهایمان را از آن کشور 
فــرا بخوانیم؟ یــا روابط خودمــان را با آن 
کشور در ســطح کاردار پایین بیاوریم؟ یا 
ما هم بخشــی از نیروهــای نظامی آن ها را 
تحریم کنیم؟ یا بخشــی از مقامات آن ها را 
تحریم کنیم؟ هرچند کــه تحریم کردن ما 
یا تحریم کردن آن ها ارزش عملیاتی ندارد 
و این ها فقط ژســت های سیاسی است که 
می گیرند. به نظــر من تحریــم نیروهای 
نظامــی آن کشــورها کار صحیحی به نظر 

نمی آید، اگرچه همانطــور که عرض کردم 
هیچ کدام از این تحریم ها )نه تحریم آن ها 
و نه تحریم ما( ارزش عملیاتی ندارد و هیچ 
اتفاقی در صحنه عمل نمی افتد، آن ها فقط 
به دلیل نوعی اجمــاع جهانی ایجاد کردن 
علیه جمهوری اســلامی دارند این کارها را 
مرحله به مرحله انجام می دهند و بهانه شان 
هم این اعتراضــات ۳ الی ۴ ماه گذشــته 
بود که آســیب جدی به اعتبار بین المللی 
کشور وارد کرد و آنها هم با همین هدف این 
اعتراضات را پوشــش دادند و حمایت های 
سیاســی کردند، هنوز هم می کنند. آن ها 
می خواهند پشــتوانه مردمــی حکومت را 
تضعیف کنند تا بتوانند حملات سیاســی 
و دیپلماتیک کنند و اجمــاع جهانی علیه 
جمهوری اســلامی بــرای تضعیف هرچه 
بیشــتر آن ایجاد کنند و مــا نباید وارد این 
بازی شــویم و نباید بگذاریــم این اجماع 
ســازی جهانی شــکل گیرد و نباید عکس 

العمل تندی نشان دهیم.

خیلیازکارشناســانسیاســیو
نظامیبراینباورهستندکهچوناین
چندماهاخیرتوطئههاعلیهکشــور

بهســرانجامنرســیدهوچونسپاه
قویترینارتشخاورمیانهاســتو
درخنثیکــردنتوطئههایداخلی
وخارجــیتاثیرگذاربــودهچنین

برنامهایراعلیهسپاهبرپاکردهاند؟
تردیدی نیســت که طی سال های گذشته 
کشــورهای غربــی آســیب های جدی از 
ســپاه دیده انــد، اگرچه مســتقیما هیچ 
درگیــری نبوده ولــی واقعیت این اســت 
که آنها می خواســتند کنترل منطقه را به 
دســت گیرند اما نیرویی که در مقابل آنها 
ایستاد و نگذاشــت آنها به اهداف خودشان 
برسند سپاه پاســداران بود و اینها واقعا از 
ســپاه عصبانی هســتند و در این موضوع 
تردیدی نیســت و بهانه شــان هم همین 
اعتراضات ۳ الی ۴ ماه گذشته بود در حالی 
که این اعراضــات هیچ ارتباطی با ســپاه 
نداشــت یعنی ســپاه واقعا ورود مستقیم 
به این صحنه به شکل رســمی نداشت. اما 
اینها به دنبال یک توجیهی هســتند، اولا 
اینکه اینها از سپاه آســیب جدی دیدند و 
احســاس می کنند سپاه به شــدت بزرگ 
شــده اســت یعنی تســلیحاتی که الان 
سپاه دارد تسلیحاتی اســت که واقعا اینها 

انتظارش را نداشــتند که ایــران به چنین 
تسلیحاتی رسیده باشــد، اگر ایران به این 
دســتاورد تســلیحاتی رســیده باشد که 
رسیده اســت دیگر قدرت بلامنازع منطقه 
اســت و آنها دیگر امکان کنترل کردن آن، 
نسبت به سایر کشــورهای منطقه ضعیف 
می شود، یعنی کشــورهای غربی فروشنده 
اصلی تســلیحات به کشــورهای منطقه 
هستند و بسیاری از این تسلیحاتی که آنها 
می خواهند به کشورهای منطقه بفروشند 
با تجهیزاتی کــه ایران و ســپاه دارد قابل 
قیاس نیســت و دیگر کشــورهای منطقه 
انگیزه ای ندارند که بخواند این تســلیحات 
را بخرند، حتی اگر بخواهند پیشرفته ترین 
هواپیماهــای غربــی را بــرای منطقــه با 
میلیاردهــا دلار خریــداری کنند و جیب 
انگلیســی ها و فرانســوی ها و امریکایی ها 
را پــر کنند، بــرای مثــال ضدهوایی های 
پیشرفته ایران، یک آسیب جدی به منافع 
کشورهای غربی است، علاوه بر آن در لبنان 
و یمن آســیب های خیلی جدی خوردند و 
عملا قدرت تحــرک کشــورهای غربی از 
آن ها گرفته شده اســت. یعنی می خواهم 
بگویم کشــورهای غربی یک مشکل بزرگ 
در منطقه به نام جمهوری اســلامی دارند 
و باید ایــن را بــه نوعی حــل کنند چون 
به هــر طرف ایــن منطقه کــه می روند به 
نــام جمهوری اســلامی و خصوصا ســپاه 
پاسداران می رســند. اینها از سر عصبانیت 
و کینه اســت کــه دارند ایــن تحریم ها را 
انجــام می دهنــد وگرنه ســپاه درگیری 
مستقیمی با انگلســتان نداشته است. اینها 
می خواستند با کنترل حوادث اجتماعی که 
اخیرا در ایــران رخ داده حکومت را از درون 
تضعیف کنند اما موفق نشدند و الان دارند 
عصبانیتشان را به این شکل بروز می دهند 
و در مقابل این عصبانیــت هم باید خیلی با 
تدبیر رفتار کرد که بــا میدان بازی تکمیل 

بازی آن ها وارد نشویم.

یعنیبایدباسعهصدربرخوردکنیم.
بله چون این ها دنبال اجماع سازی جهانی 
هســتند و نباید اجازه دهیم که بازی شان را 

تکمیل کنند.
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  آخرین وضعیت صنعت بانکداری 
در بازار سرمایه

محمدرضاقاســمی صنعت بانکداری به عنوان یکی از صنایع بزرگ 
بازار در برخی بازه های زمانی به عنوان لیدر بازار هم مطرح بوده اســت. 
نمادهای وبملــت، وبصادر و وتجــارت هــم تاثیرگذارترین نمادهای 

صنعت محسوب می شوند.
بازدهی ماهانه صنعت نسبت به کل بازار نشان از قدرت جذب نقدینگی 
این صنعت دارد و ما در این یادداشــت به دنبال یافتــن علت این اقبال 

عمومی و بررسی جذابیت برخی نمادهای این صنعت هستیم.
افزایش ۵۰ درصدی قیمت املاک و رشــد ۲۰ درصدی نرخ ارز در چند 
ماهه اخیر، دلایل اصلی اســتقبال بازار از بانکی ها محسوب می شوند. 
اما اینکه چرا در یک ماه گذشته این رشد چشمگیر بوده به نوسان ارزی 
در این مدت و نزدیک شــدن به گزارش های فصلی برمیگردد. گزارش 
هایی که در نمادهایی چون وبملت، وپســت و ســامان حاکی از رشد 
درآمدهای عملیاتی و ســود خالص بوده اســت. وبملت با رشــد سود 
ناشی از افزایش درآمد تســهیلات و همچنین کاهش هزینه مطالبات 
مشکوک الوصول موفق به این رشد سود شــده و هنوز منتظر پتانسیل 
اصلی خود در درآمد تســعیر ارزی اســت، درآمدی که با دارایی ۶ تا ۷ 
میلیارد دلاری این بانک بســیار حائز اهمیت است و در ۴ سال گذشته 
بیش از ۷۰ درصد سود خالص شرکت را تشــکیل داده است. وپست به 
عنوان نماد رو به رشد جدید با رشد جذب نقدینگی و در نتیجه افزایش 
تسهیلات دهی و افزایش ۱۰درصدی درآمد ها در هر فصل از نمادهای 
جذاب بانکی است که امید به تداوم رشد با ثبات و کم نوسان را در فصل 
ها و سال آینده نیز دارد. بانک ســامان هم بعد از افت قیمتی که به دلیل 
کاهش ۷۰ درصدی ســود خالص به دلیل افت حاشیه سود عملیاتی و 
افزایش برخی هزینه های اداری و کارمزدی داشــت، با تثبیت روند رو 
به رشد جذب سپرده و تســهیلات دهی موفق به افزایش سود نسبت به 
فصل قبل شــد؛ هرچند با نادیده گرفتن عملکرد فصل بهار، برای سال 
آینده نهایتا رشــد ۱۵ درصدی سود خالص را نســبت به امسال پیش 

بینی می کنیم.
با امیدواری به پیگیری مجدد بانک ها برای فروش املاک و دارایی های 
مازاد به ویژه مشمولان ماده ۱۴۱ ، نمادهایی که زیان انباشته سنگین 
دارند مجددا مورد توجه بازار قرار گرفتند، آن هم در کنار جذابیت افت 
قیمت در چند ماهه اخیر؛ سمایه، وشــهر، دی نمایندگان این بخش از 
نمادهای بانکی هســتند که بیشــترین بازدهی ماهانه و فصلی را بین 
بانکی داشــتند. دی به عنوان ارزانترین نماد بانکی و وشــهر با داشتن 
قابلیت افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها و فروش املاک 
مازاد هنوز جذاب هســتند. نمادهای اختیار معاملــه بانک دی هم در 
روزهای گذشته از بیشــترین ارزش معاملات برخوردار بودند. اما بانک 
سرمایه با زیان انباشته ۴۶ همت که بیش از ۱۰۰ برابر سرمایه این بانک 

است، نقطه روشنی پیشروی خود ندارد.
وبصادر و وتجارت دوقلوهای نام آشنای بازار هم پتانسیل قیمت ارزان و 
احتمال فروش دارایی، از رتبه های نخست بازدهی بین بانکی ها بودند. 
وپاسار در هم مســیری با بیمه پاســارگاد )بپاس( بعد از حمایت های 
حقوقی و حداقل ریزش در بازار منفی دو سال گذشته، بالاخره مغلوب 
عرضه و تقاضای بازار شــد و به همراه میدکو یار قدیمی خود، از زیانده 
ترین نمادهای صنعت خود از ابتدای تابستان بودند. در انتها وسالت به 
عنوان کوتوله اعجوبه بانکی ها، پس از بازدهی خیره کننده در یک ساله 
منتهی به تابستان سال جاری، در مسیر اصلاحی خود از کم بازده ترین 

های بانکی در فصل و ماه جاری بود. 
با انتظارات تورمی در سال آینده و اجبار بانک مرکزی بر اصلاح ساختار 
و دارایی های بانکی، هر ۳ پتانسیل رشد درآمد عملیاتی، افزایش درآمد 
تســعیر ارز و فروش دارایی در بانکی ها پا بر جا است و به ترتیب سامان 
و وپســت در اولی، وبملت در دومی، وشــهر و دی در ســومی بهترین 

وضعیت را در سال آینده دارند.

برنامه ریزی برای عرضه مستقیم لوازم خانگی 
ایرانی در عراق

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با اشاره به برنامه ریزی برای 
عرضه مســتقیم لوازم خانگی ایرانی در عراق و راه اندازی مرکز نوآوری 
در بخش لــوازم خانگی در ارمنســتان، گفت که با وجود ارائه لیســت 
افزایش قیمت مــواد اولیه، وزارت صمت هنوز بــا افزایش قیمت لوازم 

خانگی موافقت نکرده است.
 عباس هاشمی در نشست خبری اظهار کرد: تمرکز نمایشگاه هامکس 
که اخیرا برگزار شد، روی صادرات به ویژه به اوراسیا و پیمان شانگهای 
بود که مورد اول به خاطر همســایگی و بازار گســترده آن مهم تر بود. 
پنل های تخصصی هم به فرصت های ســرمایه گذاری در کشــورهای 
همسایه اختصاص داشــت. وی افزود: حجم بازار ۵ کشور اوراسیا ۳۰۰ 

میلیارد دلار است که ۹۰ درصد آن به روسیه اختصاص دارد.

۱۰ کالا مشمول کالابرگ شد
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: طرح کالابــرگ الکترونیکی 
مشمول ۱۰ گروه کالایی یعنی شیر، پنیر، ماســت، روغن، برنج، مرغ، 

تخم مرغ، ماکارانی، قند و شکر می شود.
صولت مرتضوی با اشــاره به اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی، اظهار 
کرد: عملیات اجرایی طرح کالابرگ الکترونیکی از چهارشنبه به صورت 

آزمایشی در استان هرمزگان آغاز شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اختیاری بودن این طرح بیان 
کرد: طرح کالابرگ الکترونیکی مشــمول ۱۰ گروه کالایی شامل شیر، 
پنیر، ماست، روغن، برنج، مرغ، تخم مرغ، ماکارانی، قند و شکر می شود.

وی اظهار کرد: این طــرح آزمایشــی را ارزیابی می کنیــم و چنانچه 
مطلوب بود آن را به سرعت در کل کشور تعمیم خواهیم داد.

مرتضوی اضافه کرد: کالابرگ الکترونیکی با قیمت پایه شهریور ۱۴۰۰ 
در نظر گرفته شــده اســت و مابه التفاوت آن به صورت یارانه به مردم 
پرداخت می شود، همچنین در صورت افزایش قیمت کالاها، تمهیدات 

جبرانی پیش بینی شده است.

و  وش فوق العاده ایران خودر نتایج قرعه کشی فر
اعلام شد

نتایج قرعه کشــی آخرین طرح فــروش فوق العــاده محصولات گروه 
صنعتی ایران خودرو که روز سه شــنبه هفته گذشــته انجام شد، صبح 
دیروز منتشــر شد؛ بر این اســاس مشتریان ســه روز فرصت خواهند 

داشت تا با واریز وجه خودرو، ثبت نام خود را نهایی کنند.
چهل و دومین طرح فروش چهار محصول گــروه صنعتی ایران خودرو 
شامل سورن پلاس دوگانه سوز، پارس سال سفارشی ) ELX(، پارس 
ســال ســفارش با موتور XU۷P و راناپلاس، ۱۸ دی ماه برگزار شد و 
مهلت آن ۲۵ دی ماه به پایان رســید؛ همزمان با این طرح، دوازدهمین 
فروش فوق العاده ویژه حمایت از مــادران و جوانی جمعیت و همچنین 

هفتمین طرح جایگزینی خودروهای فرسوده هم اجرایی شد.
طبق آمار ارائه شــده از ســوی گروه صنعتی ایران خودرو، در این طرح 
۹ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر برای ۲۱ هزار دســتگاه خودرو عرضه شــده، 

ثبت نام کرده اند.

دیدگاه

چرتکه

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: امید است 
تا زمانی که مجلس بررســی بودجه را به اتمام برساند 
تدوین برنامه هفتم به پایان برسد و به قوه مقننه ارسال 

شود.
مســعود میرکاظمی رییس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور درباره زمان تدوین برنامه هفتم توسعه گفت: در 
حال حاضر در کنار ســایر اقدامات به صورت همزمان 
برای تدوین نهایی برنامه هفتــم تلاش می کنیم. امید 
داریم در آینده خیلــی نزدیک بتوانیــم برنامه هفتم 

توســعه را به دولت تحویل دهیم تا دولت آن 
را به مجلس بفرستد.

وی در پاســخ به این ســوال که پیش بینی 
دقیق تر درباره ارســال برنامه هفتم توسعه 
به دولت چیســت؟ اظهار کرد: امید است تا 
زمانی که مجلس بررســی بودجه کل کشور 
سال ۱۴۰۲ را به اتمام برساند، تدوین برنامه 

هفتم نیز به پایان برســد و ابتدا به دولت و بعد از آن به 
قوه مقننه ارائه شود.

میرکاظمی تصریح کــرد: پیش بینی ما این 
است تا دو الی ســه هفته آینده برنامه هفتم 
توسعه را به دســت دولت برسانیم؛ البته این 
بازه زمانی بســتگی به آن دارد وقت ما تا چه 
میزان برای بررســی بودجه ســال آینده در 

مجلس گرفته شود.
رییس ســازمان برنامه و بودجه کشور تاکید 
کرد: در حال حاضر با توجه به سایر موضوعات همزمان 
نمی توانیم همــه ظرفیت خود را درگیــر برنامه هفتم 

توســعه کنیم، همچنین بخشــی از این اقــدام باید با 
همکاری مجلس شورای اســلامی و با شرکت فعال در 

کمیسیون های مربوطه آماده شود.
وی در پاسخ به این ســوال که اگر برنامه بودجه توسط 
مجلس به تصویب نرســد، ارائه برنامه هفتم چقدر به 
تعویــق خواهد افتاد؟، بیــان کرد: بودجــه برنخواهد 
گشــت؛ چراکه لایحه ای که دولت تدویــن کرده و به 
مجلس فرســتاده است، لایحه خوبی اســت و بودجه 

سال ۱۴۰۲ مشکلی ندارد.

تجارت

خریدار  بعــد از یک تاخیــر قابل توجه، 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ تقدیم مجلس شد 
و همانطور که پیش تر هم اعلام شــده بود، 
یک بودجه انبســاطی است و در ردیف های 
مختلف بیش از ۲۵ درصد افزایش داشــته 
اســت. بر اســاس این لایحــه درآمد های 
عمومی نســبت به ســال جاری ۴۰ درصد 
افزایش داشــته و بــه ۹۷۸ هــزار میلیارد 
تومان رســیده اســت. همچنیــن منابع 
حاصل از واگذاری دارایی های ســرمایه ای 
نسبت به بودجه ۱۴۰۱، ۳۸ درصد افزایش 
یافته اســت. اعتبارات تملــک دارایی های 
ســرمایه ای ۳۲۷ هــزار میلیــارد تومان 
پیش بینی شده اســت که حدود ۲۶ درصد 
افزایش یافته است. در این بین سهم مالیات 
۸۲۶ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده 
اســت، بنابراین ســهم مالیــات در بودجه 

عمومی دولت برابر ۷۲ درصد خواهد بود.
همچنیــن در درآمد هــای مالیاتی حدود 
۲۵۰ هزارمیلیارد افزایش پیش بینی شده 
اســت و دولت در درآمد های نفتی و گازی و 
میعانات هم بر این باور است که سال آینده 
می تواند ۶۰۳ هــزار و ۸۰۷ میلیارد تومان 
درآمد داشته باشــد. یعنی حدود ۱۰۰ هزار 
میلیارد بیشتر از سال جاری. علاوه بر این ها 
میزان درآمد های مالیاتی در بودجه ســال 
آینده معادل ۷۰۰ هزار میلیارد تومان است 
که نسبت به بودجه سال جاری، ۵۴ درصد 
افزایش نشان داشته اســت که این معادل 
۳۵.۵ درصــد از کل درآمد هــای بودجــه 
عمومی کشــور اســت که ۳ درصد بیشتر 
از ســهم این پایه درآمدی از بودجه ۱۴۰۱ 

است. 
در مجمــوع به صورت خلاصــه کل بودجه 
۴۲ درصد، درآمد هــا ۴۰ درصد، واگذاری 
دارایی هــای مالی ۶۷ درصــد، هزینه های 
جــاری ۴۵ درصــد، تملــک دارایی های 
ســرمایه ای ۲۵ درصد و تملک دارایی های 
مالی ۴۸ درصد در لایحــه ۱۴۰۲ افزایش 

یافته است.
همه آنچه گفته شــد اعداد و ارقــام بودند، 
اما در بودجه به زبان ســاده چــه اتفاقی رخ 
داده اســت و تاثیرات این بودجه بر اقتصاد و 

معیشت مردم چه خواهد بود؟

ایراداتبودجه1402کجاست؟
مسعود دانشمند، تحلیلگر مسائل اقتصادی 
در گفتگو با فرارو عنوان کرد: »باید در ابتدا 
به این نکته اشاره کنم که تمامی بودجه ها از 
دو بخش درآمدی و هزینه ای تشکیل شده 
اســت. یعنی زمانی امکان تامین هزینه ها 
وجــود دارد کــه درآمد های پیشــی بینی 
شده، محقق شــود. حالا در نظر بگیرید که 
اگر درآمد ها محقق نشــود، چه اتفاقی رخ 
می دهد؟ به هرحال هزینه ها قطعی اســت. 
به عبارت ساده تر، تمام بودجه جاری کشور 
اجباری اســت و چه درآمد محقق شــود و 
چه نشــود، باید دولت آن ها را تامین کند؛ 
بنابراین اگر درآمد ها محقق نشــود، اولین 

اقدام دولــت، قطع بودجه عمرانی اســت. 
در دومین گام با توجه بــه اینکه نمی توانیم 
هزینه های جــاری را نپردازیم، به ســمت 
اســتقراض از بانک قدم برمی داریم که این 

هم آثار تورمی دارد.«
وی افــزود: »الان هــم در بودجــه باز هم 
مانند سال های گذشــته، منابع درآمدی را 
مدنظر قرار داده اند که ممکن اســت محقق 
شــود و یا ممکن اســت تحقق پیدا نکند. 
یعنی عمــلًا منابعی را در نظــر گرفتیم که 
»احتمالا« محقق می شود و هیچ قطعیتی 
در آن ها وجود نــدارد. درآمد های مالیاتی 
و درآمد هــای نفتی از همین دســت موارد 
هســتند؛ بنابرایــن دوباره به این ســمت 
خواهیم رفت کــه بودجه هــای عمرانی را 
تعطیــل کنیم و برای بودجــه جاری هم به 
چاپ اســکناس رو می آوریم که یعنی تورم 
مضاعف. این در حالی اســت که اگر دولت 
می خواهد جامعه و اقتصاد گردش داشــته 

باشد، باید تورم را مهار کند.«
او تاکید کرد: »اما وقتی که آمار های دولتی 
حکایت از تورم بالای ۴۰ درصد اســت و باز 
هم بودجــه را بیش از ۴۰ درصــد افزایش 
می دهد، متقابــلا تبدیل به تــورم خواهد 
شد. زیرا این افزایش بودجه به سمت هزینه 
دســتمزد و حقوق کارگــران و کارمندان 
نرفته است. دولت در بودجه اعلام کرده که 
دســتمزد کارمندان و کارگران »حداکثر« 
۲۰ درصد افزایش پیــدا خواهد کرد. یعنی 
ممکن است حداقل این درصد)که ۵ درصد 
اســت( افزایش پیدا کند و یا نهایت آن ۲۰ 
درصد رشد داشته باشــد. اما اگر میانگین را 
در نظر بگیریم، ۱۰ درصد حقوق کارمندان 
و کارگــران در ســال آینده افزایــش پیدا 
می کند. همین مسئله به این معنی است که 
ما قدرت خرید قشــر حقوق بگیر را کاهش 
دادیم. یعنی قرار نیســت ســال آینده هم 
چرخش اقتصادی به درســتی در کشور رخ 

دهد.«

دانشمند تصریح کرد: »وقتی قدرت خرید 
وجود نداشته باشــد، به این معنی است که 
ســفره مردم روز به روز کوچک تر می شود. 
حالا این را در کنار همان مسئله قطع بودجه 
عمرانی قرار دهید. قطع بودجه عمرانی هم 
به این معنی است که ســرمایه گذاری برای 
نسل آینده انجام نمی شود و به تبع آن ایجاد 
اشتغال نیز صورت نمی گیرد. پس بیکاری 
نه تنها کاهش پیدا نمی کند که افزایش هم 
خواهد داشــت. نتیجه این مسئله کاهش 
تولید ناخالص داخلی اســت. یعنی همین 
وضعیت چند ســال اخیر که رشد اقتصادی 
صفر یا منفی بود. این موضوعی بود که باید 
در کلیات موضوع بودجه مــردم در جریان 

آن قرار می گرفتند.«
وی افزود: »حالا اگــر بخواهیم که دچار این 
چرخه نشــویم باید درآمد هایــی را مدنظر 
قرار دهیــم که قطعــاً محقق می شــوند. 
یعنــی »درآمد هــای واقعــی«. از ســوی 
دیگر نبایــد بخش هایی بــا افزایش بودجه 
مواجه شــوند که این هزینه ها به ســمت 
تولیــد ناخالص ســوق داده نشــوند. این 
دقیقا همان موضوعی اســت که در بودجه 
امسال به شــدت نادیده گرفته شده است و 
بودجه بخش هایی افزایش پیــدا کرده که 
هیچ ارتباطی به تولید در کشــور ندارند. به 
عبارت ســاده تر دولت هزینه کلانی انجام 
می دهد، اما در بخش هایی که ایجاد اشتغال 
کند، ســرمایه گذاری انجام نمی شود. البته 
امیدوارم که نماینده ها متوجه این مســئله 
باشند و این بودجه فعلی را تصویب نکنند و 

اصلاحات مورد نیاز را اعمال کنند.«
این تحلیلگر مســائل اقتصادی در خصوص 
رانت های آشــکار و پنهان در بودجه ســال 
۱۴۰۲ اظهــار کرد: »ببینیــد وقتی دولت 
درآمد هــای غیر قطعــی را مدنظــر قرار 
می دهد، قطعا به ســمت رانت پیش خواهد 
رفت. به عنوان مثــال وقتی در بودجه تعداد 
بشکه نفت و قیمت دلار مشخص می شود، 

اگر این میزان نفت فروخته نشــود یا قیمت 
دلار تغییر کند، موجــب عدم تحقق درآمد 
پیش بینی شــده می شــود. حالا در چنین 
شــرایطی چه اتفاقــی رخ می دهد؟ بعضی 
افراد حقیقی یا حقوقی پیدا می شــوند که 
اعلام می کننــد که همان میــزان نفت که 
مدنظر دولت اســت را می فروشــند. عملا 
آن را می فروشــند، امــا مبلــغ کمتری به 
دولــت ایران پرداخــت می کننــد. زیرا به 
هرحال تحریم هســتیم و امــکان فروش 
نفت در محدودیت اســت. پــس ناچاریم 
قبول کنیم. همین یعنی رانت. یعنی وقتی 
شــما درآمد های غیرقطعی را مدنظر قرار 
می دهید، خیلی جا ها برای تحقق آن رانت 

ایجاد می شود.«
او تاکید کرد: »اصلا موضوع این اســت که 
تا زمانی که مــا نتوانیــم در اقتصاد جهانی 
حضور داشته باشــیم و به امکانات جهانی 
دسترسی پیدا کنیم، خواسته یا ناخواسته، 
برای رفع نیازهایمان در موقعیت هایی قرار 
می گیریم که ایجاد رانت های کلان می کند. 
اما وقتی ما نه می توانیم درست و کامل نفت 
بفروشیم و نه می توانیم پول حاصل از فروش 
همین حداقل نفت را مستقیم و سریع وارد 
کشور و سیستم بانکی کنیم، ناچار هستیم 
برای تحقــق درآمد هــا و رفــع هزینه ها، 
در بعضی بخش هــا رانت هایی بــه افراد و 
سازمان ها و شــرکت های مختلف بدهیم. 
علاوه بر این ها واقعیت این است که مادامی 
که شــفافیت به اقتصاد بودجــه برگردانده 
نشــود، ما شاهد رانت های آشــکار و پنهان 

بسیاری خواهیم بود.«
دانشــمند با اشــاره به افزایش حدود ۳۰۰ 
همــت درآمد پیــش بینی شــده مالیاتی 
توسط دولت در بودجه سال ۱۴۰۲، عنوان 
کرد: »ایــن تصمیم دولت بســیار عجیب 
است. زیرا در همین ســال جاری، با وجود 
اینکه مبلغ بســیار پایین تر بود، اما بخشی 
از درآمد های مالیاتی محقق نشــد. دلیلش 

هم این است که وقتی کشــور در شکوفایی 
اقتصادی قرار ندارد، وقتی رشــد اقتصادی 
نداریم، وقتــی تجارت به شــدت کاهش و 
یافته محدود شــده، وقتــی تولید کاهش 
چشمگیری پیدا کرده اســت، به این معنی 
اســت که شــرکت ها و کارخانه هــای ما 
نتوانســته اند به خوبی کار کنند. خب وقتی 
نتوانند درآمد مناسب داشته باشند، چطور 
می توان انتظار داشــت که مالیات پرداخت 
کنند؟ بنابراین اصلا این درآمد مالیاتی که 
دولت پیــش بینی کرده، کامــلا »موهوم« 
است. اصلا هم مهم نیست سازمان مالیاتی 
چقدر بر مردم فشــار بیاورد، ایــن درآمد 
محقق نخواهد شد. زیرا بخش خصوصی در 
ایران هر روز در حال کوچک شــدن است و 
فقط همین بخش و کارمندان هســتند که 

مالیات پرداخت می کنند.«
او افزود: »اگــر نگاهی به چند ســال اخیر 
بیاندازید، می بینید که واحد های خصوص 
طی این مدت بسیار کاهش پیدا کرده است 
و خیلی هــا تعطیل کرده اند یا ورشکســت 
شــده اند. پس چطور می خواهــد از این ها 
مالیات دریافت کنند؟ باید در نظر داشــت 
که زمانــی، دریافت مالیــات و افزایش آن 
امکان پذیر اســت کــه اقتصاد در رشــد و 
شکوفایی باشد. از ســوی دیگر مالیات را به 
سمت خانه های مستقل بالای ۲۰ میلیارد 
تومان و خودرو های بالای یک و نیم میلیارد 
برده اند که این هم غیرمنطقی است. زیرا به 
عنوان مثال اگر قرار اســت مالیات پرداخت 
کنند باید نرخ تورم در تمام این ســال هایی 
که از خرید این خانه گذشــته، محاســبه 
کنند تا معلوم شــود، باید مالیات پرداخت 
کند یا خیــر. این درباره مالیــات بر خودرو 
هم صدق می کند. وقتی فردی چند ســال 
پیش یک ماشــین خریداری کرده به مبلغ 
۴۰۰ میلیون تومان. حــالا به دلیل افزایش 
افسارگســیخته تورم، به بــالای یک و نیم 
میلیارد رسیده اســت. این که نباید مالیات 

پرداخت کند.«
وی ادامــه داد: »از ســوی دیگــر دولــت 
برای اینکــه بتواند درآمــد مالیاتی خود را 
افزایش بدهد، یــک عوارضی بــرای ثبت 
ســفارش لحاظ کرده است. خب یعنی هیچ 
کارشناسی در دولت حضور ندارد که بگوید 
این مالیاتی که برای ثبت ســفارش واردات 
وضع شــده، منجر به افزایــش قیمت تمام 
شــده کالا و به تبع آن افزایش قیمت برای 
مصرف کننده می شود؟ این یعنی تورم. چه 
کسی پاسخگوی این مسئله است؟ واقعیت 
این است که بودجه سال ۱۴۰۲ کاملا تورم 
زا اســت. زیرا وقتی قیمت کالا و خدمات را 
افزایش می دهیم، در محاسبات قیمت دلار 
را بالا می بریــم و... منجر بــه افزایش تورم 
می شــود. ما زمانی می توانیم مانــع از این 
موضوع شویم که سعی در تثبیت قیمت ها 
داشــته باشــیم. اما دولت بودجه ای را ارائه 
داده اســت که منجر به افزایــش قیمت ها 

خواهد شد.«

میرکاظمی: برنامه هفتم ظرف سه هفته ارائه می شود

و محدودیت جدید در آخرین نفس های قرعه کشی ایران خودر
گــروه صنعتــی ایران خودرو  خریــدار
تصمیم گرفته که برای طرح های آتی خود، 
محدودیتی جدید به شروط ثبت نام اضافه 
کند و بدین ترتیــب باز هــم از تقاضاهای 
کاذب بکاهد تا آمار ثبت نام ها واقعی تر شود؛ 
با تصمیم جدیــد از این پس تنها کســانی 
می توانند ثبت نــام کنند که وجه خودرو در 
حساب هایشــان موجود باشــد و از طریق 
بانک مسدود شود؛ این محدودیت در حالی 
قرار است اعمال شود که دوره قرعه کشی ها 
به پایــان خود )طبق وعــده وزارت صمت( 

نزدیک می شود.
 کیــوان پناهی، مدیــر عملیــات فروش 
ایران خــودرو در گفت وگویــی تلویزیونی، 
ضمن اشاره به ثبت نام ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار 
نفر در چهل و دومین طرح فروش فوق العاده 
محصولات این گروه خودروســازی، اظهار 
کــرد: در این مرحلــه از فــروش، ۲۱ هزار 
دســتگاه خودرو عرضه شــد که ۵۰ درصد 
ظرفیت به طرح جوانی جمعیت و ۵۰ درصد 
هم به مشتریان عادی اختصاص پیدا  کرده 

است. با توجه به حجم تقاضای شکل گرفته 
و تعداد خودروهای عرضه شــده، شــانس 

برنده شدن افراد پایین آمده بود.
این مقام صنعتی اعلام کــرد: ایران خودرو 
قصد دارد با هماهنگــی نهادهای ذی ربط، 
مجوز لازم اخذ شــود تا تنها افرادی که وجه 
خودرو در حســاب بانکی آن هــا موجود و 
توسط بانک مسدود شــده است، بتوانند در 
فرآیند ثبت نام شرکت کنند. این محدودیت 
با ایــن هدف برنامه ریزی شــده اســت که 
شرایط برای مصرف کننده واقعی مهیا شود. 
بر اســاس تکالیفی که تعریف شــده است، 
این روش از ثبت نام ادامه خواهد داشــت اما 
آنچه که به نظر می رسد بایستی در شرایط 
ثبت نام لحاظ شــود، این است که به سمت 
واقعی تــر شــدن تقاضاهــا و بهره مندی 

مصرف کننده واقعی حرکت کنیم.
وی در رابطــه با تــداوم عرضــه خودروها 
در بــورس کالا، گفــت: برنامه ریزی هــا بر 
این اساس اســت که خودروها هم در قالب 
بورس کالا و هم در قالب طرح های شــرکت 

عرضه شوند. به زودی در تمامی ثبت نام ها،  
خودروها به هر دو شکل عرضه شوند. 

بحث بالا بودن میــزان تقاضا در طرح اخیر، 
در حالی مطرح اســت که اخیراً سخنگوی 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت نیز معتقد 
بود آمــار تقاضای اعلامــی خودروها جای 

تأمل دارد. 

ایرانخودرودرحالتعاملوبررسی
موضوعبابانکهاست

ایســنا، موضوع اعمال محدودیت جدید را 
از گروه صنعتی ایران خودرو مورد بررســی 
قرار داد و این شــرکت در پاسخ اعلام کرد: 
ایران خودرو در حال تعامل با بانک هاســت 
و موضوع در دســت بررسی است و به زودی 
)بازه حــدوداً  ۴۵ روزه زمان لازم اســت( 
اجرایی خواهد شد. این شرکت در پاسخ به 
این ســوال که چه میزان پول و در چه مدت 
زمانی باید در حساب مشتری باشد تا امکان 
ثبت نام فراهم شــود؟ اعلام کــرد: درصد 
موجودی ریالی در حســاب مشتری بسته 

به نوع خودرو احتمــالا متفاوت خواهد بود؛ 
این موضوع و زمان بلوکــه ماندن وجه ها در 
حساب مشتری نیز از جمله همان مسائلی 
اســت که پس از تعامل با بانک ها مشخص و 

اطلاع رسانی خواهد شد.

مگرچندطرحدیگرقراراستتاپایان
سالبرگزارشود؟

موضــوع اعمــال محدودیت جدیــد برای 
ثبت نام های ایران خــودرو در حالی مطرح 
اســت که طبق تاکید وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، وعده حذف قرعه کشــی تا پایان 
امســال همچنان بر قوت خود باقیســت و 
قرعه کشــی ها تا پایان امســال به صورت 
کامل، از دســتور خارج خواهد شد. با توجه 
به اینکه از امروز دقیقا دو ماه تا پایان ســال 
بیشتر باقی نمانده و در خوشــبینانه ترین 
حالت ســه طرح در بهمن ماه و سه یا چهار 
طرح هم در اســفند ماه برگزار می شــود، 
بر این اســاس یا خروج تمــام محصولات 
ایران خودرو از چرخه قرعه کشــی تا پایان 

سال کان لم یکن خواهد بود ) بدین ترتیب 
وعده قطعی وزارت صمــت عملی نخواهد 
شد( یا اینکه قرعه کشی تا پایان سال به آخر 
می رسد، بنابراین  وعده اجرای محدودیت 
جدید، به عمر قرعه کشی ها قد نخواهد داد. 

ظرفیتطرحجاگزینیخودروهای
فرسودهچهشد؟

همچنین شــایان ذکر اســت که موضوع 
مطرح شــده توســط مدیر عملیات فروش 
ایران خــودرو مبنــی بــر اینکــه از تعداد 
خودروهــای عرضه شــده در طــرح اخیر 
ایران خــودرو  ۵۰ درصد ظرفیــت به طرح 
جوانی جمعیت و ۵۰ درصد هم به مشتریان 
عادی اختصاص پیدا کرده اســت، اینکه با 
توجه به اجرای هفتمیــن طرح جایگزینی 
خودروهای فرســوده در طــرح اخیر، پس 
۱۰ درصد ظرفیت اختصاص یافته به طرح 
جاگزینی خودروهای فرســوده چه شد؟ از 
ســوی خبرگزاری ایســنا در حال پیگیری 

است.



رئیس سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران مطرح کرد

پرداخت تسهیلات نقدی برای خرید موتورهای برقی

 اگر بحران کم آبی دست به دست اقتصاد آشفته دهد، چه می شود؟

چشم انداز تیره  کم آبی!
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و  وشندگان مواد شیمیایی از ناصرخسر فر
وند می ر

مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر راه اندازی و فعالیت 
بازار کیمیا را یکی از دســتاوردهای مهم در ساماندهی صنف شیمیایی 

فروشان دانست.
 تفاهم نامــه همکاری هــای دو جانبه با هدف افزایــش تعاملات فی ما 
بین شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل شــهر و اتحادیه سازندگان و 
فروشندگان مواد شیمیایی با محوریت ســاماندهی بازار کیمیا و محور 
ناصرخسرو و همچنین تســهیل امور و اجرای کامل طرح انتقال از شهر 
تهران منعقد شد. سعید بیگی با اشاره به همکاری شرکت و اتحادیه در 
سنوات گذشته اظهار کرد: با تقویت این همکاری ها اهداف مشترک از 
جمله ارائه خدمات بهتر به شــهروندان بدون ایجاد مزاحمت و مخاطره 

به شکل بهتری محقق و مسیر پیش رو روشن تر و اجرایی تر می شود.
مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل شــهر با تاکید بر سهم 
فراوان این صنف در فعالیت های تولیدی کشــور تصریح کرد: تاکنون 
تعاملات برای حفظ فعالیت و رفع مزاحمت شهری به خوبی پیش رفته 

همکاری های آتی حتماً می تواند تقویت شود.
وی راه اندازی و فعالیت بــازار کیمیا را یکی از دســتاوردهای مهم در 
ساماندهی صنف شیمیایی فروشان دانســت و افزود: اولویت ما تکمیل 
چرخه ساماندهی این صنف با کمک اتحادیه است و امیدواریم به زودی 
شــاهد انتقال کامل صنف سازندگان و فروشــندگان مواد شیمیایی از 

سطح شهر به ویژه محور ناصرخسرو باشیم.

کلاب هاوس رفع فیلتر می شود
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات گفت: تلاشــمان این اســت 
محدودیت هایی که قابلیت برطرف شــدن دارند، برداشــته شــود و 
ان شــاالله طی دو روز آینده، خبرهای خوشــی در این زمینه خواهید 
شــنید اما دو پلت فرم اینســتاگرام و واتس اپ فعلا شــامل این اتفاق 

نمی شوند.
 عیسی زارع پور در حاشــیه مراســم رونمایی از ناوگان موتوری برقی 
شرکت ملی پست کشــور درباره دلیل اختلال ایجاد شــده در زمینه 
اینترنت طی چند روز اخیر اظهار کرد: روز چهارشــنبه و پنج شنبه در 
مرکز تبادل ترافیک تهران مشکلی را طی یک الی دو ساعت داشتیم که 
با همت دوستان برطرف شد و الان هیچ مشکلی در مرکز تبادل ترافیک 
وجود ندارد. او درباره رفع فیلتر بعضی از پلت فرم های خارجی به صورت 
کامل اظهار کرد: من قبلًا اعــلام کرده ام که کمیتــه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه، متولی فیلترینگ اســت و حــدود ۱۳عضو دارد که 
دولت یکی از اعضای آن اســت . تلاشمان این اســت محدودیت هایی 
که قابلیت برطرف شــدن دارند، برداریم و ان شــاالله طی دو روز آینده 
خبرهای خوشی در این زمینه خواهید شــنید. وی ادامه داد: البته دو 
پلت فرم اینســتاگرام و واتس اپ که با مصوبه نهادهای امنیتی مسدود 
شدند، فعلا مشمول این اتفاق نیستند و در این زمینه نهادهای امنیتی 
تصمیم گرفتند اما سرویس ها و خدماتی هســتند که از نظر ما قابلیت 
بازنگری دارند و اکنون مسیری را دنبال می کنیم که این اتفاق رخ دهد. 

مشخصا کلاب هاوس طی روزهای آینده رفع فیلتر می شود.

ارائه نسخه »شاد« توسط ایران به نیکاراگوئه
وزیر آموزش و پرورش گفت: نخبگان ایرانی یک شبکه آموزشی ایرانی 
با جستجوگر فارسی تولید کرده اند که می توانیم این امکان را در اختیار 

نیکاراگوئه قرار دهیم.
یوســف نوری وزیر آموزش و پرورش در دیدار با همتای نیکاراگوئه ای 
خویش گفت: تحریم های ظالمانه موجب رشد کشــور شده است؛ در 
حوزه زیر ساختی ما از سرانه یک و نیم متر به ۵ متر برای هر دانش آموز 
رسیده ایم؛ همچنین در ریشه کنی بی سوادی به ۹۵ درصد رسیده ایم 
و در المپیادهای جهانی رتبه های برتر جهان را کســب کردیم و دانش 

آموزان ما ۲۰ مدال طلا توانستند کسب کنند.
وی با بیان اینکه خوشــحالم در کشــور نیکاراگوئه وزیر خانواده وجود 
دارد گفت: اینکه آنان هم تحول در نظام آموزشــی را آغاز کردند جای 
خوشحالی دارد. شعار ایشــان یک وزارتخانه در جامعه است و ۴ درصد 
تولید ناخالص داخلی خود را به این بحث اختصــاص دادند. آنها برنامه 
ویژه درســی برای دانش آموزان با نیازهای ویژه و استثنایی دارند؛ در 
کتب درسی به مهارت هایی همچون مهارت آشپزی توجه و آموزش در 

مقطع ابتدایی را اجباری کردند.
نوری خطــاب به وزیر آمــوزش خانــواده و جوانان پاراگوئه با اشــاره 
به توانمندی آموزشــی نظام آموزشی کشــور در فضای مجازی گفت: 
نخبگان ایرانی یک شبکه آموزشــی ایرانی با جستجوگر فارسی )شاد( 
تولید کرده اند که می توانیم ایــن امکان را در اختیار شــما قرار دهیم 
همچنین خیران مدرسه ساز از سال ۷۷ در کشور ما فعالیت می کنند و 

از هر دو کلاس در حال حاضر یک کلاس توسط آنان ساخته شده است.

و خیابان ولیعصر  جمع آوری کارگاه متر
 پس از ۴ سال

معاون حمل و نقــل و ترافیک منطقه۱۱تهران گفــت: کارگاه مترو در 
خیابان ولیعصر)عج( نرسیده به خیابان جمهوری نبش کوچه عبدوس 

جمع آوری و مسیر تردد برای مردم آزادسازی شد.
حسن هدایی با اشاره به اینکه پس از بازدید شهردار منطقه ۱۱ از سطح 
محدوده تحت عنوان پویش قدم به قدم، مســیر تردد شــهروندان در 
کوچه عبدوس بازگشــایی شد، گفت: کارگاه شــرکت راه آهن شهری 
تهران و حومه )مترو( واقع در خیابان ولیعصر)عج( نرســیده به خیابان 
جمهوری کوچه رجب بیگــی نبش کوچه عبدوس که از ســال ۹۸ به 
پیمانکار شرکت مترو جهت احداث هواکش میان تونلی خط ۳ تحویل 
داده شــده بود ، جمع آوری و پس از مدت حدود ۴ سال کوچه عبدوس 
آزادســازی شــد و عرض معبر کامل جهت تردد و رفاه حال شهروندان 
آماده سازی و تحویل شد.وی افزود: این اقدام پس از بازدید پویش قدم 
به قدم توسط شهردار منطقه۱۱ انجام شــد و حسب تاکیدات شهردار 
در راســتای جلب رضایت مردم طی مدت زمان کوتاهی کارگاه مذکور 

جمع اوری شد و مسیر تردد مردم باز شد.

والدین »آذر و توران« پیدا شدند؟
سرپرست دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان محیط زیست 

از شناسایی دو قلاده یوز در محدوده پارک ملی توران خبر داد.
غلامرضا ابدالی، سرپرســت دفتــر حفاظت و مدیریــت حیات وحش 
سازمان محیط زیســت در گفت وگو با مهر از شناســایی دو قلاده یوز 
در محدوده پارک ملی تــوران خبر داد. وی افزود: ایــن یوزها از طریق 
دوربین های رصد در محدوده پارک ملی توران در شــاهرود حدود ۲۰ 

روز پیش و در تاریخ نهم دی شناسایی شده اند.
سرپرست دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان محیط زیست 
خاطر نشان کرد: جنسیت این یوزها قابل شناسایی نبوده و سن آنها نیز 
نامشخص است ولی جای بسی خوشــحالی دارد که اخیراً تظاهر یوزها 

در این محدوده افزایش یافته است.

کوچه

در حالی کــه تهران شــنبه صبح را با حالــت نارنجی 
کیفیت هوا آغاز کــرد و خیلی زود بــه وضعیت قرمز 
تبدیل شد شهردار تهران به مردم توصیه کرد که دلار 

نخرند تا قیمت ها پایین بیایید.
یک روز آلوده دیگــر برای پایتختی که ســاکنانش تا 
اینجای کار ۱۴۸ روز هوای قابل قبول، ۱۱۴ روز هوای 
ناسالم برای گروه های حســاس، ۱۶ روز هوای ناسالم 
برای همه افراد جامعه، دو روز هوای بســیار ناسالم، دو 

روز هوای خطرناک را تجربه کردند.
به گــزارش فرارو، داســتان تکــراری کیفیت هوای 
پایتخــت در حالی بــرای چندمین بار تکرار شــده 
که احتمالا مســئولان دیگر برای آن چندان نگرانی 

ندارند. چــرا کــه طبــق پیش بینی های 
هواشناسی از چهارشنبه در تهران بارندگی 
خواهیم داشــت و بــاد و باران خودشــان 
کیفیت هوا را بهتر می کننــد. برای همین 
اگر پایتخت نشــینان یک هفتــه را تحمل 
کنند شاید در پایان هفته یکی دو روز سالم 
را پشت ســر بگذارند. احتمالا همین خیال 

راحت هم موجب شده که شــهردار تهران امروز و در 
اوج آلودگی هوا به شــهروندان توصیــه کند که دلار 

نخرند!
زاکانی گفت: بــه مردم می گویم که به ســراغ خرید 
دلار نروند، چون حتما قیمــت دلار پایین می آید و 

در این زمینه این مردم هستند که متضرر 
می شوند. قبلا نیز بار ها به این مساله اشاره 
کردم سر مساله بورس که دچار حباب شده 
بود به مــردم اعلام کردم کــه کاری انجام 
ندهند؛ در مورد دلار نیز عرض می کنم که 
قیمت هایی که اکنون اعلام می شود، دروغ 
محض اســت؛ این قیمت ها پایین می آید و 
در حقیقت این پروژه دشــمن نیز با شکست روبه رو 

می شود.
او البته در این میان به مســئله آلودگی هوا هم اشــاره 
کرد، ولی اشــاره اش چیزی جز حرف های همیشگی 
نبود. زاکانــی در واکنش بــه آلودگی هــوا گفت: »با 

پاس کاری نمی توان مشــکل آلودگی هوا و ترافیک را 
حل کرد و این کار نیاز به همت دارد. این همت عالی در 
متن جامعه و مدیران کشور وجود دارد تا رونقی را برای 

کشور ایجاد کنند«.
اشــاره شــهرداری تهران به »پاس کاری« در زمینه 
مدیریت آلودگی هوا در حالی است که شهرداری تهران 
همین امــروز و در یکی از آلوده تریــن روز های تهران 
بلیط های اتوبوس و مترو را نیم بها نکرده است. پیش تر 
شورای شهر تصویب کرده بود که قیمت بلیط اتوبوس 
و مترو در روز های آلوده باید نیم بها محاســبه شــود تا 
شهروندان به استفاده از وســایل نقلیه عمومی تشویق 

رشوند و از حجم آلاینده های هوا کاسته شود.

تهران

خریدار آغاز ســال آبی جدیــد از کاهش 
دوباره بارش ها در کشــور خبر داده اســت. 
مســئولان پیشــتر گفته بودند کــه برای 
تامین آب از ذخایر بارندگی سال های پیش 
اســتفاده می کنند، اما ذخایر آبی ۱۱ ســد 
مهم کشور نیز به کمتر از ۲۰ درصد رسیده. 
به تازگی نیز اعلام شــده کــه پاییز ۱۴۰۱، 

خشک ترین پاییز ۵۰ سال اخیر بوده است.
 چندی پیش رییس سازمان محیط زیست 
درباره روشن شدن چراغ های قرمز وضعیت 
تأمین آب کشور هشــدار داد. علی سلاجقه 
گفت: »هرچنــد وقت یکی از اســتان ها با 
مشکل مواجه می شــود و در بحث مدیریت 
منابع آب اینکه به صورت مُسَــکِن از جای 
دیگــری آب بیاوریم، اصلًا پذیرفته شــده 
نیست. منابع آب کشور قابل مدیریت است و 

نباید مردم را بترسانیم.«
ایران از گذشته تا کنون با بحران آب دست 
و پنجه نرم کرده اســت؛ با ایــن وجود کم 
بارشی های اخیر و کاهش ذخایر آبی بیش 

از گذشته کشور را تهدید می کند.
حــال این پرســش مطــرح می شــود که 
بحران خشکســالی چقدر جدی است و چه 
خســارت هایی به دنبال دارد؟ در این بین 
کشــور های منطقه چه راهی برای حل این 
معضل انتخاب کرده اند و مسئولان کشور ما 
چه کاری برای کنترل بحران آب می توانند 

انجام دهند؟
مهدی زارع، کارشــناس محیط زیســت و 
استاد پژوهشــگاه بین المللی زلزله شناسی 
در گفتگو با فرارو به این پرســش ها پاســخ 

می دهد.

عواقبخشکسالی
خشــک ترین پاییر ۵۰ ســال گذشته، در 
بزرگ تریــن وضعیت بحــران آبــی قرار 
داریــم؟//// گــزارش و گفتگومهدی زارع 
درباره کاهــش محســوس بارندگی ها در 
پاییز امســال گفت: »اینکــه پاییز ۱۴۰۱، 
خشــک ترین پاییز ۵۰ ســال اخیر بوده به 
این معناســت که بحران آب تشــدید شده 
و مقدار زیــادی از ذخایر آب ســد ها خالی 
اســت. به احتمال زیاد در ماه های آینده با 
برداشت بیشــتر از منابع آب زیرزمینی  نیز 
مواجه خواهیم شد. همچنین این بحران به 
مشکلات روستا هایی که مردم در آن کمتر 
به آب دسترســی دارند نیــز دامن خواهد 
زد. علاوه بر این کشــاورزی محدودتر شده 
و مهاجرت و حاشیه نشــینی هــم افزایش 

خواهد یافت.«
این کارشناس ادامه داد: »باید گفت بحران 
آب در ایران محدود به امروز و امسال نیست. 

ما در یــک فرایند خشکســالی خطرناک 
هستیم، حداقل این ســومین سال بارشی 
اســت که به صورت کم باران شــروع شده 
است. در سال بارشی ۹۹-۱۴۰۰ با بارندگی 
کم مواجــه بودیم و این مســئله ادامه پیدا 
کرده اســت؛ ســال آبی۱۴۰۰-۱۴۰۱ نیز 
به همین ترتیب بــود و رکــورد کم بارش 
بودن را به جا گذاشــت. اینکه می گویند در 
پنجاه ســال اخیر نیز در واقع مقایســه ای 
است با مدت زمان مشــابه در سال های آبی 
گذشــته یعنی مهر و آبان و آذر. در واقع سه 
ماه ابتدایی ســال آبی را با ســه ماه ابتدایی 
سال های آبی گذشــته و میانگین سال های 
آبی پنجاه ســال گذشته مقایســه کرده و 
نتیجه گرفته اند که کمتر اســت. باید به این 
نکته هم اشــاره کنم که هنوز نهُ ماه از سال 
آبی جدید نیامده و ما از دی ماه ما وارد سال 
آبی جدید )۱۴۰۱-۱۴۰۲( خواهیم شــد. 
روند این سه ماهه نشــان می دهد وضعیت 
سال آبی جدید مثل ســال گذشته یا حتی 

بدتر از آن باشد.«

مقصربحرانآبی
زارع با بیان اینکه یکی از عوامل کم شــدن 
بارش ها تغییرات اقلیمی است که علت آن 
هم در نهایت به دخالت انســان ها می رسد، 
گفت: »اگر همان کم شــدن بارش را هم در 
کلان براساس دخالت کلی انسان ها بدانیم، 
می توان تمــام تقصیر این بحــران آبی را بر 

گردن مدیریت انسان ها انداخت.
در واقع حداقل کاری که می توانست انجام 
شود ســازگاری اقلیمی بود. برای مقابله با 

این شرایط ما باید نقشه بلندمدت سازگاری 
اقلیمی را مــورد توجــه قــرار می دادیم. 
سازگاری اقلیمی هم فقط این نیست که در 
تلویزیون به مردم بگوییم آب کمتر مصرف 

کنند.«
این اســتاد پژوهشــگاه ادامه داد: »شش تا 
هشــت درصد از آبی که در کشــور مصرف 
می شود آب شــرب و خانگی است. این که 
بگوییــم کمتر مصرف کنند، همان شــش 
تا هشــت درصد را بیشــتر تحت تاثیر قرار 
می دهد. در اکثر استان ها حدود نود درصد 
منابع آبی صرف کشــاورزی می شود؛ البته 
این میزان در اســتان تهران کمتر اســت 
و حدود پنجاه تا شــصت درصد را شــامل 
می شــود؛ بنابراین اینکه خشکســالی به 
صورت یک بحران در آمده نشــان می دهد 
هیچگونه مدیریتی صورت نگرفته اســت. 
مدیریتی که مــن از آن می گویم حداقلش 
سازگاری اقلیمی بوده و این مدیریت از ۶۰ 

سال گذشته تاکنون اعمال نشده است.«
وی افزود: »مسئولان برای رسیدن به توسعه 
ســراغ حفر چاه عمیق رفتند و این شــروع 
داستان استفاده از چاه عمیق بود. این موضوع 
ســفره های آب زیرزمینی را در کشور از بین 
برد. بســیاری از آن ها از میــان رفته یا مقدار 
خیلی کمی آب دارد. یکی دیگر از مســائلی 
دیگــری کــه در بحــران آب لحاظ نشــده 
توسعه ی شــهر های نزدیک ساحل است. در 
واقع توسعه ای که باید نزدیک دریا ها صورت 

می گرفت اتفاق نیافتاده است.«
کارشــناس محیــط زیســت ادامــه داد: 
»جمعیت قابل ملاحظه ای نزدیک به هفده 

و نیم میلیون نفر در حاشــیه استان تهران و 
البرز داریم؛ حدود بیست و یک میلیون نفر 
نیز جمعیت استان های زاگرسی را تشکیل 
می دهد که بیشــتر آنها داخل رشته کوه ها 
زندگی می کننــد؛ بنابراین قســمت قابل 
ملاحظه ای از جمعیت نزدیــک به بیش از 
هفتاد میلیون ایرانی دور از سواحل هستند.

این مســئله در حالی اســت که پنجاه سال 
پیش مهندسین مشاور ســتیران گزارشی 
تهیه کردند، این گزارش می گوید که توسعه 
در سرزمین های خشــک داخل فلات ایران 
غیر منطقی اســت و بیــش از پنجاه درصد 

جمعیت باید به سمت سواحل بروند.«

خسارتخشکسالی
زارع دربــاره خســارت های خشکســالی 
گفت: »اعــداد مختلفی از خســارت های 
ســوانح طبیعی برآورد می شود. این سوانح 
در ســال هایی که اتفاق های خیلی خاصی 
نمی افتاد ســالی حدود یــک میلیارد دلار 
خسارت به صورت مســتقیم و غیر مستقیم 
وارد می کند. در ســال هایی کــه حوادث 
بزرگی مثل ســیلاب فروردین ۹۸ رخ داد 
برآورد می شود که حدود هفت میلیارد دلار 
به کشورما خسارات بزرگ وارد شده است. 
درباره اینکه چقدر از این ها به مسئله ی آب 
و خشکسالی مربوط است باید گفت حدود 
۷۰ درصد از آن ها تحت بحران های مرتبط 

با آب و مسئله ی خشکسالی است.«

راههایحلبحران
او در ادامــه بــه راهکار های حــل معضل 

بحران آب اشــاره کرد: »دولت اولین کاری 
که می تواند برای کنتــرل بحران آب انجام 
دهد آن است که ریســک جدید ایجاد نکند 
و موجب گسترش بحران نشود. برای مثال 
دولت می خواهد شهر و شهرک های جدید 
بســازد، اولین مســئله ای کــه در اینباره 
باید جدی گرفته شــود آب اســت. به این 
مسئله باید با اولویت بســیار زیاد پرداخته 
شــود. متاســفانه در پروژه هایی که به اسم 
خانه سازی انجام می شود کمتر می شنویم 
کــه اولویت مصــرف آب برایشــان مطرح 

باشد.«
زارع با بیان اینکه آینده ی تمام کشــور های 
خاورمیانه از جمله ایران در صورت ادامه ی 
وضع موجود، تشــدید بحران آب اســت، 
گفت: »همه ی کشــور های خاورمیانه کم 
یا بیــش این وضعیــت را دارنــد. آن هایی 
که وضعیــت اقتصادی بهتــری دارند مثل 
کشور های حاشــیه خلیج فارس، می توانند 
از طریــق مالــی و بــا آب شــیرین کن ها 
مشــکلات آبی خود را حل کننــد. نیمی از 
آب شیرین کن های جهان در منطقه خلیج 
فارس است؛ این کشور ها اگر یک قطره آب 
باران هم نداشته باشند آب دریا را می گیرند 
و شیرین می کنند البته محیط زیست را هم 

نابود می کنند.
آن ها به دلیــل آنکه از نظر ثروت مشــکلی 
ندارند آب را به شهرهایشــان می رســانند 
و حتی وســط بیابان را هم می توانند ســبز 
کنند؛ کما آنکه در قطر و عربستان و امارات 
هم ایــن کار را کردند. آن کشــور هایی که 
وســعت مالی خوبی ندارند و توانایی مانور 
مالی بــه آن شــکل ندارند بیشــتر گرفتار 

می شوند.«
این پژوهشــگر در ادامه افزود: »بحران آب 
در دراز مــدت وضعیت کشــور هایی که از 
نظر اقتصادی مشکل دارند را بدتر و تیره تر 
می کند. از ایران خودمان بگیر تا پاکستان و 
افغانستان و کشور هایی مثل عراق، سوریه، 
ترکیه و کشور های منطقه دچار همین نوع 
گرفتاری خواهند بود. آن کشوری می تواند 
وضعیت خــود را بهتر نگــه دارد که در دراز 
مدت برنامه های منطقــی و عقلانی را اجرا 

کند.
راه حل هایــی کــه کشــور های حاشــیه 
خلیج فارس اجرا می کننــد برای همه قابل 
اجرا نیســت علاوه بــر این معلوم نیســت 
که حتی برای خودشــان آینــده پایداری 
را بســازد. این نوع مداخلات زیســتی که 
انجام می دهند منطقــه را برای خود و همه 
تدریج آلوده تر کرده و گرفتاری ها را بیشتر 

می کند.«

خریدار رئیس ســازمان حمــل و نقل 
ترافیــک شــهرداری تهــران از پرداخت 
تســهیلات نقدی برای خریــد موتورهای 

برقی خبر داد.
 سید مجتبی شفیعی رئیس سازمان حمل 
و نقــل ترافیک شــهرداری تهــران با بیان 
اینکه امروز اقداماتــی در حوزه حمل و نقل 
در سطح شــهر تهران انجام خواهد گرفت 
گفت: از جمله این اقدامات می توان به ورود 
موتورســیکلت های برقی، اســکوتر برقی، 
رونمایی از اتوبوس هــای برقی و همچنین 
راه اندازی مرکز معاینه فنی در ســطح شهر 

تهران اشاره کرد.
وی درباره ماده ۱۲ قانــون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر گفت: بر اساس این قانون دولت 
موظف است به ازای صرفه جویی در سوخت 
کمک هایی را بــه تولیدکنندگان برای رفع 
آلودگی هوا در قالب توســعه تولیدات برقی 

ارائه دهد.
شــفیعی ادامه داد: باید به ســمت مدهای 
جدید حمــل و نقــل از جملــه اتوبوس و 
موتورســیکلت های برقی برویــم که این 
موضــوع به طــور جــدی در دســتور کار 

مدیریت شــهری قــرار گرفته اســت و بر 
همین اســاس اســت که برای نخستین بار 
موتورســیکلت های برقی با باطری سوآپ 
توسط تولیدکننده داخلی تولید شده است.

رئیــس ســازمان حمــل و نقــل ترافیک 
موضــوع  گفــت:  تهــران  شــهرداری 
دارد  ویــژه ای  اهمیــت  موتورســیکلت 
مــا بایــد شــرایطی را فراهــم کنیم که 
موتورســیکلت های برقی مورد اســتفاده 
شهروندان و ســرمایه گذاران قرار بگیرد تا 

شاهد توسعه آن باشیم.
وی با اشاره به اسکوتورهای برقی گفت: این 
مسئله نیز در کشورهای توسعه یافته مورد 
توجه قرار گرفته و امــروز نیز تعدادی از آنها 
در سطح شــهر تهران مورد اســتفاده قرار 

خواهد گرفت.
شــفیعی با اشــاره به ورود یکصددستگاه 
موتورســیکلت برقــی در حــوزه حمل و 
نقل شــرکت پســت، تصریح کــرد: امروز 
موتورســیکلت های برقــی وارد سیســتم 
ناوگان حمل و نقل شــرکت پســت شدند 
و بر اســاس توافق انجام شــده قرار اســت 
۷۰۰ دستگاه موتورســیکلت برقی تولید و 

جایگزیــن موتورســیکلت های بنزینی در 
شرکت پست شوند.

رئیس ســازمان حمــل و نقــل ترافیک 
شــهرداری تهران با بیان اینکه بر اساس 
اعلام شــرکت پســت ۱۲۵۰ دســتگاه 
موتورسیکلت بنزینی در مجموعه شرکت 
پست فعال هستند گفت: در فاز اول ۷۰۰ 
دستگاه موتورسیکلت جایگزین تعدادی 
از موتورسیکلت های بنزینی و در فازهای 
بعدی نیز سایر موتورسیکلت های بنزینی 
تبدیل به موتورســیکلت برقــی خواهند 

شد.
شــفیعی در ارتبــاط با تســهیلات در نظر 
گرفته شــده برای موتورسیکلت های برقی 
گفــت: در این زمینه نیز شــهرداری تهران 
نیز بخشی از تسهیلات را پرداخت و بخشی 

دیگر را نیز شرکت پست پرداخت می کند.
وی ادامه داد: همچنین امــروز رونمایی 
از چندیــن دســتگاه اتوبــوس برقی در 
شهر تهران انجام شــد که بر اساس توافق 
انجام شــده قرار بود ۵۰ دستگاه اتوبوس 
برقی در بهمن ماه وارد ناوگان حمل و نقل 
پایتخت و در مسیر بهارستان - جمهوری 

قرار بگیرند که با توجه به مشکلاتی که در 
گمرک و در ارتباط با ترخیص قطعات این 
اتوبوس ها ایجاد شــد، این مسئله با کمی 
تأخیــر در آینده نزدیــک محقق خواهد 

شد.
وی گفت: بــر اســاس اعــلام کارخانه 
تولیدکننده این مجموعه آمادگی دارد تا 
۵۰۰ دستگاه اتوبوس برقی را تولید کند و 
این اتوبوس ها تأثیر بسزایی را در کاهش 
آلودگــی هوا در شــهر تهــران خواهند 

داشت.
وی گفت: همزمان با بیست و یکمین شنبه 
امید و افتخار یــک مرکز معاینــه فنی در 
ضلع شرقی ورزشــگاه آزادی با دو خط و در 
مساحت یک هزار و ۷۶۰ متر توسط بخش 
خصوصی راه اندازی خواهد شــد که تعداد 
مراکز فنی در شهر تهران به ۱۷ مرکز و به ۵۶ 

خط خواهد رسید.

300هزارموتورکارتهرانبرقیمیشوند
شهردار تهران گفت: تهران ۳۰۰ هزار موتور 
کار دارد و هدفگــذاری ما این اســت که در 
یک برنامه چهار ســاله این موتورها را برقی 

کنیم. 
علیرضا زاکانی شــهردار تهران در حاشیه 
بیســت و دومین شــنبه امید و افتخار و در 
مراســم رونمایی از موتورهای برقی با بیان 
اینکه برنامه ای بــرای رفع آلایندگی ها آغاز 
کرده ایم گفت: تا آبان ماه ۲ میلیون و ۶۰۰ 
هزار موتور را پــلاک کرده ایم که عمده این 

موتورها فرسوده هستند.
وی ادامه داد: قدرالســهم حمــل و نقل با 
موتور در ســاعت پیــک ۱۳ درصــد و در 
ســاعت عادی ۶ درصد اســت و اگر متوجه 
تحــول در عرصه برقــی کــردن موتورها 
باشــیم عملًا امکانی برای ما فراهم می شود 
که از بعد مصرف ســوخت ظرفیت بالایی را 
برای خودمان ایجاد کنیــم و منجر به رفع 

آلایندگی شویم.
شهردار تهران گفت: تهران ۳۰۰ هزار موتور 
کار دارد و هدفگــذاری ما این اســت که در 
یک برنامه چهار ســاله این موتورها را برقی 

کنیم.
زاکانی تصریح کــرد: امیدواریم در بســتر 
برقــی کــردن موتورها آلایندگــی تهران 

کاهش یابد.

وز های آلوده تهران توصیه دلاری »زاکانی« در ر
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 رد پیشنهاد ۱۲ میلیونی به خاطر ال پاچینو
کیانو ریــوز در تصمیم گیری متفاوتش پیشــنهاد بــازی ۱۲ میلیون 

دلاری »سرعت ۲« را رد کرد و بعد با ال پاچینو هم بازی شد.
کیانو ریوز برای هم کاری با ال پاچینو در فیلم »وکیل مدافع شــیطان« 
دستمزدش را کاهش داد، اما نپذیرفت که با دریافت ۱۲ میلیون دلار بار 

دیگر در دنباله »سرعت« بازی کند.
اگر بازی در نقش نئو مهم ترین نقش حرفه ای کیانو ریوز باشــد، او این 
شــانس را وقتی به دســت آورد که ویل اســمیت به بازی در این نقش 
کلاسیک نه گفت زیرا احساس می کرد ســازندگان این سه گانه علمی 

تخیلی کاملا بی تجربه هستند.
در حالی که ریوز جایگزین ویل اســمیت شد، ســتاره »روز استقلال« 
بازی در اکشــنی با عنوان »غرب وحشــی« را پذیرفــت که برخلاف 
موفقیت درخشان »ماتریکس« با واکنش منفی تماشاگران و منتقدان 
روبه رو شــد. هر چند خود ریوز هــم در نه گفتن بــه فیلم های متعدد 
سابقه دار است، اما نه بزرگش را به دنباله »سرعت« گفت که با بازی در 

فیلم اصلی شهرت زیادی در سال ۱۹۹۴ کسب کرده بود.
»سرعت« توسط گراهام یوست نوشته شد و جان دی بونت کارگردانی 
آن را برعهده داشت و کیانو ریوز با ســاندرا بولاک در آن جلوی دوربین 
رفت. فیلم درباره افسری به نام جک تراون با بازی ریوز و مسافر اتوبوسی 
با بازی بولاک است که با زمان مســابقه می دهند تا اتوبوس پر از مسافر 

گروگان گرفته شده را از دست یک بمب گذار دیوانه نجات دهند.
اما کیانو ریوز به دنباله این فیلم با وجود پیشنهاد ۱۲ میلیون دلاری نه 
گفت در حالی که فیلم قبلی با بودجه ۳۰ میلیون دلاری ســاخته شده 

بود و ۳۵۰ میلیون دلار فروش کرده بود.
وی ترجیح داد به جای این فیلم بازی در فیلم ترســناک »وکیل مدافع 
شیطان« تیلور هکفورد را بپذیرد و برای آن دستمزد کمتری هم گرفت 

تا بتواند با ال پاچینو جلوی دوربین برود.
این یک تصمیم خیلی خوب بود زیرا »ســرعت ۲« نــه نظر منتقدان را 
جلب کرد و نه در گیشــه موفق بود در حالی که »وکیل مدافع شیطان« 
۱۵۲.۹ میلیون دلار فروخت و با اقبال منتقدان بــه ویژه برای بازی ال 
پاچینو روبه رو شــد. ریوز پروژه های دیگری هم دارد که دنباله او برای 

»بتمن« از جمله آنهاست.

همه چیز درباره »قاتل« فینچر 
دیوید فینچر کارگردان سرشــناس ســینما پاییز ســال آینده با فیلم 

»قاتل« به چرخه اکران سینماهای جهان برمی گردد.
 فیلم »قاتل« به کارگردانی دیوید فینچر بــرای نتفلیکس تریلری نوار 
اســت که با بازی مایکل فاسبندر و تیلدا ســوینتون ساخته شده و قرار 

است نوامبر ۲۰۲۳ به نمایش درآید.
پس از آن که یک دهه ساخت این فیلم معوق ماند، سرانجام نتفلیکس 
حقوق آن را از پارامونت خرید تا دیوید فینچــر بتواند آن را کارگردانی 
کند. این کارگردان که برنده گلدن گلوب اســت و ۳ نامزدی اسکار در 
کارنامه دارد برای ساخت فیلم هایی چون »شبکه اجتماعی«، »منک«، 

»دختر گمشده«، »هفت« و »زودیاک« شناخته می شود.
فینچر در »قاتل« با اندرو کوین واکر نویسنده »هفت« دوباره همکاری 
کرده اســت. واکــر فیلمنامه فیلم هــای دیگری چــون »گرگینه« و 
»اسلیپی هالو« را نوشته اســت. گرچه فینچر در ۵ ســال اخیر تقریبا 
به صورت انحصــاری با نتفلکیس کار کرده اســت، امــا آنها به صورت 
رسمی در نوامبر ۲۰۲۰ قراردادی ۴ ساله امضا کردند تا این همکاری را 
انحصاری کند. وی سازنده شماری از بزرگ ترین پروژه های نتفلیکس 
در دهه اخیر بوده که شامل »منک«، »عشق مرگ و روبات ها«، »خانه 

پوشالی« و »شکارچی ذهن« بوده است.
فیلم »قاتل« با اقتبــاس از یک مجموعه رمان گرافیکی فرانســوی به 
قلم الکســیس نولنت با تصویرپردازی لوک جاکامون اقتباس شده که 
داســتان قاتل بی نامی را روایت می کند که پس از سال ها بهترین بودن 
در کارش، دیگر نمی خواهد قاتل باشــد اما باید جواب مشتری هایش را 

بدهد. این مجموعه از سال ۱۹۹۸ تا ۲۰۱۷ منتشر می شد.
این فیلم قرار است ۱۰ نوامبر ۲۰۲۳ توسط نتفلیکس منتشر شود.

فینچر قرار اســت پیش درآمد »محله چینی ها« فیلم مشــهور ســال 
۱۹۷۴ را هم برای نتفلیکس بسازد.

 آنتونی هاپکینز در سریال گلادیاتوری
 بازی می کند

آنتونی هاپکینــز بازیگر ســریالی گلادیاتــوری با عنــوان »آنها که 
می میرند« شد.

 AGC آنتونی هاپکینز در سریال »آنها که می میرند« برای تلویزیون 
بازی می کند. این سریال گلادیاتوری ساخته رونالد امریش است.

هاپکینز که اکنون بازیگر »زمان آرماگدون« است نقشی را بازی خواهد 
کرد که از آن به عنوان نقش محوری امپراتور وسپاسین یاد شده است. 

این درام اسطوره ای در آمریکا از طریق پیکاک دیده خواهد شد.
تولید این سریال از ماه مارس در استودیوی مشــهور چینه چیتای رم 

شروع می شود.
رابرت رودات که از کارهای قبلیش می توان به »نجات ســرباز رایان« 
و »میهن پرست« اشاره کرد، فیلمنامه این ســریال را نوشته است و در 
آن به دنیای پیچیده و فاســد رقابت گلادیاتورها تمرکز کرده اســت؛ 
جایی که مجموعه ای از شخصیت های متفاوت از هر لایه از جامعه روم 
باستان و تقابل های سیاسی را می توان در رقابت های ورزشی مشاهده 
کرد. هاپکینز در نقش وسپاســیان، رییس سرسخت یک سلسله بازی 
می کند که با پیــروزی در یک جنگ خونین داخلی تــاج و تختش را به 
دست آورده اســت. اما او اکنون پیر اســت و باید با آنهایی که به دنبال 

جانشینی وی هستند، رویاروی شود.

 ساخت سریالی درباره باستر کیتون 
با بازی رامی مالک

مت ریوز قصد دارد سریال کوتاهی درباره باستر کیتون بسازد که رامی 
مالک بازیگر آن خواهد بود.

رامی مالک در حالی که به لطف بازی در ســریال »مســتر روبات« به 
شهرت رسید و سال ۲۰۱۶ برای بازی در آن برنده جایزه امی بازیگر مرد 
نقش اصلی شد، اکنون دوباره به صفحه تلویزیون باز می گردد تا در یک 
سریال کوتاه در نقش ستاره افسانه ای فیلم صامت یعنی باستر کیتون 
بازی کند. مت ریوز کارگردان »بتمن« هم ســازنده و هم تولید کننده 

این مجموعه کوتاه خواهد بود.
گفته شــده تد کوهن برنده ۳ جایزه امی که نویســندگی سریال هایی 
چون »جانشینی«، »فرندز« و »ویپ« را در کارنامه دارد پس از امضای 
قرارداد از کتاب جیمــز کرتیس با عنوان »باســتر کیتون: زندگی یک 
فیلمساز«  برای نوشــتن فیلمنامه بهره می گیرد. هنوز مذاکرات برای 

حق اقتباس از این کتاب قطعی نشده است.
این سریال برای برادران وارنر ساخته می شــود تا در پلتفرم آنلاین این 
کمپانی ارایه شــود. »بتمن« یکی از بزرگ ترین تولیدات این کمپانی 
در سال ۲۰۲۱ بود که نزدیک به ۷۷۱ میلیون دلار فروش کرد و به نظر 
می رســد همین امر جایگاه محکمی برای ریوز در این کمپانی ساخته 

باشد.

قاب

مهســابهادری در اوضاعی که سینمای 
ایران روبه نابودی اســت، در همان شرایطی 
که ماه ها فیلم تــازه ای روی پــرده نرفت و 
هر هفتــه نهایتا پنج میلیون نفر به ســینما 
رفتند، مسئولین ســینمایی ترجیح دادند 
سراغ مســکن بروند، مســکنی که این بار از 
نوع شیشــه و مواد مخدر است. مخدری که 
کمی عاشــقانه در تاروپود آن تنیده شــده 
است. ســینما این روزها معتاد شده، معتاد 
به مسکن هایی از جنش مشکلات اجتماعی 
یا خنــده ای ۹۰ دقیقه  که شــاید کمی هم 
بی محتوا باشــند. چــرا این اتفــاق برایش 
افتاده؟ از بس که در هر مقطعی با مشــکلی 
مواجه شده، یک مســکن مانند»انفرادی« 
یا »بخارســت« به آن تزریــق کردند تا در 
نهایت مانند »دینامیــت« بترکد. این بارهم 
مســئولان ســینمایی ترجیــح دادند یک 
مسکن موقتی به ســینما بدهند تا ۱۲ روز 
دیگر جشنواره فیلم فجر را شروع کنند و در 
اسفند هم مانند هر سال مخاطب کم باشد و 
چند فیلم خوب برای عید که ماه رمضان هم 
هســت اکران کنند. »ملاقات خصوصی« به 
کارگردانی امید شمس اکران شد تا به همراه 
»بخارســت« و »چپ، راســت« و با فروش 
هفتگــی دو میلیــارد تومــان و در مجموع 
فروش ۴ میلیارد تومــان در دو هفته کمی 
چراغ ســینماها را خاموش کنــد اما این بار 
برای تماشــای فیلم، نه خاموشــی بخاطر 
تعطیلی. به همین بهانه هــم به گفت وگوبا 

نادر فلاح پرداختیم که در ادامه می خوانید.

یکبارشمااعلامکردیدکهتمامقد
ازهمهفیلمهاییکــهدرآنحضور
داشــتیدوایفاینقشکردهایدفاع
میکنید،یعنیهیچفیلمینبودهکه

ضعفداشتهباشد؟

اینکه مــن گفتم از همــه فیلم ها به صورت 
تمام قد دفــاع می کنم به این خاطر اســت 
که آدم نباید در برابــر کاری که انجام داده، 
ترسو باشــد و باید نتیجه کارش چه خوب و 
چه بد را بپذیرد. من در سینما کار می کنم، 
یک بخشی از این هنر فیلم های بسیار خوب 
است و یک بخش دیگر فیلم های متوسط و 
حتی فیلم های ضعیف است. همه ما در این 
عرصه در حال فعالیت و زحمت کشــیدن 
هستیم حتی آن هنرمندی که در فیلمی بد، 
یا خودش بازی خوبی نــدارد، یا کارگردانی 
که یک فیلم ضعیف می سازد، بازهم زحمت 
کشیده و ممکن اســت روزی تبدیل به یک 
کارگردان یا هنرمند خوب شــود. اینکه من 
می گویم دفاع می کنم به این معناســت که 

من از آنچه که هست دفاع می کنم.

بهتازگیدرفیلمهایسینماییروند
نشــاندادنجرموجنایتافزایش
پیداکردهاستبهنظرشمااینمسئله
باعثمیشودکهجرموجنایتکاهش
پیداکندیایکســریترفندجدیددر

اختیارافرادقرارخواهدگرفت؟
به نظر من قطعا ســینما در کم شــدن جرم 
و جنایــت تاثیرگذار اســت. چون ســینما، 
تلویزیون، تئاتر و... جرم و جنایت را نشــان 
نمی دهد بلکه نتیجه آن را به تصویر می کشد. 
حتی فیلم مســتند هم این گونه است شاید 
وقوع جرم را نمایش بگذارد اما قطعا تبعات و 
آسیب های آن را به تصویر می کشد. مشخصا 
درباره »ملاقــات خصوصی« صحبت کنیم، 
کســانی که این فیلــم را می بینند، هرچند 
که خود فعل را می بینند امــا نتیجه اش را به 

صــورت پررنگ تری می بیننــد. وقتی افراد 
مرتکب جرمی می شوند خودشان هیچ زاویه 
دیدی نســبت به آن ندارند امــا وقتی روی 
صندلی سینما آن را تماشا می کنند متوجه 

تبعاتش می شوند.

نکتهایکهدرایــنقبیلفیلمهاکه
بهموضوعاتاجتماعــیرابهتصویر
میکشــندوجودداردایناستکه
قشــریرابهنمایشمیگذارندکهاز
لحاظمالیبسیارضعیفهستند،اما
مسئلهاینجاستکهاینقشربهسینما
میروندتااینفیلمهاراتماشاکنند؟با
اینوضعیتاقتصادیفردیکهبهنان
شبشمحتاجاستبابتسینماپولی

پرداختمیکند؟

شــاید به ســینما نروند؛ اما بالاخــره این 
فیلم ها را خواهند دیــد. بعدها در تلویزیون 

و اینترنت دست به دست خواهد شد.

باتوجهبهممیزیهاییکهرویاین
فیلماعمالشده،شمافکرمیکنیددر

تلویزیوناکرانخواهدشد؟
نمی دانم امــا بالاخره به دســت عموم مردم 
خواهد رســید. نباید این نکته را دســت کم 
گرفت آدم های زیادی از این جنس هســتند 
اما بسیار سینما را دوست دارند و آن را دنبال 
می کنند و به آن علاقه دارند. به همین جهت 
فکر می کنم شــاید در ســینما نه، شــاید در 
تلویزیون نه؛ اما در نهایت ایــن فیلم ها دیده 
خواهد شــد. ضمنا این نکتــه را هم فراموش 
نکنیــد، وقتی یک تعــداد آدم در یک جامعه 
خــلاف می کنند، دلایــل زیادی بــرای آن 
وجود دارد کــه باعث می شــود آن فرد به آن 
نقطه برســد. در واقع این فیلم هــا فقط برای 
خلافکارها ســاخته نمی شــود، اگر کسانی 
هستند که مســئول رســیدن این آدم ها به 
این نقطه هســتند، باید این مسائل را ببینند 
و مسئولیتشان را گردن بگیرند و سعی کنند 
بســتر را به گونه ای فراهم کنند که جامعه از 
این موضوع فاصله بگیرد و الان همکاری هایی 
که برای نشــان دادن این موضوعــات انجام 
می شود، بســیار ارزشمند اســت. درگذشته 
سعی می شد این مسائل مخفی شود، اما الان 
می دانند کــه باید درباره آن صحبت شــود تا 
درمان شــود. صحبت نکردن درباره مسائل و 
معضلات اجتماعی این گونه اســت که فردی 
به بیماری مبتلا شــده و به جــای مراجعه به 
پزشــک و درمان آن، بیمــاری را پنهان کند 
تا دائم گســترش پیــدا کند اینکــه درباره 
مشکلات صحبت می شود بســیار ارزشمند 

است و قطعا می تواند موثر باشد.

محمدرضا شرف الدین، عضو هیات انتخاب جشنواره فیلم فجر:

»فجر« امسال فیلم اعتراضی دارد، سیاه نما نه
زهرامنصوری محمدرضا شــرف الدین 
از اعضای هیــأت انتخــاب چهل ویکمین 
جشــنواره بین المللی فیلم فجر با اشــاره 
به تنــوع دیدگاه ها و ســلایق حاضر در این 
هیأت تأکید کرد در جشــنواره امسال فیلم 

سیاه نما نداریم.
محمدرضا شرف الدین تهیه کننده باسابقه 
ســینما و اعضــای هیأت انتخــاب چهل و 
یکمین جشــنواره بین المللی فیلم فجر در 
گفتگو بــا مهر درباره حضــور در این هیأت 
توضیح داد: شــخصا حضــور در این میدان 
را وظیفه خــود می دانم. در حوزه مســائل 
فرهنگی، هرجا و هر کمکــی از من بربیاید، 
همیشــه آماده بوده ام. آن هــم صرف نظر 
از هر نــوع نــگاه تنگ نظرانــه و مرتبط با 
خط کشــی های حزبــی و گروهــی. وقتی 
قرار اســت یک اتفاق ملی را در پیش داشته 
باشــیم، حتما به صــورت داوطلبانه در آن 
حضور خواهم داشــت و این حضــور را هم 
وظیفه خود می دانم. امروز هم جشــنواره 
فیلم فجر برای ســینما یک اتفاق بســیار 
مبارک اســت و همه ما وظیفه داشتیم که 

کمک و همراهی داشته باشیم.

هیأتانتخابیکدستنبود
وی درباره برخی انتقادها نسبت به یکدست 
بودن ترکیب هیــأت انتخاب ایــن دوره از 
جشنواره هم گفت: اگر منظور نگاه فرهنگی 
و سیاسی اعضای هیأت است، باید این نکته 
را مدنظر داشته باشــید که بالاخره آدم ها 
در طول زمــان تغییر می کننــد و متحول 
می شــوند. از این منظر اصلا اینگونه نیست 
که اعضای این هیأت همه یکدســت باشند. 
ما با نگاه هــای کاملا متفاوتــی در ترکیب 
هیأت انتخاب مواجه بودیم و اینگونه نیست 
که بگوییم همــه افراد نگاه های گذشــته 

خود را همچنان حفــظ کرده اند. آدم ها که 
از جنس بتن نیســتند که بگوییم هیچ گاه 

تغییر نمی کنند!
این عضو هیــأت انتخاب چهــل و یکمین 
جشنواره فیلم فجر تأکید کرد: واقعا فضای 
مذاکرات ما در هیــأت اینگونه نبود که دور 
هم بنشــینیم و گل بگوییم و گل بشنویم؛ 
فضای جلســات مان از جنس خودگوییم و 
خودخندیم، عجب مــرد هنرمندیم نبود!  
اتفاقا اختلاف ســلیقه و نظــرات متفاوتی 

درباره فیلم ها داشتیم.
شرف الدین درباره فضای حاکم بر فیلم های 
جشــنواره امســال هم گفت: واقعیت این 
اســت که امســال فیلم های تلخ و سیاه نما 
نداشــتیم و اساسا خود فیلمســازان سراغ 
چنین ایده هایی نرفته بودند. وظیفه هیأت 
انتخاب ممیزی نیســت و هــر کس فیلمی 
ســاخته باشــد و بخواهد آن را به جشنواره 
ارائــه کنــد، فیلمش بــه هیــأت انتخاب 
می آید. اتفاقا فیلم های خوبی داشــتیم که 
موضوعات تند و تیزی هم داشتند که شاید 
نگاه شان با نگاه رســمی هم زاویه داشت اما 
تعهد ملی در آن ها مشــهود بود و نسبت به 
ملت و میهــن وفادار بودند. بــه این فیلم ها 
نمی شــود برچسب اپوزســیون زد چرا که 
سازندگان شــان افــراد فرهیختــه ای هم 

هستند.
وی درباره بالا بودن ســهم فیلم های ارگانی 
در جشــنواره فجر امســال هم بیان کرد: 
اصلا اینگونه نیســت. تعدادی از فیلم هایی 
که از ســوی نهادها و ارگان ها به جشنواره 
امســال ارسال شــده بود، اساســا انتخاب 
نشــدند. برخی فیلم ها دیر رســید و کامل 
نشــده بود. اینگونه نیســت که فیلم های 
ارگانی ســهم بالایی در جشــنواره داشته 
باشــند. اتفاقاً تهیه کنندگان و کارگردانان 

جوان با دیدگاه های متنوعی در جشــنواره 
امســال حضور دارند که آثار خوبی را هم به 

جشنواره رسانده اند.

ویژگیجشنوارهامسالنبودفیلمهای
سیاهنمااست

ایــن تهیه کننــده تأکیــد کــرد: یکی از 
مشخصات جشنواره امســال همین است 
که ما فیلم های ســیاه نمایی کــه بخواهند 
روی مشــکلات نادر سیاســی، اجتماعی و 
اقتصادی تمرکز کرده باشند، نداریم. واقعا 
این اســت که فیلم های اینگونه داشتیم که 
بخواهیم آن ها را انتخاب کنیم. شاید برخی 
فیلم های انتقادی داشته باشیم اما همان ها 
هم منصفانه ساخته شده اند و نگاه سیاه نما 

ندارند.
اصلًا تحریم جشــنواره چــه معنایی دارد؟ 
آیا هدف تان هم ســویی با آمریکا و اتحادیه 
اروپاســت؟ اجازه بدهید آن هایی که سر در 
آخور اروپا و آمریکا دارند، ما را تحریم کنند. 
مگر تا امــروز کم تحریم شــده ایم؟ مگر به 
تازگی سپاه پاســداران را به عنوان خاکریز 
اول دفاعــی و امنیتی ما تحریــم نکردند، 
خــب بگذارید عده ای هم ســینمای مان را 
تحریم کنندشــرف الدین دربــاره احتمال 

حضور فیلم هــای اعتراضی در جشــنواره 
امســال هم گفت: مــن خــودم از افرادی 
هســتم که به شــدت بــه آزادی اعتراض، 
اعتقاد دارم. معتقدم اعتراض جزو ســاختار 
دفاعــی و فطری بشــر اســت. چطور یک 
نفــر در مواجهه بــا ویروس، تــب می کند. 
اعتراض هم حکــم همین تــب را دارد که 
نشــانه یک بیماری و اعلام یــک عفونت و 
ناهنجاری اســت. اعتراض حکم یک اعلام 
را دارد و این متفاوت از اغتشــاش اســت. 
ما با اغتشــاش مخالفیم نه با اعتراض. تمام 
پیامبــران الهی)ع(، معترضــان زمان خود 
بوده اند. اساسا اعتراض جزو وظایف عقلی، 
شرعی و عرفی و بخشــی از پروتکل حیاتی 
یک انسان است. ما باید معترض باشیم و به 

ناهنجاری ها نه بگوییم.
وی ادامه داد: در ســینما هــم گاهی فیلم 
معترض داریم و گاهی فیلم ســیاه نما. ما با 
فیلم معترض مشــکلی نداریم. ما اعتراض 
را مقدس می دانیم. اما در جشــنواره امسال 

فیلم سیاه نما نداریم.
شــرف الدین که از پیشکســوتان سینمای 
ایران در حوزه جلوه های ویژه هم محسوب 
می شــود، دربــاره حضــور فیلم هــای با 
پروداکشن بزرگ در جشــنواره امسال هم 
گفت: از این دست آثار هم داریم اما نه به آن 
معنایی که شــما تصور می کنید. به معنای 
حرفه ای در جشــنواره امســال آثار »های 
پروداکشــن« داریم نه »بیگ پروداکشن«. 
این هم محدود به فیلم های دفاع مقدســی 

نیست و نمونه های تاریخی هم داشتیم.

تحریمکنندگانفجر،خودشانراخراب
کردند

این تهیه کننده سینما درباره موضع برخی 
سینماگران درباره تحریم جشنواره فجر هم 

تأکید کرد: این مواضع هیچ ارزشی ندارد و 
این افراد بیشتر خودشــان را خراب کردند 
چراکه شــاهد حضور فیلم ها در جشنواره 
امسال هســتیم. اصلا تحریم جشنواره چه 
معنایــی دارد؟ آیا هدف تان هم ســویی با 
آمریکا و اتحادیه اروپاســت؟ اجازه بدهید 
آن هایی که ســر در آخــور اروپــا و آمریکا 
دارند، مــا را تحریــم کنند. مگر تــا امروز 
کم تحریم شــده ایم؟ مگر به تازگی ســپاه 
پاســداران را به عنوان خاکریز اول دفاعی و 
امنیتی مــا تحریم نکردند، خــب بگذارید 
عده ای هم سینمای مان را تحریم کنند، چه 
بهتر! معتقدم این افــراد نقاب از چهره خود 

برداشته اند.
شــرف الدین در پایــان دربــاره تعامــل 
هیأت انتخاب با مجتبــی امینی به عنوان 
دبیــر چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر 
هم تأکید کــرد: آقای امینی از دوســتان 
قدیمی بنده است و از زمانی که در انجمن 
ســینمای انقلاب و دفاع مقــدس فعالیت 
داشــتیم، خارج از فضــای کاری و هنری، 
با هم رفیق بوده ایم. من به شــدت برای او 
احتــرام قائل هســتم و در طــول فعالیت 
هیــأت انتخاب هــم مطلقا هیــچ دخل و 
تصرفی در انتخاب های ما نداشــت. آقای 
امینی فردی بســیار با ســعه صدر اســت 
و چهــره ای فرهیخته به حســاب می آید. 
حتی حضور افرادی بــا نگاه های متفاوت 
در همین هیأت انتخاب، نشان دهنده نگاه 
باز دبیر جشنواره دارد و مشخص است که 
اهل واکنش های سیاسی و جناحی نیست. 
آقای امینی تلاش داشــته با همه تفکرات 
مجاز و میهن دوســتانه در تعامل باشــد و 
همه ســلایق در این رویداد حضور داشته 
باشــند و به همین دلیل به ایــن ترکیب از 

اعضای هیأت انتخاب رسید.

موزه سینمای ایران در ادامه انتشار سلسله برنامه های 
تاریخ شفاهی خود به مناسبت زادروز »بهزاد فراهانی« 
بازیگر پیشکسوت سینما ، تئاتر و تلویزیون بخش هایی 

از گفتگوی این هنرمند را منتشر کرده است.
 بهزاد فراهانی با اشــاره به خاطرات خود از شــروع کار 
هنر و بازیگری گفت: اسم اصلی من لطف الله درمنکی 
فراهانــی و متولــد اول بهمــن ۱۳۲۳ در روســتای 
درمنک فراهان هستم. پدرم تعزیه خوان قابلی بود که 
تمام عمرش را به خاطر نذری که داشــت در ده تعزیه 
می خواند. نخســتین بار زمانی که در تعزیه شــرکت 
کردم، پدرم نقش »حربن ریاحــی« را می خواند و من 
پسر حر را می خواندم؛ ســر یکی از بیت ها کمی لکنت 
پیدا کردم و وزن شعر را آن گونه که باید ادا نکردم. پدرم 
با خواب شمشــیر بر کمرم کوبید به طــوری که با دو 
دســت به زمین خوردم؛ دوباره بلند شدم و پدرم از من 
خواســت که بیت را دوباره بخوانم. وی افزود: با اینکه 

بغض گلویــم را گرفته بود اما بســیار خوب 
خواندم و زمانی که بیت شــهادت پسر حر را 
خواندم، پدربزرگم از جایی که نشســته بود 
و تعزیه را نگاه می کرد گفت »دســت مریزاد 
که از پدرت بهتر می خوانی« این لحظه برایم 
زیبا بود و احساس کردم که نگاه مردم دیگر 
برایم نگاه ترسناکی نیســت بلکه نگاه گرم و 

مهربانــی بود. وی ادامــه داد: زمانیکه ۱۶ســاله بودم 
داستان »یتیمان« نوشته هکتورمالو را در ۱۵۰ صفحه 
به صورت ســینمایی نوشــتم و آن را ابتدا به اسماعیل 
کوشــان و بعد به ابراهیم باقری نشــان دادم. معمولا 
نمایشنامه هایمان را در مدرسه های دارالفنون، قوام یا 
ابوریحان برگزار می کردیم. اولین معلمی که تئاتر را در 
کنار او در دوران ابتدایی تمرین کردیم تفرشی آزاد بود 
که چهره پرداز بســیار ماهری بود و از او بسیار آموختم. 
به خاطر دارم اجازه نمی داد در کلاس هایش شــرکت 

کنم زیرا دیر رســیده بودم به همین دلیل از 
پنجــره کلاس را دنبال می کــردم. چند بار 
این اتفاق افتاد و متوجه شــد که من دست 
بردار نبودم، در نهایت اجــازه داد در کلاس 
او بنشینم. فراهانی بیان داشت: یادم می آید 
برای نمایشــی که تمریــن می کردند، دیگر 
نقشــی باقی نمانده بــود و معلم نقشــی به 
عنوان پیشــخدمت برای من به نمایشنامه اضافه کرد 
تا چای بیــاورم. در اولین اجرایی که داشــتیم، پایم به 
چارچوب در گیــر کرد و به زمین خوردم ولی ســینی 
چای را بالا نگه داشتم خنده تماشاگران بالا رفت و من 
لذت می بردم. بعد از آن معلم گفت »در اجراهای بعدی 
نیز هر دفعه که وارد می شــوی باید زمین بخوری« این 

خاطره از اولین باری است که روی صحنه رفتم.
وی ادامه داد: اســتادی داشــتیم که شــاگرد برتولت 
برشــت، نمایشــنامه نویس آلمانی بود و مســتقیم با 

او کار کرده بــود. وقتــی ریزبینی های مــرا در توجه 
به جزئیات دکــور و صحنه دید، از من خواســت کنار 
او بایســتم و به او کمک کنم و این به جایی رســید که 
من در آن کار اول شــدم. فراهانی در ادامه گفت: هیچ 
سخن و عکس العملی نبود که آن اســتاد روی صحنه 
ببینــد و از آن علت جویی نکند، علــت و معلول برای 
او بســیار اهمیت داشــت. درآنجا بود که فهمیدم هنر 
پدیده ای جمعی است و این یک اصل در کار هنر است؛ 
احترام متقابل در این کار بســیار مهم است، کارگردان 
و نویســنده و بازیگــر تفاوتی نمی کند. بعــد از آن یاد 
گرفتم در تمام نمایشــنامه هایم یک نقش را چندین 
نفر بازی کنند، در واقع همه روی صحنه بازی می کنند 
و خوشــحالم که چند نوع بازی می بینم؛ این بســیار 
تاثیرگذار است زیرا هنرپیشه از هنرپیشه یاد می گیرد 
و نداشــته های خود را پیــدا می کند، یکدیگــر را نقد 

می کنند و اخوت و انسانیت میان آن ها بیشتر می شود.

صحنه

خاطرات بهزاد فراهانی از ایفای نقش در تعزیه



با مجتبی خورشیدی از خوبان عالم تا کادو به کریس رونالدو؛

آن بازیکن گفت اسکوچیچ را اخراج کنید!

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سرمربی استقلال خواهان جذب بازیکن پرتغالی تراکتور است اما باشگاه 
تبریزی راضی به چنین انتقالی نمی شــود.اصرار ســاپینتو به یک خرید 

غیرممکن!
 اگرچه پنجره نقل و انتقالات باشــگاه استقلال بسته اســت و فعلا آبی ها 
نمی توانند قرارداد جدیدی را به امضا برســانند اما مدیران باشــگاه پیگیر 
هستند تا هرچه زودتر پنجره باز شود. از این رو علی فتح الله زاده از ریکاردو 
ساپینتو خواسته تا بازیکنان مد نظرش را به او اعلام کند که اگر پنجره باز شد، 

با آنها وارد مذاکره شوند و قرارداد جدید ببندند.
تاکنون ریکاردو ساپینتو فقط نام یک بازیکن را برای تقویت خط هافبک به 
مدیریت باشگاه استقلال اعلام کرده و او هم کسی نیست جز ریکاردو آلوز 

هافبک پرتغالی تراکتور و بهترین پاسور لیگ برتر.
آلوز که با ۸ پاس گل بهترین پاسور لیگ محسوب می شود، به واسطه اینکه 
هم وطن ساپینتو اســت، رابطه خوبی با این مربی دارد. ساپینتو و آلوز بعد 
از دیدار جام حذفی اســتقلال و تراکتور نیز در ورزشــگاه آزادی دقایقی با 
یکدیگر به گفت وگو پرداختند که همین موضوع واکنش مدیران تراکتور 

را در پی داشت.
حالا با اعلام علی فتح الله زاده مشخص شده که ساپینتو روی هافبک پرتغالی 
تراکتور نظر مساعدی دارد، اما چنین انتقالی بعید به نظر می رسد. با توجه به 
شرایط تراکتور و اینکه سرخ پوشان تبریزی روند روبه پیشرفتی را در پیش 
گرفته اند، پاکو خمس اجازه جدایی به هیچ بازیکنی نخواهد داد. از ســوی 
دیگر قراردادی که آلوز با تراکتور امضا کرده نیز ســفت و سخت است و این 
بازیکن چون مطالبات خود را دریافت کرده نیز بــه راحتی نمی تواند این 

قرارداد را فسخ کند.
با توجه به اظهارنظر مدیران تراکتور مبنی بر حفظ آلوز به نظر می رسد اولین 
تیر ساپینتو در نقل و انتقالات به ســنگ خورده و امکان جذب آلوز توسط 

مدیران باشگاه وجود ندارد.
با این شرایط سرمربی استقلال باید برای تقویت خط هافبک خود گزینه 

های دیگری را مورد بررسی قرار داده و به باشگاه اعلام کند.

شکایت باشگاه تراکتور از مدیرعامل استقلال
باشگاه تراکتور تبریز از مدیرعامل باشگاه استقلال شکایت خواهد کرد.لی 
فتح الله زاده مدیرعامل باشگاه استقلال امروز در مصاحبه ای مدعی شده که 
ریکاردو آلوز هافبک پرتغالی تراکتور، مد نظر ریکاردو ساپینتو سرمربی آبی 

ها است اما باشگاه تراکتور با این انتقال مخالف است.
این ادعا باعث ناراحتی مسئولان تراکتور شــده است. هوشنگ نصیرزاده 
مدیرعامل تراکتور مدعی است استقلال هفته پیش برای جذب آلوز نامه زده 

و باشگاه تبریزی نیز مخالفت خود را رسما اعلام کرده است.
اعلام دوباره مدیرعامل باشگاه اســتقلال درباره درخواست ساپینتو برای 
جذب آلوز باعث دلخوری تراکتوری ها شــده است. نصیرزاده معتقد است 
رسانه ای کردن موضوع جذب آلوز تخلف است و به همین خاطر آن ها قصد 

شکایت از فتح الله زاده را دارند.
باید دید شــکایت تراکتور از فتح الله زاده عملی می شود یا خیر و در صورت 

تحقق چه نتیجه ای در پی خواهد داشت.

آمانوف فقط به یک شرط با استقلال فسخ می کند
هافبک ازبکستانی استقلال هم این روزها به یکی از دغدغه های مدیریت 

باشگاه تبدیل شده است.آمانوف فقط به یک شرط با استقلال فسخ می کند
عزیزبک آمانوف هافبک ازبکســتانی که نیم فصل گذشته لیگ بیست و 
یکم با نظر فرهاد مجیدی به استقلال پیوست، امسال مورد اعتماد ریکاردو 

ساپینتو قرار نگرفته و در بازی های این تیم به میدان نمی رود.
آمانوف که لیست استقلال را نیز پر کرده، اولین گزینه باشگاه برای خروج در 
پنجره نقل و انتقالاتی زمستان است. این بازیکن اما تا پایان فصل با استقلال 
قرارداد دلاری دارد و اگر باشــگاه بخواهد یک طرفه قرارداد او را فسخ کند، 

باید کل پول این بازیکن را تا پایان فصل بپردازد.
از این رو مدیران اســتقلال در صدد هســتند تا به صورت توافقی قرارداد 
آمانوف فسخ شود اما این بازیکن حاضر نیســت از مبلغ قراردادش کاهش 
بدهد. آمانوف به مســئولان اســتقلال اعلام کرده تنهــا در صورتی پای 
توافق نامه برای جدایی در نیم فصل را امضا می کند که باشــگاه متعهد به 

پرداخت کل پولش شود.
رایزنی های مدیران استقلال با آمانوف برای راضی کردن او ادامه دارد اما این 
بازیکن فعلا حاضر نیست بدون دریافت کل مبلغ قراردادش آن را فسخ کند 

و جدا شود.

فتح الله زاده با پنجره بسته به دنبال بمب!
مدیرعامل استقلال در شــرایطی صحبت  از جذب یک مهاجم سرشناس 
اروپایی کرده که هنوز پنجره نقل و انتقالات باشگاه بسته است.فتح الله زاده 

با پنجره بسته به دنبال بمب!
در فاصله ۵ روز تا پایان مهلت قانونی نقل و انتقالات زمســتانی، باشــگاه 
استقلال به خاطر بسته بودن پنجره نقل و انتقالاتی نتوانسته هیچ فعالیتی 
در امر جذب بازیکن جدید داشته باشــد. اگرچه ساپینتو سرمربی آبی ها 
علاقه مند است یکی دو بازیکن خوب در برخی پست ها را به تیم خود اضافه 
کند اما بسته بودن پنجره نقل و انتقالاتی مانع از این امر خواهد شد. جدا از 
این حتی اگر پنجره نقل و انتقالات هم باز شود، به خاطر پر بودن لیست، آبی 

ها برای جذب هر بازیکن جدید باید یک نفر را از لیست خارج کنند!
در چنین شرایطی علی فتح الله زاده مدیرعامل استقلال ۱۲ روز بعد از آنکه 
وعده داد ظرف ۱۰ روز پنجره را باز می کند و تاکنون نتوانسته به وعده اش 
عمل کند، بار دیگر تاکید کرده که بــاز کردن پنجره نقل و انتقالات وظیفه  
او اســت و حتما این کار را انجام می دهد. او همچنین از صحبت با ریکاردو 
ســاپینتو برای جذب کاوه رضایی و البته استخدام یک مهاجم سرشناس 

اروپایی حرف زده است.
مدیرعامل استقلال در شرایطی وعده جذب مهاجم سرشناس اروپایی را 
داده که او بهتر از هرکسی می داند برای جذب بازیکن جدید باید دو کار مهم 
را انجام بدهد. ابتدا تامین منابع مالی در حدود ۳۰۰ هزار دلار برای پرداخت 
به گابریل پین و هرویــه میلیچ و جلب رضایت آنها و بعــد از آن توافق با دو 

بازیکن برای فسخ قرارداد!
دو بازیکنی که آبی ها برای خروج از لیســت در نظر گرفته اند اول عزیز بک 
آمانوف هافبک ازبکستانی و دوم سجاد شهباززاده هستند. حتی اگر پنجره 
نقل و انتقالات نیز طی ۵ روز آینده باز شــود)که امری تقریبا بعید اســت( 
مدیران باشگاه باید با آمانوف و شــهباززاده به توافق مالی برسند تا این دو 
ستاره قراردادهایشان را فسخ کنند. چراکه طبق قوانین فسخ قرارداد فقط 

باید به صورت دو طرفه باشد.
همه در ذهن دارند که در ابتدای فصل مدیران وقت استقلال قصد داشتند 
نام ارسلان مطهری را از لیست خارج کنند اما به واسطه همین که نتوانستند 
با این مهاجم به توافق مالی بر سر مطالباتش برسند،  او در لیست باقی ماند و 

حالا یکی از ستاره های تیم محسوب می شود.
به همین خاطر در صورت باز شدن پنجره نقل و انتقالات نیز راضی کردن 

آمانوف و شهباززاده یا حتی بازیکن دیگری کار آسانی نیست.
در چنین شرایطی مذاکره با بازیکن سرشناس اروپایی اگرچه برای هواداران 
استقلال سخن جذابی محسوب می شــود، اما فکر کردن به پشتوانه این 
موضوع می تواند مســائل مهمی را نمایش بدهد. بی شــک جذب بازیکن 
جدید در گروی موضوعاتی است که فتح الله زاده برای رفع آن کمتر از ۵ روز 

کامل زمان دارد.

میدان

خریدار سرپرست سابق تیم ملی سخنان 
جالب و جنجالی مطرح کرد. از تلاش برای 
ابقای اســکوچیچ تا دعوت از رونالدو برای 
اهدای کادو از طرف ایران!آن بازیکن گفت 

اسکوچیچ را اخراج و کی روش را بیاورید!
جتبی خورشــیدی، سرپرســت سابق تیم 
ملی مهمان صدا و ســیما و برنامه ورزشگاه 
بود و ســخنان جالب و جنجالــی را به زبان 

آورد.
او از آورده ی ۱۰۰ میلیــاردی خــود برای 
فدراســیون فوتبال تا تلاش بــرای ابقای 
دراگان اسکوچیچ، ماجرای دریافت پاداش 
نجومی، ارتبــاط خوبان عالم بــا تیم ملی و 
البته از همــه مهم تر دعوت از کریســتیانو 
رونالدو برای اهدای جایــزه از طرف ایران با 

حضور علی دایی سخن گفت.
مشــروح این گفته پــر از نکتــه را در ادامه 

می خوانید.

درستاستکهشمابهعلتاینکه
بایکیازمسئولینبلندمرتبهکشور
ارتباطنزدیکداشتیدومیتوانستید
پولبرایفوتبــالبیاوریدبهعنوان

سرپرستتیمملیانتخابشدید؟
نه، اصلا! فکر نمی کنم اصلا اینطور باشــد. 
من شاید این مســئول را که شما می  گویید 
سه بار دیده ام و آن هم بعد از سرپرستی در 
تیم ملی بود. قصه از آنجا شــروع شد که من 
وقتی اولین روز کاری ام  را در ساختمان پک 
شروع کردم، رسیدم و  دیدم آقای اسکوچیچ 
داد و فریاد می کنــد. وقتی پرس و جو کردم 
اسکوچیچ گفت اینترنت ندارم. از دوستان 
پرســیدم چرا ایــن اتفــاق رخ داده؛ مگر 
هزینه اش چقدر اســت؟ گفتند ۳۰۰،۴۰۰ 
هزار تومان. گفتم چــرا نمی خرید و گفتند 
پول نداریم! من بعد از ظهر به فکر فرو رفتم و 
به ذهنم رسید که از یکی از دوستان بخواهم 
که وقتی برای ما از آن مقام مســئول بگیرد 
که گفتند تا دو هفته آینده نمی شود. که ما 
اصرار کردیم و گفتیم بــرای تیم ملی بوده 
و  پای مردم در میان اســت که ســریع به ما 
گفتنــد دو روز بعد بیایید و طــرح موضوع 
کنید. من پنجشــنبه درخواســت کردم و 
شنبه ســاعت ۱۲ ظهر پیش ایشان رفتیم 
و من برای اولین مرتبه آن مسئول را دیدم. 
حــدود ۱۳۰ میلیارد تومان دســتور دادند 
که پرداخت شــود که نزدیک ۱۰۷ میلیارد 
به فدراسیون رســید. به هر حال بحث تیم 
ملی بود و توانستیم ایشان را ببینیم و پول را 

برای فدراسیون آورده ایم و مشکل گشا شد.

ضمانتشــمابرایاینکهتیمملی
ازگروهخودصعودمیکندباعثشد
آقایعزیزیخادماســکوچیچرانگه

دارد؟
بلــه. مــن ۲۶ ســال کار مربیگــری و 
باشگاهداری کرده ام. من قائم مقام باشگاه 
اســتقلال و راه آهن بوده ام. زمانی که به تیم 
ملی آمدیم من افتخار این را داشتم با خیلی 
از مربیــان کار کــرده ام. در آن مدتی که در 

بحرین بودیم من چیزهایی در اســکوچیچ 
دیدم که پیش خودم گفتــم می توانیم این 
مرحله )مرحله نهایی صعود به جام جهانی( 
را بگذریم. من به آقــای عزیزی خادم گفتم 
احساسم این اســت با اســکوچیچ صعود 
می کنیم. این مربی باهوش بود و پشــتکار 
فوق العاده ای داشــت و البتــه نقاط ضعفی 
هم همه ی انسان ها دارند. اسکوچیچ خیلی 
پشتکار داشــت و از ۶ صبح تا ۱۲ شب کار 
می کرد و پشــت لب تاب بود و مســابقات 
حریف را می دید. تک تــک لژیونرهای ما را 
زیر نظر داشــت و مسابقاتشان را می دید. به 
همین دلیل از آقای عزیزی خادم خواســتم 
که اســکوچیچ بماند و ایشــان هم کمک 

کردند و چنین اتفاقی رخ داد.

یکعدهرســماآمدندپیششما
وگفتنــدکــیروشرابیاوریدوما

نمیخواهیمبااسکوچیجکارکنیم.
 این موضوع را تأییــد می کنم البته طبیعی 
هم است آن نفراتی که به من مراجعه کرده 
و گفتند کی روش را جای اسکوچیچ بیاورید 
قطعا دلشــان برای تیم ملی می ســوخت 
و قلب شــان بــرای صعــود تیم ملــی به 
جام جهانــی می تپید هدف آنهــا تخریب 
اســکوچیچ نبود. آدم باید حــق را بگوید تا 
روزی که اسکوچیچ در تیم ملی بود همین 
نفرات ســر خود را نه برای او بلکه برای تیم 
ملی و پرچم کشورشــان گذاشــتند. اجازه 
بدهید من اســم آنها را نگویــم تیم ملی در 
آن زمان دو دســته بود نفراتی که کی روش 
را دوست داشــتند یا بازیکنانی که به شدت 
به اســکوچیچ علاقه مند بودند و دوســت 
نداشتند کی روش بیاید. من چنین فضایی 
ایجاد نکردم اما وظیفه ام بود بازیکنان را به 
هم نزدیک کنم تــا در زمانی که در تیم ملی 
بودم هیچ مشکلی در این زمینه ایجاد نشد 
همان روزی که بچه های تیم ملی آمدند و از 
من خواستند صحبت کنم تا کی روش بیاید 
گفتم فدراســیون فوتبال به هر حال رئیس 

و هیئت رئیســه دارد هر زمان آن ها تصمیم 
گرفتنــد هر مربــی را بالای ســر تیم ملی 
بگذارند همه باید تابع این تصمیم و ســرباز 
تیم ملی باشیم. گفتم هر کسی را می گذارند 
بازیکن باید کارش را انجام بدهد همه نفرات 
این موضوع را قبول کردند واقعا از بازیکنان 
تشــکر می کنم تا روزی هم که اسکوچیچ 
بود همه تلاشــم را به کار گرفتم نه به خاطر 
اســکوچیچ بلکه به خاطر مردم، پرچم، تیم 
ملی و خودشان. برای نتیجه گیری این تیم 

هر چه داشتند گذاشتند.

پاداشنجومییا۷00میلیونیشما
داستانشچیست؟

 حقــوق مــن ماهــی ۳۰ تــا ۳۵ میلیون 
تومان اســت این مبلغ هم چیزی نیســت 
کــه بخواهیم دربــاره اش بحــث کنیم در 
ادامه بحث پاداش را مطــرح کردند خدا به 
فردی که این موضــوع را مطرح کرد و همه 
هم اهدافش را می دانند خیــر بدهد. اما آیا 
می دانید ســال گذشته ماســاژور یک تیم 
برتــری ۸۰۰ میلیون تومان گرفته اســت. 
اکنون دریافتی مربیان مــا ۲ تا ۲.۵ میلیارد 
تومان اســت من که مدیر تیم ملی بودم و با 
سختی ها و فشــار کار فراوان که البته روی 
همه همکارانم وجود داشــت موفق شدیم 
۱۰ بازی را بــه جام جهانی ببریــم و برای 
اینکه سه  چهار ساعت بیشتر نمی خوابیدم 
۷۰۰ میلیون تومــان خیلی زیاد اســت؟ 
به نبی که دوست من اســت گفتم می دانم 
سرپرست های قبلی چه مبلغی گرفتند آیا 
درست اســت من بیایم و بگویم چه مبلغی 
گرفته انــد؟ خود نبــی گفت ایــن کارها 
بی اخلاقی اســت. برای خبرنــگاران هیچ 
کاری ندارد که ببینند مربیان قبلی تیم ملی 
چه پولی گرفتند.  افشای این مبلغ مشکلات 
زیادی در زندگی شــخصی من ایجاد کرد 
همــه می گفتند خورشــیدی پــاداش و 
حقــوق میلیونی گرفته اســت اما من فقط 
یک کلمــه گفتم و اعلام کــردم عزیز ما که 

در تیم ملی است ۱۰۰ میلیون تومان حقوق 
ماهیانه می گیرد در شرایطی که این تیم به 
جام جهانی صعود کرده اســت با همین یک 
حرف رو به هزینه سازی علیه من کردند در 
شــرایطی این مبلغ برای فردی مثل حمید 
استیلی با آن ســابقه کم است. او یک گل به 
آمریکا زده و تا قیام قیامت نــوه و نتیجه ما 
بــه آن افتخار می کنیم. همیــن مبلغ برای 

استیلی خیلی کم است.

آقــایعزیزیخادمچنــدهفته
پیشمهمانمابودندوگفتندیکیاز
بازیکنانتماسگرفتهومدعیشده
شماباآقایاسکوچیچدرگیرشدید.

 در کل مربیان کروات جزو افرادی هســتند 
که بلند صحبت می کنند. روز بازی با امارات 
بازیکنان گفتند اجازه بدهیــد پنج دقیقه با 
رئیس فدراسیون صحبت کنیم. من آمدم و 
گفتم امروز بازی است و باید تمرکزتان روی 
این موضوع باشد. ســر صبحانه با اسکوچیچ 
صحبــت کــردم و او گفت مشــکلی ندارد 
۵-۴ دقیقه با عزیزی  خــادم صحبت کنند. 
از رئیس فدراســیون هم خواهــش کردم با 
بچه ها حرف بزند. صحبــت کردن بازیکنان 
بــا عزیزی خــادم بــه ۸_۷ دقیقه رســید. 
اســکوچیچ هم گفت از آن پنج دقیقه ای که 
به من گفتید گذشت. در نهایت جلسه را تمام 
کردیم و بازیکنان به تمریــن رفتند. پس از 
اتمام جلسه تمرین، اسکوچیچ دلیل طولانی 
شــدن جلســه را پرســید که جواب دادیم 
خودت اجازه دادی آن ها بروند. می خواستی 

اجازه ندهی  . دعوا نبود و این اتفاق افتاد.

درحاشیهتیمملیبحثخوبانعالم
مطرحمیشد.اینراتاییدمیکنیدکه
آنفردباهرعنوانی)مثلادعایخیر(

بافوتبالایرانارتباطداشته؟
 صد در صــد تایید می کنــم. موضوعی که 
وجود دارد، نمی توان کتمان کرد . هرکسی 
از ظن خود شــد یار من. امیر اســکندری 

زندگی خود را وقــف کمک به دیگران کرده 
اســت. کســی که کل زندگی اش را صبح تا 
شب وقف کمک، دستگیری، حضور در یتیم  
خانه ها و .... می کند و گفتن این مسائل هم 
درست نیســت، دعا و نفسش از من گناه کار 
کارآمدتر اســت . از خیلی ها خواستیم برای 
تیم ملی دعا کنند. به مادر و پدر خودم زنگ 
زده و می گفتم بــرای بازی مــا را دعا کن. 
هرکس به یک نفــر اعتقــاد دارد. یک نفر 
ممکن است به روحانی محلش بگوید برای 

من دعا کن.
مدیر اســبق تیم ملی درمــورد اینکه یکی از 
راه های کمک این فرد بــه تیم ملی مربوط به 
پوشیدن برخی شــماره پیراهن های خاص 
بود، گفت: اصلا اما مــن به قاطعیت می گویم 
او به تیم ملــی کمک کرد. هیــچ وقت از من 
نپرسیدید که ارتباط اسکندری را تایید کنم. 
او کل عمرش را صــرف کارهای خیریه کرده 
و هرکس که گناه نمی کند، ســیمش به خدا 
وصل اســت. خود من گناه کار ترین هستم و 
شــاید دعای من هیچ وقت به جایی نرسد اما 
بحث شــماره پیراهن درســت نیست. طبق 
قانون فیفا می توانستیم شماره یک تا ۲۵ را در 
هر بازی استفاده کنیم و به بازیکنان بدهیم. 
وقتی مهدی طارمی در بــازی با لبنان نبود و 
اللهیار صیادمنش جای او بود، باید شــماره 
۹ را به چه کســی می دادیم؟ نمی توانســتم 
شــماره پیراهن کریــم انصاری فــرد را به 
اللهیار بدهیم. کریم همیشــه شــماره ۱۰ را 
می پوشد. هرکســی بحث جادو و جادوگری 
را مطرح می کند، مشــرک و کافر است زیرا 
به جز خدا هیچ چیز دیگــری وجود ندارد اما 
همه ما از برخی افراد التماس دعا می کنیم و 

می خواهیم دعای خیر کنند.

آیانمیشــداختلافبیــنآقای
اســکوچیچومهدیطارمیرابهتر

مدیریتکردوازبینبرد؟
 ما این بحث را عالــی مدیریت کردیم. خود 
من با ســفیر ایران در پرتغال صحبت کردم 
و قرار شد جلســه ای بگذاریم تا اسکوچیچ و 
عزیزی خادم به این کشــور بروند. با رونالدو 
و علی دایی هم مکاتبه کردیم تا آن ها را هم 
به پرتغال ببریم . قرار بود از طرف ایران آقای 
دایی یک کادو به رونالدو بدهــد اما ایمیل 
کریستیانو موجود است که گفته بود درگیر 
بازی هســتم و نمی توانم بیایم و کادو را به 
مادرم بدهید. همه کارها در حال انجام بود. 
عزیزی خادم پا پیش گذاشــت و با طارمی و 
اســکوچیچ صحبت کرد. در نهایت آن سوء 
تفاهم حل شد. حتی پیامک طارمی را دارم 
که در همان بازی برای مــا آرزوی موفقیت 
کرد. هرچنــد در کنارتان نیســتم. برخی 
کارها نیاز به زمان دارد. به اسکوچیچ گفتیم 
از این موضوع بگذر اما گفت باید شخصیت 
من در تیم ملی حفظ شود. از طرفی با مهدی 
و بزرگان تیم صحبت کردیــم و بحث حل 
شــد. فقط یک بازی طارمی را نداشتیم. در 
کل اردو آن هــا با هم خیلی خــوب بودند و 

بدون مشکل کار کردند.

تماشاگران فوتبال در آستانه بازگشت به ورزشگاه ها از 
هفته دوم دور برگشــت لیگ برتر هستند.بهترین خبر 

برای فوتبالی ها با دستور رئیس
 عبور از پیــک کرونا و کاهش مبتلایــان به کووید ۱۹ 
شــرایطی به وجود آورد تا هواداران فوتبــال در ایران 
بتوانند طی هفته های پایانی فصل گذشــته لیگ برتر 
به ورزشگاه ها برگردند، اما بنابر دلایل مختلف ازجمله 
آلودگی هوا امسال هم مســابقات بدون تماشاگر شد و 
این روند تا پایان دور رفت ادامه داشــت که مهدی تاج، 

رئیس فدراسیون فوتبال به این مسئله ورود 
کرد.

در هفته هــای گذشــته برخی مســابقات 
لیگ برتر از جملــه یک مســابقه تراکتور و 
همچنین تعــدادی از دیدارهای لیگ یک با 
حضور تماشــاگران برگزار شد و حالا رئیس 
فدراســیون فوتبال تاکید کــرده باید همه 

مسابقات با ورود هواداران به اســتادیوم ها انجام شود 
و وزارت کشــور نیز موافقت خود را با این موضوع ابراز 

نموده است.
  مهدی تــاج، رئیس فدراســیون فوتبال در 
نامه ای مهم به ســازمان لیگ فوتبال در این 
زمینه نوشــت: با توجه به نظر مساعد وزارت 
محترم کشــور مبنی بر زمینه سازی مناسب 
برای ورود تماشــاگران به ورزشــگاه ها در 
هفته های آتی، خواهشــمند اســت به کلیه 
باشــگاه های لیگ برتر اعلام کنید که بــا هماهنگی و 
اقدامات لازم در این باره به عمل آید. لازم است و هرچه 

ســریع تر نتیجه برنامه ریزی های آتی در این  باره را به 
اطلاع اینجانب برسانید.

با این حساب به زودی شاهد بازگشــت تماشاگران به 
استادیوم ها برای تماشــای بازی های فوتبال خواهیم 
بود و بعد از چندین ماه غیبت تماشاگران در بازی های 
لیگ برتر، بار دیگر ایــن رقابت ها در حضور هوادران در 

ورزشگاه ها برگزار خواهد شد.
موضوعی کــه می توانــد بــه پویایی بیشــتر لیگ و 

جذابیت های آن اضافه کند. 

لیگ برتر

بازگشت تماشاگران به ورزشگاه ها

یحیی مهاجم جدید پرسپولیس را معرفی کرد! 
خریدار  ضربات ایســتگاهی و شــوت از 
پشــت محوطه: یحیی این یک ماه دشوار را 
اینگونه بدون مهاجم و با موفقیت ســپری 

کرد.
در شب بازی حساس دربی مقابل استقلال 
بود که خبر عجیب جدایــی یورگن لوکادیا 
از پرسپولیس منتشر شــد. مهاجم باتجربه 
و صاحب نــام قرمزپوشــان کــه فصل را 
فوق العاده آغاز کرد و خیلــی زود رتبه اول 
جدول آقای گلی را به خــود اختصاص داد. 
در فصل تابستان، پرسپولیس تلاش زیادی 
برای جذب مهاجم کرد و در نهایت در اواخر 
پنجره تابســتانی بود که لوکادیا بالاخره به 
ترکیب قرمزپوشــان اضافه شــد و همین 
تاخیر باعث شــد او در هفته هــای ابتدایی 
نتواند در بین بازیکنان پرســپولیس حاضر 

شود.
امــا لوکادیا در همــان چند هفتــه حضور 
در ترکیب تیــم جدیدش نیز نشــان داد از 

کیفیــت بالایی برخوردار بــوده و می تواند 
در مسابقات حساس، سرنوشت یک بازی را 
رقم بزند. اما این بازیکن مشــهور به یکباره 
تصمیم بــه جدایی از پرســپولیس گرفته 
و در دشــوارترین مقطع دســت یحیی گل 
محمدی را خالی گذاشت. اما علی رغم این 
بحران ناخواسته نیز پرســپولیس در هفته 
های اخیر نتایج درخشــانی گرفته و حالا با 
اقتدار و فاصله ای قابل توجه با رقبا، در صدر 

جدول لیگ برتر قرار دارد.
نبود یــک مهاجم نوک و هــدف در ترکیب 
پرسپولیس، افت غیرمنتظره مهدی عبدی 
و البته مصدومیت های تکراری شیخ دیاباته 
باعث شــد یحیی گل محمدی در یک ماه 
اخیر روش های تــازه و متفاوتی را برای باز 
کردن دروازه حریفان انتخاب کند. از دربی 
برابر استقلال این تغییر تاکتیکی در ترکیب 
قرمزپوشان ایجاد شد و آنها در اولین مسابقه 
با این بحــران بزرگ، دو بــار و روی ضربات 

ایستگاهی توسط مهدی ترابی و ضربات سر 
دقیق گولســیانی به گل رسیده و در نهایت 
از شکســت مقابل رقیب دیرینه در دقایق 

پایانی فرار کردند.
دفــاع متراکم و چنــد لایه پیــکان اجازه 
نداد شــاگردان یحیی گل محمــدی برابر 
تیم مجید حســینی به گل برسند و ارسال 
های متوالی ایــن تیم در نهایــت منجر به 
خلق گل نشــد. در دیدار مقابل گل گهر اما 
پرســپولیس از یک روش عــرف و متداول 
دیگر در دنیای فوتبال برای گلزنی استفاده 

کرد. 
اســتفاده از توپ هــای دوم و البته ضربات 
فوق العاده محمد عمری و سینا اسدبیگی از 
پشت محوطه جریمه، پیروزی مهم این تیم 
در سیرجان مقابل گل گهر را رقم زده و یکی 
از مسابقات حساس و تعیین کننده فصل در 

کورس قهرمانی را به سود این تیم رقم زد.
در بازی برابر نســاجی جریــان بازی کاملا 

به ســود پرســپولیس پیش رفت و تمامی 
موقعیت های مهم این تیــم تبدیل به گل 
شد. دانیال اســماعیلی فر که در هفته های 
اخیر نقشــی محوری تر یافته و به وضوح و 
با فرمــان یحیی گل محمــدی به حملات 
پرسپولیس اضافه شد، ستاره تیمش در آن 
مســابقه بود و با دو بار گلزنی، عامل برتری 

پرگل قرمزپوشان لقب گرفت.
اما در شــرایطی که به نظر می رسید جریان 
بازی با ذوب آهن نیز گــره خورده و این تیم 
نیز ماننــد پیکان با دفاع چند لایه و شــلوغ 
کردن خــط دفاعی خود قصــد دارد با یک 
امتیــاز تهــران را به مقصــد اصفهان ترک 
کند، یک بار دیگر ضربات ایستگاهی به داد 
پرسپولیس رسید. به شــکل جالب و برنامه 
ریزی شده ای، اغلب بازیکنان قرمزپوش در 
صحنه ارسال یحیی در ســمت دیرک اول 
حضور یافته و مدافعان حریف را به ســمت 

خود کشاندند.

در ســوی مقابل و در لحظه ارســال دقیق 
ســروش رفیعی، فضا برای ســرزنی امید 
عالیشاه به بهترین شــکل فراهم شد و این 
بازیکن کوتاه قامت بدون مدافع یارگیر و در 
فضای مناسب، موفق شــد با یک ضربه سر 
دقیق دروازه حریف را باز کرده و ســه امتیاز 
حساس این دیدار را به حساب تیمش واریز 

کند.
در شرایطی که تا دقیقه ۶۸ به نظر می رسید 
پرسپولیس قادر به فرار از سد دفاع متراکم 
ذوب آهن نیست و باز هم غیبت یک مهاجم 
هدف به وضوح در ترکیب این تیم حس می 
شود، یک ضربه ایستگاهی دیگر کار را برای 
تیم یحیــی گل محمدی تمــام و این یک 

امتیاز حیاتی را نصیب آنها کرد.
عیســی آل کثیــر بــه جمــع بازیکنــان 
پرســپولیس اضافه شــده و اخبار حاکی از 
احتمال جذب یک مهاجــم خارجی دیگر 
برای ترکیب این تیم در نیم فصل دوم است. 



گــرگان  - مهنــاز محمدزمانی  
مدیرعامل شــرکت توزیع برق گلســتان 
گفت: با وجــود کاهش محســوس دما و 
فعال نبــودن نیــروگاه ســیکل ترکیبی 
علی آباد، بــرق هیچکدام از مشــترکان 
خانگــی و تجاری اســتان قطع نشــده 
و برنامــه ای هــم بــرای آن نداریــم. 
ســیداحمد موســوی در نشست شورای 
هماهنگــی مدیریــت بحران گلســتان، 
افــزود: برق موردنیاز اســتان از شــبکه 
سراســری تامین می شــود که محدوده 
مصرف آن بیــن ۳۸۰ تــا ۴۵۰ مگاوات 
اســت.وی ادامــه داد: بــرای مدیریت 
مصرف برق گلســتان در شــرایط کنونی 
و پیشــگیری از قطع شــدن این انرژی، 
طرح هــای مدیریــت مصــرف از جمله 
قطعی یک درمیــان روشــنایی معابر و 
خاموش نگه داشــتن ۴ هزار حلقه چاه در 

دست انجام است.
موسوی خاطرنشــان کرد: علاوه بر این، 
با قطــع برق صنایــع غیر ضــرور برخی 
صنایــع گلســتان از ســاعت ۱۱ امروز 

حــدود ۲۴ مــگاوات در مصــرف بــرق 
صرفه جویی شــد.وی افــزود: از مجموع 
۴۵۰ مــگاوات بــرق روزانــه مصــرف 
گلســتان ۹۵ مــگاوات آن بــه صنایــع 
اختصــاص دارد.مدیرعامل شــرکت گاز 
گلســتان هم  گفــت: افت فشــار گاز در 
اســتان وجود دارد ولی تلاش می کنیم 
این افت فشــار منجــر به قطعــی گاز به 

خصوص برای مشترکان خانگی نشود.
علــی طالبــی افــزود: در این شــرایط 
بهترین راهــکار، همراهی مــردم برای 

کاهش مصرف است.
وی ادامــه داد: از چنــد روز گذشــته 
تاکنون گاز ادارات گلســتان قطع است 
و برخــی صنایــع مانند مرغــداری ها از 

سوخت دوم استفاده می کنند.
مدیــرکل صنعــت، معــدن و تجــارت 
گلســتان هم گفت: تاکنــون ۱۵۷ واحد 
صنعتی اســتان بــرای مدیریت مصرف 
گاز ، سهمیه ســوخت جایگزین دریافت 

کردند .
درویش علی حسن زاده افزود: اختصاص 

ســوخت جایگزین برای ایــن واحدهای 
صنعتی گلســتان بیشــتر بــرای مصرف 
دســتگاه دیزل ژنراتور اســت ولی باید 
تمهیدات لازم در صورت تــداوم قطعی 

برق و گاز اندیشیده شود.
محمدرضــا عباســی معــاون بهبــود 
جهادکشــاورزی  گیاهــی  تولیــدات 
گلســتان هم گفت: افــزون بر ۸۵ درصد 
مرغداری های اســتان دارای ســوخت 
جایگزین هســتند و در دامداری ها هم از 

نفت سفید استفاده می شود.
عــادل مصدقی مدیــرکل راهــداری و 
حمــل و نقل جــاده ای گلســتان هم بر 
تامین ســوخت جایگزین برای تاکســی 
هــای بین شــهری بــه دلیــل تعطیلی 

جایگاه های سی ان جی تاکیدکرد.
امان محمد کمالی مدیرکل هواشناســی 
گلســتان هم خصوص پیش بینی دمای 
اســتان در ۲۴ ســاعت آینده، گفت: در 
این مدت دمای هوای اســتان بین منفی 
یک تا ۳ درجــه و برای گــرگان تا منفی 

سه درجه پیش بینی می شود.

نعمت الله حاجــی زاده مدیرکل مدیریت 
بحران گلســتان هــم با تاکید بــر تداوم 
هوای ســرد در استان خواســتار جدیت 
بیــش از گذشــته دســتگاه های عضــو 
مدیریت بحران اســتان در آمادگی برای 
گذر از شــرایط سخت ســرما در منطقه 

شد .
اســتاندار گلســتان هم با تاکید بر لحاظ 
تدابیر لازم از ســوی دســتگاه های عضو 
مدیریــت بحران اســتان، گفــت: حفظ 
آمادگــی ایــن دســتگاه ها بــرای ارائه 

خدمــات و عبــور از ســرما و یخبندان 
ضروری است.

علی محمد زنگانه بر تســریع در دوگانه 
ســوز کردن تمامی گلخانه و مرغداری ، 
صنایع کوچک و متوســط، دستگاه های 
اداری، نانوایی از ســوی دســتگاه های 

مرتبط در استان تاکید کرد.
وی گفت: ســرمایه گــذاری در مدیریت 
مصرف سوخت از ســوی هم استانی ها با 
بهره گیری از اطلاع رســانی و بکارگیری 

شیوه های مناسب ضروری است

شــیراز -چراغی  دومیــن میز خدمــت ویژه  
جوانان و دانشــجویان با حضور اســتاندار فارس و 
برخی از مسئولان دســتگاه های اجرایی و مدیران 

دانشگاه های شیراز در باغ ارم برگزار شد.
در ایــن آییــن، افــزون بــر ۳۰ نفــر از جوانان و 
دانشــجویان شــیراز بصورت مســتقیم با استاندار 

فارس دیدار کردند.
عمده  مشــکلات ایــن افــراد در حوزه  اشــتغال، 
مباحــث تحصیلی و مــوارد مربوط به دانشــگاه ها 
بود که در چارچوب قوانین موجود دســتورات لازم 

جهت حل آنان صادر شد.
میــز خدمــت جوانــان و دانشــجویان بــا حضور 
اســتاندار فارس ، نخســتین بار ۲۵ آذرماه ۱۴۰۱ 
با هدف ارائــه خدمــات باکیفیت و ایجــاد ارتباط 
دوسویه و نزدیک تر میان مســئولان و دانشحویان 

در شیراز برپا شد.
محمدهــادی ایمانیه اســتاندار فارس در حاشــیه 
این میز خدمت اظهار کرد: اغلــب مراجعات امروز 
در حوزه مســائل صنفی، اشــتغال و مسکن بود که 
برای حوزه اشتغال بســیاری از کارخانه ها نیازمند 

حضور جوانان هستند.
اســتاندار فارس با بیــان اینکه طــرح نهضت ملی 
مســکن فرصت خوبی برای خانه دار شدن جوانان 
متاهل اســت، گفت: در طرح نهضت ملی مســکن 
مصوب شده که امکان نام نویســی جوانان مجردی 
که هنگام تحویل مســکن ازدواج کنند هم میســر 

است.
ایمانیه افزود: قطعا شــرایطی فراهــم می کنیم که 
در پایان هــر ماه و به صورت مســتمر بــا جوانان و 

دانشجویان دیدار و گفتگو داشته باشیم.

شــیراز-چراغی  مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی فــارس از موافقت با مجتمــع اقتصادی امداد 
برای ایجاد شــهرک تخصصی صنفی در اراضی حدود 

۱۰۰هکتار در شیراز خبر داد.
سید مصطفی هاشمی در جلســه ای با نماینده مردم 
شهرســتان های شــیراز و زرقان در مجلس شورای 
اســلامی، نحوه اجرای طرح های توســعه ای شرکت 
شهرک های صنعتی فارس و مســائل و مشکلات آنها 

بررسی و بر تسریع در اجرای این طرح ها تاکید کرد.
او در این نشســت بــا بیــان اینکه توســعه و ایجاد 
شــهرک های صنعتی در مرکز اســتان بعنوان یک 
اولویت مهم در دستور کار این شــرکت قرار گرفته 
است، گفت: در ۱۰ ماه گذشــته اقدامات موثری در 

این بخش انجام شده است.
هاشــمی با اشــاره به اینکــه به علت عــدم اجرای 
طرح های توسعه ای و ایجادی در چند سال گذشته 
یکی از مهمترین چالش ها در زمینه جذب ســرمایه 

گذار در شــیراز، تکمیل بودن ظرفیت اراضی قابل 
واگذاری شــهرک های صنعتی موجود در شــیراز 
ونقاط اطراف مرکز اســتان اســت، گفــت: در این 
زمینه برنامه هایی در سه ســطح کوتاه مدت، میان 
مــدت و بلند مــدت تدوین و بــه ســرعت و با قید 

اولویت در دستور کار قرار کرفت.
او با اشاره به تشــکیل کمیته ویژه توســعه و تملک 
اراضــی در این شــرکت در ابتدای امســال، افزود: 
در ایــن کمیته ضمــن بررســی و امکان ســنجی 
ظرفیت هــای موجــود و بــا تعامــل و هماهنگی با 
دســتگاه های اجرایی ذیربــط، طرح های ایجادی و 

توسعه ای در دستور کار قرار گرفت.
هاشــمی افــزود: در برنامــه کوتاه مــدت و برای 
پاســخگویی به نیاز متقاضیان و ســرمایه گذاران، 
مشــکل اســناد و تداخل ثبتــی اراضی فاز ششــم 
شــهرک صنعتی بزرگ شــیراز رفع و این اراضی از 

ابتدای آبان ماه در مرحله واگذاری قرار گرفت.

او عنوان کرد: راه اندازی شــهرک صنعتی برمشــور 
شــیراز به مســاحت ۴۵هکتــار نیز کــه واگذاری 
اراضــی در آن حــدود ۱۰ســال بــه علــت نبود 
زیرســاخت ها متوقف شــده بود مجددا در دستور 
کار قــرار گرفت و بــا تامین زیرســاخت های آب و 
برق، فرآینــد واگذاری در این اراضی آغاز شــد که 
هم اکنون نیــز کار واگــذاری برای پاســخ به نیاز 
ســرمایه گذاران، بــدون فرآیند مزایــده در حال 

انجام است.
مدیرعامل شــرکت شــهرک هــای صنعتی فارس 
بــا قدردانی از حمایت هــا و پیگیری هــای نماینده 

مردم شهرســتان های شــیراز و زرقــان در مجلس 
شورای اسلامی برای تســریع در اجرای طرح های 
توسعه ای در شهرک صنعتی بزرگ شیراز و مناطق 
نزدیک به مرکز اســتان، گفت: در این مدت نشست 
هایی بــا مجتمع اقتصــادی کمیته امــداد حضرت 
امام خمینــی )ره(برگزار و توافقاتــی برای اجرای 
طرح توسعه شــهرک صنعتی بزرگ شــیراز انجام 
شــد که در مرحله نخســت ، فرآیند اخذ استعلام ها 
برای الحاق ۳۳هکتار از اراضــی انجام و این اراضی 
به زودی به شــهرک صنعتی بزرگ شــیراز ملحق 

می شود.

فارس

پایی دومین میز خدمت ویژه جوانان و دانشجویان  با حضور استاندار فارس بر

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی فارس :

شهرک تخصصی صنفی در شیراز راه اندازی می شود

ایلام - حســن بیگی  با حضــور مدیرعامل 
شــرکت برق و مدیرکل امور عشایری استان ۹۰ 
دستگاه پنل قابل حمل خورشــیدی برای تامین 
برق اضطراری به عشــایر شهرســتان ملکشاهی 

تحویل داده شد.
ناصری مدیرعامل شــرکت برق اســتان در آیین 
تحویل این ســامانه ها گفت؛ تاکنون استان ایلام 
در فاز اول ۳۱۰۰ ســامانه قابل خورشــیدی به 

عشایر گرانقدر اســتان تحویل داده شده و در فاز 
دوم نیز براساس هدف گذاری ۶۵۰ سامانه دیگر 

به عشایر استان تحویل داده خواهد شد.
وی ادامه داد: برای هر کدام از این سامانه ها صد 
میلیون ریال هزینه شــده اســت و تاکنون ۵۵۰ 
پنل نیز به مردم شریف اســتان تحویل داده شده 
است و انتظار می رود تا تابستان سال آینده ۶۵۰ 

سامانه دیگر به دست عشایر استان برسد.

مدیرکل منابع طبیعی  ایلام -حســن بیگی
ایلام  گفت : برپایی میــز خدمت و حضور مدیران 
در میــان مــردم گامــی در جهــت تســریع در 

پاسخگویی به مطالبات آنان است.
مدیرکل و جمعی از رؤســا و کارکنــان اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان در حاشــیه 
نماز جمعه این هفته با حضــور در میز خدمت به 

سوالات شهروندان پاسخ دادند.

مدیــرکل منابــع طبیعی ایــلام در ایــن آیین 
گفت: کار و خدمــت جهادی برای گره گشــایی 
از مشکلات مردم و پاســخگویی به مطالبات آنان 
در دولت ســیزدهم یــک اولویت اســت که همه 

مسئولان و مدیران آن را دنبال می کنند.
ابراهیــم پیرزادیان افزود: برپایــی میز خدمت و 
حضور مدیــران در میان مردم گامــی در جهت 

تسریع در پاسخگویی به مطالبات آنان است.

ایلام ایلام

و در شهرستان ملکشاهی سامانه قابل  ۹۰ خانواده عشایر کوچ ر
حمل خورشیدی دریافت کردند

حضور مدیران در میان مردم گامی برای  تسریع
رسیدگی به  مطالبات است

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان : 

قطعی برق مشترکان خانگی و تجاری گلستان در اولویت نیست
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان:

مسابقه کتابخوانی مجازی شمیم عشق
  در ایلام برگزار می شود

ایلام -حســن بیگی  مدیــرکل کتابخانه هــای عمومی ایلام 
گفت: مســابقه کتابخوانی مجازی شمیم عشــق به مناسبت میلاد 
با ســعادت حضرت زهرا )س( و امام علی )ع( در استان برگزار می 

شود.
ســمیه حیدری با اعلام ایــن خبر اظهار داشــت: این مســابقه با 
همکاری دفتر امور زنان و خانواده اســتانداری، اداره کل تبیلغات 
اسلامی و ســازمان بســیج جامعه زنان ســپاه امیرالمومنین )ع( 

استان ایلام برگزار می شود.
وی افــزود: منبع این مســابقه کتاب ” ســبک زندگــی فاطمی” 
)دفتــر اول(: نگاهی بــه زندگانی بــا برکت حضــرت فاطمه زهرا 
)س( و رابطــه آن بــا افزایــش جمعیــت؛ گــردآوری و تنظیم” 
ســفیران فاطمیه” می باشــد که نســخه الکترونیکی آن از طریق 

لینک https://b۲n.ir/e۳۱۴۲۳ قابل دریافت می باشد.
مدیرکل کتابخانه های ایلام گفت: مهلت شــرکت در این مســابقه 

تا روز میلاد امام علی)ع( ۱۵ بهمن ماه ۱۴۰۱است 

مدیرکل استاندارد استان:
۹۸ درصد نازل های عرضه سوخت سی ان جی  

کرمانشاه استاندارد است

کرمانشاه -حســنافخارزاده   مدیــرکل اســتاندارد استان 
کرمانشــاه از انطبــاق اســتاندارد ۹۸ درصد نازل های ســوخت 
سی ان جی اســتان خبر داد و گفت: از ابتدای امســال تاکنون در 
بازرســی و آزمون نازل های ۷۳ جایگاه ســی ان جی استان با ۳۰۳ 
نازل ســوخت؛ اســتاندارد ۲۹۸ نازل تایید و پنج مورد آن دارای 

عدم انطباق و مردود اعلام شد.
»مهــدی حســین پور«با بیــان اینکه بررســی صحــت عملکرد 
نازل های ســوخت جایگاه هــای گاز طبیعی )ســی ان جی ( یکی 
از وظایف قانونی ســازمان ملی استاندارد اســت؛ افزود: پنج نازل 
ســوختی که دارای عدم انظباق اســتاندارد بودند از چرخه عرضه 
خارج و مدیــر جایگاه ها ملزم بــه انجام رفع نواقص بــا هماهنگی 
بازرســان شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی شــده اند و پس 
از آزمون مجدد، در صــورت انطباق با اســتاندارد مربوطه، اجازه 

فعالیت به آنها داده می شود.
وی گفت: در راســتای حفظ حقوق مصرف کنندگان و کنترل کمی 
نازل های تمامی جایگاه ها ســوخت مایع اعم از بنزینی، گازوئیلی، 
نقت ســفید، گاز طبیعی یا ســی ان جی به صورت دوره ای تحت 
آزمون قرار می گیــرد تا از هر گونــه تخلف و ضرر و زیــان از نظر 

کمی برای مصرف کننده جلوگیری شود.
حســین پور با بیان اینکه مصرف ســوخت ســی ان جی در استان 
کرمانشــاه افزایش یافته اســت، افزود: به همین خاطر در راستای 
صیانــت از حقــوق مصرف کننــدگان، طرح تشــدید نظــارت بر 
نازل های عرضه ســوخت مایع در دســتور کار ایــن اداره کل قرار 

دارد.
مدیرکل اســتاندارد اســتان کرمانشــاه در ادامه گفــت: علاوه بر 
آزمون نازل های ســوخت، تجهیزات فنی در جایگاه های ســی ان 
جی مانند مخازن سوخت، حفظ و ارتقای ســطح ایمنی جایگاه ها 

نیز مورد بازرسی قرار می گیرد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اعلام کرد؛
وین سهم واحدهای صنعتی قز

 در صرفه جویی مصرف گاز
قزوین-مریم نقدی    مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی 
استان قزوین گفت: در پی سرد شــدن هوا و همچنین کاهش فشار 
گاز، از عصر چهارشــنبه ۲۱ دی ماه محدودیت ها مبنی بر قطع گاز 

برای شهرک های صنعتی استان اعمال شد.
رضا صفاری اظهار کرد: با توجه به شــرایط خاص کشور و مصوبات 
شــورای عالی امنیت ملی بنا شــد تا صرفه جویی عمده در مصرف 
گاز صورت گیرد و طی جلساتی که با اســتانداری، سازمان صمت، 
شرکت گاز، شــرکت پخش ملی فرآورده های نفتی و اتاق بازرگانی 
داشــتیم،  محدودیت هــا مبنی بر قطــع گاز برای شــهرک های 

صنعتی استان اعمال شد.
وی عنوان کــرد: با توجه بــه حجم بــالای مصــرف گاز صنایع و 
براســاس پیشــنهاد شــرکت گاز به شــورای عالی امنیــت ملی، 
شــهرک های صنعتــی و صنایــع در اولویت قطــع گاز و مدیریت 

مصرف قرار گرفتند.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین گفت: در استان 
قزوین قطعی گاز برای برخی صنایع اعمال شــد و این در حالی بود که 
در نظر داشتیم صنایع، تولیدات و آسیب های  احتمالی وارده به آن ها 

را سطح بندی کنیم تا کمترین خسارت را متحمل شوند.
وی افزود: با توجه به لــزوم گاز به برای برخــی واحدهای تولیدی 
نظیر صنایع دارویی، صنایع غذایــی و صنایعی که فرآیند کوره ای 
حاد دارند، مقررشــده ایــن واحدها در حد روشــن نگه داشــتن 

دستگاه های خود فعالیت کنند.
صفاری با اشــاره به تبعات قطعی گاز تصریح کرد: در برخی صنایع 
بــا قطع شــدن گاز خســارات جبران ناپذیری به ماشــین آلات و 
خطوط تولید وارد خواهد شــد، همچنین قطعی گاز در واحدهای 
صنعتی کــه در تولید محصــولات تنظیم بازار نقــش مؤثر دارند؛ 
می تواند آســیبی مســتقیم به ســبد کالای خانوار وارد کرده و در 

جامعه دچار چالش شود.
وی گفت: از زمانی که زمزمه قطع گاز صنایع مطرح شــد؛ پیش بینی 
کردیم که صنایع بتواننــد با برخورداری از ســوخت جایگزین تولید 
خود را در این شــرایط حفظ کنند؛ اما برخی صنایــع مخازن ذخیره 
ســوخت نداشــتند که با همکاری شــرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی استان قزوین سوخت جایگزین برای آن ها تأمین شد.
 مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی اســتان قزوین در پایان 
گفت: درخواست واحدهای صنعتی این اســت که گاز آن ها هرچه 
ســریع تر وصل شــود؛ چراکه قطعی گاز خســارت هایی در چرخه 

تولید به بار آورده است که بعضاً سخت جبران  خواهد شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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فارس

خوزستان

وندان  تجلیل از بانوان شاغل در شرکت نفت و گاز ار
مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز اروندان گفت:  اهواز- محمد مجدم 
خدمات و عملکرد بانوان شــاغل در این شــرکت، نقش مهمی در تحقق 

اهداف و برنامه های سازمان دارد.
به مناســبت هفته تجلیل از مقام زن مراســم تجلیل از بانوان شــاغل در 
شرکت نفت و گاز اروندان در سالن جلســات خرمشهر و با حضور مهندس 
عبدالله عذاری اهوازی مدیرعامل، امیر بابایی مدیر امور مالی،اســماعیل 
بازیار رئیس دفتــر مدیرعامل، امید نصیری رئیــس روابط عمومی، خانم 
حســینی مشــاور مدیرعامل در امور بانوان و خانواده، خانم موذن رئیس 

حسابرسی داخلی و جمعی از بانوان شاغل در این شرکت برگزار شد.
در این نشســت مهندس عــذاری اهوازی ضمن تبریــک ولادت حضرت 
فاطمه زهــرا)س( و تجلیل از مقــام زن و روز مادر، اظهار داشــت: نقش 
آفرینی پر رنگ بانــوان در جامعه و ادارات بطوری که شــأنیت و کرامت 
زنانه خود را حفظ کرده اند شــاخصه انقلاب اســلامی اســت و ما تکریم 
این حضور را وظیفه خود می دانیم. وی ضمن اهمیــت توجه به برابری و 
عدالت بین بانــوان و آقایان در محیط کار، خاطر نشــان کرد: در بعضی از 

امور عملکرد بانوان به مراتب بهتر از آقایان اســت و باید از توانمندی ها و 
خلاقیت های بانوان برای پیشبرد اهداف شرکت بیش از پیش استفاده کرد.

وی افزود: با توجه به توسعه فعالیت های شــرکت در راستای بهره برداری و 
افزایش تولید از میادین تحت سرپرســتی، به طور یقین بانوان همکار نقش 
تاثیرگذاری در بخش های مختلف بر عهــده دارند و با در نظر گرفتن حجم و 

فرآیند کارها در سمت های کارشناسی و مدیریتی حضور خواهند داشت.
  وی به نقش محوری بانوان در تحکیم کانون خانواده به عنوان مادر و همسر اشاره 
و اظهار کرد: بانوان شــاغل در کنار نقش محوری در خانواده، در ایفای وظایف و 
مسئولیت ها محوله در راســتای اهداف و برنامه های سازمان نیز تلاش می 

کنند که مساعی و همت ارزشمند آنان جای تقدیر و قدردانی دارد.
مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در انتها گزارشــی از اقدامات 
موثر یکســال و نیم اخیر خود در جهــت ارتقا جایگاه بانوان شــاغل این 
شــرکت و رفع مشــکلات و دغدغه های ایشــان پرداخت و یادآور شد؛ 
اهتمام ویژه بنده و مدیران و روســاء در حل نیازهای بانوان همکار بسیار 
جدی اســت و در این راه گامهای مهم و اساســی برداشــته شده است و 
بعضــا فعالیتهایی انجام گردیده که در کمتر شــرکتی ســابقه اجرای آن 
وجود داشــته و این تلاش و پیگیری ها جز بــرای ارج نهادن به زحمت و 

تلاشهای شما بانوان گرامی نبوده است.
در پایان این نشســت، مهندس عذاری اهوازی از کلیــه بانوان حاضر در 

جلسه با اهداء لوح و گل تقدیر به عمل آورد.



 تندیس طلایی رضایت مندی مشتریان 
در دستان بانک سامان

بانک سامان موفق شــد تندیس طلایی دوازدهمین همایش سراسری 
رضایت مندی مشتری را از آن خود کند.

به گزارش سامان رسانه، تندیس طلایی دوازدهمین همایش سراسری 
رضایت مندی مشــتری که با حمایت موسسه آموزشی و پژوهشی اتاق 
بازرگانی صنایع، معادن و کشــاورزی ایران برگزار شد، به بانک سامان 
رسید. بر این اساس، این تندیس براساس ارزیابی شاخص های کیفیت، 
ایجاد درگاه های ارتباطی مناســب برای مشــتریان، کارآمدی فرآیند 

رسیدگی به صدای مشتریان به بانک سامان اعطا شد.
لازم به ذکر است که پیش از این نیز بانک سامان در سال ۱۳۹۹ توانسته 
بود تندیس طلایــی این همایش را یک بار دیگــر از آن خود کند و قبل 
از آن هم این بانک رتبه نخســت شــاخص رضایت مندی مشتریان که 

توسط استانداری تهران ارزیابی شده بود را کسب کرد.

 تداوم عرضه اوراق گواهی سپرده 23درصدی
 در بانک سینا

فروش اوراق گواهی سپرده مدت دار ویژه سرمایه گذاری )عام( یکساله 
با سود ۲۳ درصد در بانک سینا ادامه دارد.

با کســب مجوز از بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران و با عنایت به 
افزایش ســهمیه بانک سینا برای عرضه گواهی ســپرده مدت دار ویژه 
ســرمایه گذاری )عام( یکســاله با نرخ ســود ۲۳درصــد، هموطنان 

می توانند از امتیاز این اوراق در شعب بانک سینا بهره مند شوند.
از جمله مهم ترین ویژگی های این اوراق، پرداخت ســود آن در مقاطع 
ماهانه اســت. این اوراق قابل بازخرید پیش از سررسید پس از گذشت 
یک ماه و کمتر از یک ســال با نرخ ســود ۱۰ درصد ســالیانه است که 
مشتری در صورت تمایل، با مراجعه به شعبه بانک می تواند آن را واگذار 
کند. حداقل مبلغ جهت بهره مندی از ســود و افتتاح گواهی ســپرده، 

مبلغ ۵۰۰ هزار ریال است.
فروش این اوراق به صورت الکترونیکی بوده و برگه ســپرده به مشتری 
تحویل نخواهد شد. لذا حفظ و نگه داری از رسید صادره گواهی سپرده 
توسط مشتری ضروری است. این اوراق صرفا برای افراد حقیقی دارای 

سن بالاتر از ۱۸ سال صادر می شود.

دکتر عسکری در مراسم سالروز تاسیس بانک مسکن:

 ۹۳ درصد تسهیلات دهی بانک مسکن
 در حوزه مسکن بوده است

سرپرست بانک مسکن با بیان اینکه این بانک بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان در ۱۰ ماه سال جاری تســهیلات پرداخت کرده  است گفت: ۹۳ 

درصد تسهیلات دهی بانک مسکن در حوزه مسکن بوده است.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن - هیبنا ، علی عسکری سرپرست 
بانک مسکن در مراسم گرامیداشت هشتاد و چهارمین سالروز تاسیس 
بانک مســکن با تبریک این روز گفت: زحمات و تلاش همکاران در ۱۰ 
ماهه سال جاری نتایج خوبی در پی داشــت. بانک مسکن بیش از ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان تســهیلات در این مدت پرداخت کرد که نسبت به 

سال گذشته رشد قابل توجهی را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه رشد قابل توجه تســهیلات دهی بانک مسکن در سال 
۱۴۰۱ مرهون زحمات کارکنان بانک مســکن اســت، افزود: رسالت 
بزرگی در حوزه تســهیلات دهی در حوزه مســکن بر روی دوش بانک 
مسکن قرار داده شده و تقریبا ۹۲ درصد از تسهیلات دهی بانک مسکن 
نیز در بخش مســکن صورت گرفته اســت و چه در حوزه طرح نهضت 
ملی و چه بخش های دیگر مانند ودیعه مســکن و خرید همه این موارد 
به بخش مســکن باز می گردد و چه اعتبار و افتخاری بهتر که این تلاش 

برای ایجاد سرپناه برای مردم صورت می پذیرد.
سرپرست بانک مسکن با بیان اینکه مســکن در سبد هزینه خانوارها و 
همچنین ایجاد تورم در کشــور رقم قابل توجهــی را به خود اختصاص 
داده اســت، گفت: ۳۴۰ قلم کالا در شــاخص تورم تاثیرگذار هستند و 
از این میان مســکن کالایی اســت که به تنهایی ۳۳ درصد از وزن تورم 
متعلق به آن است. اگر وزن تورمی مســکن کاهش یابد این موضوع در 

شاخص تورم بسیار اثرگذار است.
دکتر عســکری افزود: رسالت و کار ما در بانک مســکن بسیار می تواند 
در کاهش شــاخص تورم اثرگذار باشــد و بار هزینه مــردم را کم کند. 
البته بانک مسکن بخشی از کار حوزه مســکن را در دست دارد و سایر 
دســتگاه ها نیز در این عرصه مســوول و اثرگذار هســتند اما به سهم 

خودمان بسیار می توانیم در این زمینه اثرگذار باشیم.
در مراسم هشــتاد و چهارمین سالروز تاســیس بانک مسکن با حضور 
علی عسکری سرپرست بانک مســکن و اعضای هیات مدیره از سایت 
مســوولیت اجتماعی این بانــک در زیر مجموعه وبســایت اصلی آن 

رونمایی شد.

ح تحول بانک دی در کسب و کار  آغاز طر
وشگاهی کارتخوان های فر

در جلســه ای با حضور رئیس و نایب رئیس هیئت مدیره، معاون شعب، 
معاون فناوری اطلاعات و جمعی از روســای شــعب بانک دی، از طرح 

تحول بانک در کسب و کار کارتخوان های فروشگاهی رونمایی شد.
 به گــزارش روابط عمومی بانک دی، ســید محمــود احمدی رئیس 
هیئت مدیره بانک در این جلســه که بــه صورت وبینار برگزار شــد با 
بیان این که بانکداری روز دنیا، بانکداری خارج از شــعبه اســت، گفت: 
ســامانه های متعدد و متنوع بانک دی این توانایــی را دارند که در عین 

جذب منابع ارزان قیمت، خدمات مطلوبی را به مشتریان ارائه کنند.
وی با بیان این که بانک دی با توســعه خدمات غیرحضوری و بانکداری 
الکترونیک، به ســمت کاهش قیمت تمام شــده پول حرکت می کند، 
اظهار کرد: سیاســت کنونی بانک، ایجاد زنجیــره از خدمات بانکی در 
داخل و خارج شــعب اســت، به گونه ای که با پرســتاری مداوم و ارائه 
خدمات فنی بهینه به مشــتریان، ســرعت ورود منابع ارزان قیمت به 

بانک افزایش یابد..
امیر عباس هاشــمی نــژاد نایب رئیس هیئت مدیره بانــک دی نیز در 
این جلســه با بیان این که تلاش بی وقفه ای به منظــور ارائه طرح های 
نوین حوزه بانکداری در این بانک آغاز شــده اســت، گفت: توسعه ابزار 
بانکداری الکترونیــک، ســاده ترین،کم هزینه تریــن و در عین حال 

پربازده ترین امکان برای جذب منابع ارزان قیمت است.
وی همچنین با تاکید بر این که هیئت مدیره بانک، پشــتیبان اقدامات 
تحول آفرین در حوزه بانکداری الکترونیک است، خاطرنشان کرد: طرح 
تحول بانک در کســب و کار کارتخوان های فروشگاهی می تواند نقطه 

عطفی در توسعه خدمات بانکداری خارج از شعبه بانک دی باشد.
نوش آفرین مومن واقفی، معاون فناوری اطلاعات بانک دی نیز در این 
جلسه با اعلام جزییات طرح تحول بانک در کسب وکار کارتخوان های 
فروشگاهی گفت: پیش از این پنج شرکت PSP خدمات دستگاه های 
کارتخوان فروشگاهی را به بانک دی ارائه می کردند، اما اکنون همه این 

خدمات در شرکت به پرداخت ملت متمرکز شده است.

تفاهم نامه های همکاری بین بانک قرض الحسنه 
مهر ایران و شرکت برق منطقه ای گیلان

مدیرعامل شــرکت ســهامی برق منطقه ای اســتان گیلان در جلسه 
امضای تفاهم نامه همکاری با بانک قرض الحســنه مهر ایران گفت: این 
بانک از فضای شــفاف و صمیمی برخوردار اســت و ما از این فضا جهت 
بهره مندی حداکثری همــکاران از مزایای طرح های متعالی بانک بهره 

خواهیم برد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، بهمن 
داراب زاده، مدیرعامل شــرکت ســهامی برق منطقه ای استان گیلان 
گفت: بانــک قرض الحســنه مهر ایــران از فضای شــفاف و صمیمی 
برخوردار اســت و ما از این فضا جهت بهره مندی حداکثری همکاران از 

مزایای طرح های متعالی بانک بهره خواهیم برد.
نوربخش، معاون پشتیبانی شرکت سهامی برق منطقه ای استان گیلان 
نیز طی ســخنانی ضمن قدردانی از خدمات ارزنده بانک قرض الحسنه 
مهر ایران و اســتقبال از طرح های ارائه شده در این جلسه، جهت انعقاد 
تفاهم نامــه کالاکارت ســازمانی و همچنین افتتاح حســاب صندوق 
شــرکت و تعاونی مســکن شــرکت جهت انعقاد تفاهم نامه حمایتی 

حقوقی اعلام آمادگی کرد.
در پایان با عنایت به مذاکرات صــورت گرفته، تفاهم نامه های همکاری 

بین ۲ مجموعه به امضای طرفین رسید. 

آغاز زندگی مشترک ۳۷۰ جوان با وام قرض 
الحسنه ازدواج موسسه اعتباری ملل در آذر ماه

 موسسه اعتباری ملل در راســتای ایفای مسئولیت اجتماعی و تسهیل 
ازدواج جوانان تعــداد ۳۷۰ فقره وام قرض الحســنه ازدواج در آذر ماه 

پرداخت نمود
 به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل، این موسسه به استناد 
بخشــنامه بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران و در راستای اجرای 
بند )الف( تبصره ۱۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ با موضوع پرداخت وام 
قرض الحســنه ازدواج به کلیه متقاضیان، وام قرض الحســنه ازدواج 
اعطا می کند که در آذر ماه ســال جاری تعداد ۳۷۰ فقــره وام به مبلغ 

۵۰۱/۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ پرداخت کرد
 گفتنی اســت تعداد ۷۰۸ نفر از متقاضیان وام قرض الحسنه ازدواج در 

نوبت دریافت وام و تکمیل پرونده است.

نایب رییس هیات مدیره بانک تجارت عنوان کرد

اهمیت فرهنگ سازی در تحول دیجیتال
نایب رییس هیات مدیــره بانک تجــارت در پنل تخصصــی »تحول 
دیجیتال و نگرش اکوسیستمی به اقتصاد دیجیتالی و کسب وکار دانش 

بنیان« بر اهمیت فرهنگ سازی در تحول دیجیتال تاکید کرد.
به گزارش اداره روابط عمومی و ارتقاء ســرمایه اجتماعی بانک تجارت، 
مرتضــی ترک تبریزی در نشســت تخصصــی تحــول دیجیتال به 
فرهنگ ســازی و آموزش در حوزه تحول دیجیتال اشاره کرد و گفت: 
بانکداری دیجیتال از چندپایه تشــکیل شــده و فین تک، دیتا و تجربه 
مشــتری مهم ترین  آنها هســتند. در تمام بانک های کشــور حداقل 
خلا یکــی از این موارد وجــود دارد و بــرای همیــن نمی توانیم آن ها 
را مجموعه ای نوآورانه و بر اســاس تحول دیجیتــال بدانیم. بانک ها به 
تنهایی نمی تواننــد تحولات دیجیتالی ایجاد کنند و باید با مشــارکت 
فین تک ها و شرکت هایی که در این حوزه فعال هستند، دست به دست 

داد تا بتوان قدم های موثر در صنعت بانکداری برداشت.
نایب رییس هیات مدیــره در خصوص علل این موضــوع تصریح کرد: 
بانک های کشــور به شــدت رگوله شده هســتند؛ نهادهای بالادستی 
به بانک ها اجــازه همکاری با مجموعه های نــوآور را نمی دهند و توجه 
آنها فقط به تنظیم گری موضوعات متفــاوت مانند دارایی ها، بدهی ها 

کارمزد و محدودیت در پرداخت است.
ترک تبریزی بــه اهمیت ابزارهــای بانکداری دیجیتال اشــاره کرد و 
افزود: بانکداری دیجیتال علاوه بر متخصص توانمند نیاز به دیتابیس و 
زیرساخت کارآمد دارد. در ضمن نظارت بدون راهبری نمی تواند تاثیر 

خود را در این حوزه داشته و باید با هوش مصنوعی شعب را کنترل کرد.
وی به غیرحضوری کردن تمامی خدمات بانکی در بســتر اپلیکیشن ها 
اشــاره کرد و گفــت: در بانــک تجــارت اپلیکیشــن های مخصوص 
سرویس دهی به مشتریان طراحی شده و درخواست مشتریان در بستر 
این اپ ها انجام می شــود؛ این روند در آینده نزدیک ســرعت بیشتری 
خواهد گرفت تا زمانی که مشتریان دیگر هیچگونه مراجعه حضوری به 

شعب بانک نداشته باشند.
ترک تبریزی بــا بیان اینکه بانک تجارت در مســیر تحــول دیجیتال 
تعداد قابل توجهی از شــعب خود را کاهش داده و تمام تراکنش های را 
باهوش مصنوعی کنترل می کند گفت: این بانک در مســیری است که 
مشــتری برای دریافت هیچ خدمتی نیازمند مراجعه به شعب نباشد؛ 
بانک تجارت تمام خدمات تســهیلات خرد خود را به اپلیکیشن باجت 
منتقل کرده و صدور ســفته و برات به صورت الکترونیکی هم در دستور 

کار قرار دارد.

ونیک« بانک آینده؛  ابزار اعتباری  »برات الکتر
نوین تأمین مالی در زنجیره تأمین

بانک آینده به عنوان پیش رو در صدور »ســفته و برات الکترونیکی«، با 
ایجاد این خدمت جدید، دسترسی مردم و کســب و کارها به  این اوراق 
تجاری را تسهیل نموده و مشتریان بانک به آسانی می توانند به صورت 
غیرحضوری ســفته و برات  مورد نیاز خود را در ســامانه سفته و برات 

الکترونیک صادر یا دریافت نمایند.
هم چنین بانک آینده به عنوان نخستین بانک ارائه دهنده خدمات برات 
الکترونیکی تضمینی با بهره گیری از اســناد تجاری الکترونیک، ضمن 
ارتقای امنیت، سرعت و شــفافیت مبادلات تجاری، زمینه بهره مندی 
بنگاه های اقتصادی فعال در زنجیره های تأمین از ابزار اعتباری »برات 
الکترونیکی تضمینی« به عنوان ابزار تضمین و پرداخت آسان را فراهم 
نموده اســت. این ابزار اعتباری جایگزین مناسبی برای استفاده از وجه 
نقد در مبادلات تجاری میــان فعالان اقتصادی بــوده؛ نیاز واحدهای 
تولیدی و بازرگانی به اخذ تســهیلات نقدی از بانک بــرای خرید مواد 

اولیه و کالاهای مورد نیاز در زنجیره تأمین را به حداقل می رساند.
عموم مشــتریان بانک آینده به خصوص تولیدکننــدگان، بازرگانان و 
تأمین کنندگان مــواد اولیه می توانند با اســتفاده از »برات الکترونیک  
تضمینی« بانک آینده، خریدهای اعتبــاری خود را انجام داده یا کالاها 
و محصولات خــود را در قبال دریافــت برات الکترونیکــی تضمینی 
مدت دار بانک آینده به فروش رســانند و از مزایای بی نظیر انتقال برات 
به اشخاص ثالث یا دریافت تســهیلات از بانک در قبال واگذاری بروات 
دریافتی بهره مند شــوند. برات الکترونیک تضمینی بانک آینده، تعهد 
و تضمین بانــک برای پرداخت در سررســید را داشــته؛ بدین ترتیب 
ریسک عدم دریافت وجه در سررسید را حذف می نماید. این ابزار نوین، 
پیچیدگی ها و محدودیت های ســایر ابزارهای اعتبــاری نظیر اعتبار 

اسنادی و ضمانت نامه را ندارد.
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رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران خواستار شد

ویکرد عرضه سکه ها تغییر ر

خریدار رئیــس اتحادیه طــلا و جواهر تهران 
ضمن تاکیــد بر اینکــه رویکرد بانــک مرکزی 
در عرضه ســکه ها بایــد تغییر کند؛ خواســتار 
اطلاع رسانی و شفاف ســازی در خصوص مالیات 

سکه های خریداری شده از بورس کالا شد.
نادر  بذرافشــان  ضمن اشــاره به عرضه ســکه 
توســط بانک مرکزی در بورس کالا که با عرضه 
۵۰۰ هزار قطعه ربع سکه آغاز شده و برای عرضه 
ســایر قطعات هم بانک مرکزی اعــلام کرده که 
برنامه دارد، اظهار کرد: مدیریت و عرضه سکه در 
بورس کالا بایســتی تغییر کند و به طور منظم و 
با قیمت هایی با فاصله بیشــتر از قیمت بازار آزاد 
)پایین تر( عرضه شــوند. امیدوار هســتیم که در 
هفته پیش رو رویکردها و مدیریت بانک مرکزی 
در نحوه عرضه ربع سکه تغییر کند و همانطور که 
اعلام شده، با عرضه سایر قطعات سکه در بورس، 
نقش مهمــی در کاهش حباب ســکه و کاهش 
قیمت ها داشــته باشــند. رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر تهران ادامه داد: جایگاه اتحادیه طلا، یک 
جایگاه صنفی است و امور صنفی را بر عهده دارد 

و نقشــی در کنترل بازار یا حتی مدیریت عرضه 
ســکه ها در بورس کالا ندارد؛ بر این اساس بانک 
مرکزی که متولی این امر است بایستی با مدیریت  
بهتر و تغییر رویکرد عرضه ســکه های تمام و نیم 
سکه هم در دستور کار داشته تا نتیجه بهتری در 
ثبات و کاهش قیمت و کاهش حباب سکه داشته 
باشــد که در این مدت اخیر بســیار بزرگ شده و 
طی چند سال گذشته، چنین حباب هایی در بازار 
داخلی سکه نداشــته ایم. در ابتدای سال جاری 
حباب ســکه در محدوده ۳۰۰ هــزار تومان قرار 
داشــته اما این روزها به ســه میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان نزدیک شده است.
وی خاطر نشــان کرد: این روزها بسیار از ما سوال 
می شود که این سکه هایی که از بورس خریداری 
می شوند، در آینده مشــمول مالیات خواهند شد 
یا خیر؟ با توجه بــه نگرانی ها و ابهاماتی که در این 
زمینه وجود دارد، بایستی اطلاع رسانی ها بیشتر 
شود و شــرایط را بانک مرکزی به صورت شفاف 
اعلام کند تا مردم با اطمینان بیشــتر خرید خود 
را انجــام دهند. بذرافشــان در پاســخ علت این 

موضوع که علیرغم عرضه ۵۰۰ هــزار قطعه ربع 
سکه در بازار هفته گذشته، نه تنها حباب و قیمت 
ربع سکه کاهشی نشد، که بیشتر هم شده است، 
تصریح کرد: یکی از علت هــا، عرضه های نامنظم 
چه به لحاظ زمانی و چه به لحاظ تدوام در روزهای 
متوالی، بوده اســت. علاوه  بر اینکه در ساعت های 
اعلامی عرضه صورت نگرفت و روزهایی هم عرضه 
صورت نگرفت. علاوه بر این، دلیــل عمده دیگر 
)همانطور که اشاره شد( فاصله کم قیمت اعلامی 

با قیمت ها در بازار آزاد بوده است.
این مقام صنفی تاکید کرد: با توجه به اینکه دولت 
و بانک مرکزی این عرضــه را با هدف کنترل بازار، 
ثبات و کاهش حباب ســکه در بازار، برنامه ریزی 
کرده انــد، می طلبد که قیمت اعلامــی از قیمت 
بازار داخلی فاصله بیشــتری داشته و زمان عرضه 
مدیریت شود و در ساعت اعلامی  هم انجام شود. 
ضمن اینکــه وقتی یــک روز عرضه نمی شــود 
)زمانی که از پیش تعیین شــده در روز مشخص 
عرضه انجــام می شــود(، منجر به التهــاب بازار 

خواهد شد.

بورس

این روزها که پای انواع و اقســام 
خودرو به بورس کالا باز شــده و 
خودروها در بســتر بــورس کالا 
عرضه می شوند، چگونگی خرید 
خودرو از بورس مطرح اســت و 
اولین و مهم ترین نکته این است 
که کد بورس کالا با کد بورســی 

متفاوت است.
 طی حــدود ســه ماه گذشــته 
خودروهــای مختلفــی از جمله 
کارا،  هایمــا، ۲۰۷، شــاهین، 
لاماری ایما و... در بســتر بورس 
کالا عرضــه و عمدتــا زیر قیمت 
بازار معامله شــده اند. به همین 
دلیل نحوه ورود بــه بورس کالا 

از اهمیت زیادی برخوردار است.
فراینــدی کــه طی شــش قدم 
انجام می شود و در گام هفتم فرد 
می تواند خودروی خود را از یکی 

از نمایندگی ها تحویل بگیرد.
در این راســتا، متقاضیان در قدم 
نخست باید ســجامی شوند؛ اگر 
افراد در بازار سهام فعال هستند و 
سهام شرکت ها را در بورس تهران 
یا فرابورس معامله می کنند، قبلا 
در ســامانه ســجام احراز هویت 

شــده اند، در غیراین صورت باید 
WWW. با مراجعه به ســامانه
SEJAM.IR نســبت به احراز 

هویت خود اقدام کنند.
در قــدم دوم متقاضــی بایــد با 
www. مراجعــه بــه ســامانه
ebgo.ir نســبت دریافــت کد 
آنلاین بورس کالا اقــدام کرده و 
یکی از کارگزاری های متصل به 

سامانه را انتخاب کند.
پس از تکمیل مشخصات فردی 
و دریافت کــد پیامکی در انتهای 
ثبــت نــام در این ســامانه، فرم 
حســاب وکالتی بورس کالا قابل 

مشاهده و دریافت است.
در قدم ســوم نیــز متقاضی باید 
برای گشایش حســاب وکالتی 
به یکی از بانک هــای عامل برای 
واریــز وجــوه پیش پرداخــت 

مراجعه کند.
قدم چهارم به خودرویی که قرار 
اســت در بورس کالا عرضه شود 
بســتگی دارد. درواقع خودروها 
با قیمت هــای مختلــف عرضه 
می شوند و میزان پیش پرداخت 

هرکدام نیز متفاوت است.

میــزان  اســاس،  ایــن  بــر 
در  کــه  پیش پرداختــی 
اطلاعیه های عرضه تعیین شده 
اســت تا روز قبل از عرضه باید در 

حساب متقاضی موجود باشد.
قدم پنجــم در روز عرضه خودرو 
برداشــته می شــود. متقاضــی 
می تواند ســفارش خــود را در 
همان ســامانه صدور کد آنلاین 
بــورس کالا، با انتخــاب ردیف 
عرضــه خــودروی مــورد نظر، 
قیمت مورد نظــر خود که حاضر 
به رقابت تا آن ســطح اســت را 
وارد کنــد؛ البتــه در این بخش 
امکان انتخاب گزینــه قیمت باز 
وجود دارد تا کارگــزار این مجوز 
را از خریدار بگیرد تا به هر میزان 
که رقابت صــورت گرفت، ثبت 

سفارش و خرید انجام شود.
قــدم ششــم زمانی برداشــته 
می شود که فرآیند ثبت سفارش 
در روز عرضه انجام شــده باشد. 
در این قدم متقاضــی باید مابقی 
وجه معامله را تا ســه روز کاری 
)بدون جریمه( و سه روز کاری )با 
جریمه( واریز کند. واریز مالیات 

و هزینه های جانبــی همزمان با 
انجام امور تسویه الزامی است.

در قدم هفتــم متقاضی می تواند 
برای تحویل گرفتن خودرو یکی 
از نمایندگی ها را در سامانه خرید 
انلاین انتخــاب کند و در تاریخی 
که توسط شــرکت تعیین شده 
برای تحویل خودرو مراجعه کند.

بــرای تحویل خودرو بــه اصل و 
تصویر کارت ملی و شناســنامه 
خریدار، مــدارک احــراز محل 
ســکونت کــه بایــد مطابــق با 
بخشــنامه راهــور ناجا باشــد و 
ارائه شماره شــبا با تاییدیه بانک 

مربوطه نیاز است.
البته در صورتی کــه در پایان روز 
عرضه خرید خودرو انجام نشود، 
مبلــغ آن از حالــت بلوکه خارج 

می شود.
بایــد توجه کرد کــه مبلغ پیش 
پرداخت در حســاب فرد بلوکه 
می شود و هیچ وجهی به حساب 
بورس یا شــرکت خودروسازی 
واریز نمی شود، پس اگر فرد موفق 
به خرید نشد مبلغ بلوکه شده در 

حساب آزاد می شود.

و بخریم؟ چگونه از بورس کالا خودر
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بازار اجاره در تابستان آینده خنک می شود؟
خریدار  زمســتان آمد و طرح اجاره داری هنوز 
نهایی نشده است. با توجه به درگیری و مشغله ی 
مجلس درباره قانون بودجه ۱۴۰۲ و برنامه هفتم 
توسعه شاید به این زودی ها طرح ساماندهی بازار 
اجاره شــکل اجرایی به خود نگیرد. این طرح تازه 
در کمیســیون های مجلس قرار دارد. کمیسیون 
پس از بررسی آن را به صحن علنی می آورد. بعد از 
تصویب در صحن به شورای نگهبان می رود. شورا 
باید نظر خــود را اعلام کند. اگر شــورای نگهبان 
ایراداتــی به طــرح وارد کند باید موارد توســط 
مجلس اصلاح شود. مجددا به شورا برگردد و این 

فرایند ممکن است طولانی شود.
طبق آخرین خبری که توســط یکــی از اعضای 
کمیســیون عمران مجلــس ارایه شــده، اقبال 
شاکری وعده داده تا طرح ساماندهی بازار  اجاره 
بها تا چند هفته دیگر به اتمام برســد و به صحن 
ارسال شــود. او گفته که تلاش می کنیم تا پیش 
از آغاز تابســتان و فصل جابه جایی مســتاجران 

در ســال ۱۴۰۲ طرح اجــاره داری تکمیل و در 
مرحله ی اجرا قرار  گیرد.

یکی از مفاد طرح  اجاره داری حرفه ای، ســاخت 
مســکن اســتیجاری اســت. مطابق طرحی که 
مجلس و دولت در دســتور کار خود قرار داده اند 
شرکت هایی با خرید واحدهای مسکونی و اجاره 
دادن آنها یا ساخت واحدهای مسکونی با دو شیوه 
استفاده از اراضی شخصی و اراضی دولتی در حوزه 
اجاره داری حرفه ای فعالیت خواهند کرد. آذرماه 
۱۴۰۱ اجاره بها در تهران افزایش ۴۱.۳ درصدی 
را در مقایسه با مدت مشابه ســال قبل نشان داد. 
نرخ رشــد ماهیانه اجــاره خانه نیــز در پایتخت 
طی ماه های آبــان و آذر به ترتیــب ۴.۱ درصد و 
۲.۵ درصد بود. هنوز آمار دی ماه ارایه نشــده اما 
بررسی های میدانی نشــان می دهد که افزایش 

قابل توجهی در نرخ اجاره رخ نداده است.
البته بــازار اجاره معمولا در ماه هــای پایانی آرام 
می شود و عمده سرمایه ها به سمت خرید و فروش 

ملک سوق پیدا می کند. به طور معمول هیجانات 
بازار اجاره از اردیبهشت با شــروع جابه جایی ها 

افزایش می یابد و تا شهریورماه ادامه دارد.
طی ســه ســال  گذشــته و از زمان آغاز اپیدمی 
ویــروس کرونــا، دولــت قبــل و دولــت فعلی 
برنامه هایی شــامل پرداخت وام به مســتاجران، 
افزایش مــدت زمان قرارداد و تعیین ســقف ۲۵ 
درصد برای قراردادهای تمدید به تصویب رساند 
که طبق بررســی ها در مقام اجــرا با چالش هایی 
روبرو شد. بسیاری از مســتاجران نرخ های بالاتر 
از ۲۵ درصد را می پذیرفتنــد. در مواردی نیز که 
پرونده ها به شورای حل اختلاف فرستاده می شد 

بعضا شورا حکم به تخلیه واحد مسکونی می داد.
حال باید ببینیم بســته ی جامــع و کاملی که با 
همفکری ساکنان بهارستان و ساختمان دادمان 
به ســرانجام می رســد تا چه حد بــا پیش بینی 
چالش های اجرایی، به موفقیــت نزدیک خواهد 

شد.


